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روزنـامه مدیریتـی - اقتصــادی

چرا برای موضوعات بانکی، قوانین متفاوت تصویب می شود؟

چالش بانکی
برنامه هفتم

س��رانجام کلیات لایحه برنامه هفتم توس��عه روز دوش��نبه در صحن مجلس به تصویب رس��ید. با وجود اختلافات 
پاستور و بهارستان پیرامون میزان حذف و اضافه در متن لایحه، کلیات لایحه برنامه هفتم با رأی پایین و به اصطلاح 
ناپلئونی نمایندگان تصویب ش��د. بیشترین اختلاف دولت و مجلس بر سر لایحه برنامه هفتم به تغییرات کمیسیون 
تلفیق برنامه برمی گردد؛ به طوری که تغییرات این کمیسیون روي برنامه هفتم، صداي رئیس سازمان برنامه و بودجه 
را درآورد و »داود منظور« با انتقاد نس��بت به آنچه در کمیس��یون تلفیق برنامه به لایحه افزوده ش��ده، گفت که »در 
آخرین جلس��ه تلفیق، ۱۲۱ حکم به صورت یکجا و بدون مجالی برای بررس��ی مشترک با دولت به لایحه الحاق شد 
و احکام الحاقی زیادی به متن مصوبات قبلی کمیس��یون اضافه ش��د. این تغییرات باعث شد در فرآیند بررسی لایحه 
برنام��ه، ۱۰۶ حک��م حذف، ۲۴۰ حکم اصلاح، ۳۷۷ حکم بدون تغیی��ر و ۹۹۱ حکم جدید در قالب موادی به لایحه 
الحاق شود.« هرچند »محسن زنگنه« سخنگوی کمیسیون تلفیق برنامه هفتم، صحبت های رئیس سازمان برنامه و 
افزایش ۲۰ هزار همتی منابع را رد کرد، اما انتقادات او در حضور نمایندگان در حالی صورت گرفت که خبرگزاری...

بررسی جزییات لایحه برنامه هفتم در مجلس ادامه دارد

تکلیف بنزین در برنامه هفتم توسعه
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سهم بخش خصوصی از مدیریت صنعت پالایش نفت کشور یک درصد است

بازار انحصاری صنعت پالایش

8

مدیریتوکسبوکار
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فرصت امروز: اولین نشسـت هم اندیشـی صاحب نظران و فعـالان اقتصادی دربـاره چالش ها و موانع 
نقش آفرینی بخش خصوصی در اقتصاد ایران برگزار شـد. موضوع این نشسـت، »پیمان سپاری ارزی؛ 

ترمز تولید و صادرات« بود و فعالان بخش خصوصی در این نشسـت از سلسـله نشسـت های 
توسعه و گفت وگو، ضمن انتقاد از تداوم نگاه های قهری در حوزه پیمان سپاری ارزی، بر لغو این...

فعالان اقتصادی خواستار معافیت بخش خصوصی از پیمان سپاری ارزی شدند

مصائب پیمان سپاری ارزی

نگــــاه

قیمت دستوری به 
اقتصاد کمک می کند؟

فاضل مریدی
استاد اقتصاد دانشگاه شهید بهشتی

هن��وز  قیمت گ��ذاری  موض��وع 
ه��م یک��ی از چالش ه��ای بخش 
تولی��د ب��ه ش��مار م��ی رود. تقریبا 
هم��ه تولیدکنندگان به سیاس��ت 
تعیین دس��توری قیمت ها معترض 
هس��تند و بر این باور هس��تند که 
این سیاس��ت نه تنها مشکل گش��ا 
نیس��ت، بلکه زیان اصلی را متوجه 
مصرف کنن��ده می کن��د؛ چراکه با 
اج��رای این سیاس��ت رون��د تولید 
دچ��ار بحران های جدی می ش��ود 
که در نهای��ت مصرف کننده نهایی 
اس��ت که باید تاوان این سیاس��ت 
اش��تباه را بدهد. این در حالی است 
ک��ه ه��دف سیاس��تگذار از تعیین 
دس��توری قیم��ت، کنت��رل تورم 
و در نهای��ت کم��ک به قش��ر فقیر 
جامع��ه اس��ت. واقعیت این اس��ت 
ک��ه ه��م در آزادتری��ن اقتصادها و 
هم در کنترل شده ترین اقتصادها، 
قیمت گذاری دس��توری وجود دارد 
و در بخش های��ی از این دو اقتصاد، 
مکانی��زم بازار فعال اس��ت. اینطور 
نیس��ت که در اقتصاده��ای آزاد به 
صورت ۱۰۰ درصد دولت و نهادهای 
رگلاتوری دخالتی در بازار نداش��ته 
باش��ند و یا در اقتصادهای کنترل 
ش��ده قیمت ها در هم��ه بخش ها 
دستوری تعیین شوند؛ بنابراین در 
نظام های اقتصادی دنیا، ترکیبی از 
این دو سیاس��ت وجود دارد. اینکه 
با ادبیات نگاری، نظریه پردازی و کار 
رس��انه ای، یکی از دو طرف را کاملا 
ضدملی و ضدبش��ری و غیرعقلانی 

نشان دهیم، روش درستی نیست.
ب��ه اینکه متناس��ب با 

3شرایط اقتصادی...

۱۱ ربیع الاول ۱۴۴5 - س�ال نهم
شماره   ۲۳۲۴
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فرص��ت ام��روز: ویلیام بوئین��گ از پیش��گامان صنعت 
هواپیماسازی جهان، ش��باهت زیادی به »اسحاق نیوتن« 
دارد. همان طور که میلیون ها سیب در مقابل چشم انسان ها 
به زمین افتاده بود، اما این »نیوتن« بود که قانون گرانش را 
از آن بیرون کشید، درباره »ویلیام بوئینگ« هم می گویند، 
هزاران نفر پیش از وی شاهد پرواز اولین هواپیماها بودند، 
ولی این او بود که این لحظه خاص را به بزرگ ترین شرکت 

هواپیماسازی تاریخ تبدیل کرد.
»ویلیام بوئینگ« کارآفرینی خلاق و باهوش بود و شرکت 
هواپیماس��ازی کوچک بوئینگ با مدیریت دقیق او به یکی 
از بزرگ ترین شرکت های هواپیماسازی جهان تبدیل شد. 
مش��هور اس��ت که بیرون دفتر کار قدیمی بوئینگ بر روی 
دیوار این جملات »بقراط« نوشته شده بود: »قدرتی بالاتر 
از واقعیت ها نیس��ت. واقعیت ها از طریق مشاهده دقیق به 
دست می آید. اگر می خواهیم چیزی را استنتاج کنیم، تنها 
باید از واقعیت ها استفاده کنیم. تجربه، حقیقت داشتن این 
قواعد را اثبات کرده  است.« او در نخستین روز از ماه اکتبر 
س��ال ۱88۱ در دیترویت، ایالت میشیگان به دنیا آمد. در 
دانشگاه ییل درس خواند، اما طولی نکشید که دانشگاه را به 
خاطر تجارت و کسب وکار ترک کرد. بوئینگ در ۱5 ژوئیه 
۱۹۱۶، »شرکت محصولات و تولیدات هوایی اقیانوس آرام« 
را به کمک شریکش جرج کونراد وسترولتس بنیان گذاشت 
در ۹ مه ۱۹۱۷ این ش��رکت به  عنوان »شرکت هواپیمایی 
بوئینگ« با ۱۰۰ هزار دلار س��رمایه در س��یاتل ثبت شد و 
سفارش تولید 5۰ فروند بوئینگ را از ارتش آمریکا دریافت 
کرد. اولین هواپیمای این شرکت، کمتر از هشت متر طول 
داش��ت و تا ارتفاع ۹۰۰ پایی پرواز کرد. طی سال های بعد، 
شرکت بوئینگ به مرور به غول صنعت هواپیماسازی آمریکا 
و جهان بدل ش��د. در نهایت در اوج دوران بحران اقتصادی 
با فش��ار دولت آمریکا که بوئینگ را متهم به انحصارگرایی 
کرده بود، ویلیام بوئینگ در سال ۱۹۳۴ از سمتش استعفا 
داد و س��هام خود را فروخت. او در آخرین روزهای تابستان 
۱۹5۶ و در حالی که سه روز تا ۷5 سالگی فاصله داشت، بر 

اثر سکته قلبی درگذشت.

زندگی ویلیام بوئینگ در یک نگاه
»ویلیام بوئین��گ« در اولین روز اکتبر ۱88۱ در ش��هر 
دیتروی��ت ایالت میش��یگان آمری��کا به دنیا آم��د. پدرش 
»ویلهل��م« در یک خان��واده مرفه آلمانی ب��ه دنیا آمد، در 
سن ۲۰ س��الگی و تنها یک سال پس از خدمت در ارتش 
آلم��ان تصمیم گرفت به آمریکا مهاجرت کند. او در س��ن 
۴۲ س��الگی در حالی که ویلیام ۹ س��اله بود، بر اثر ابتلا به 
بیماری آنفلوآنزا درگذشت. مادرش پس از این اتفاق مجددا 
ازدواج کرد، اما رابطه »ویلیام« با ناپدری چندان خوب نبود. 
همین مس��ئله باعث شد تا برای درس خواندن به سوئیس 
فرستاده شود، اما پس از یک سال مجددا به آمریکا برگشت 
و در م��دارس خصوص��ی و دولتی ب��ه درس خواندن ادامه 
داد. »ویلیام« نهایتا به دانش��کده علوم دانش��گاه ییِل رفت 
و بین س��ال های ۱8۹۹ تا ۱۹۰۲ در آنجا درس خواند، اما 
بدون اینکه درس خود را تمام کند، دانش��گاه را به سودای 
تجارت ترک کرد. در س��ال ۱۹۰۳ تصمیم گرفت به سمت 
شرق و ایالت واشنگتن س��فر کند. در ایالت واشنگتن بود 
که با اس��تفاده از زمینی که به ارث برده بود، کسب وکاری 
در زمینه تولید الوار چوب به راه انداخت و ثروتی اندوخت. 
سپس رفته رفته کس��ب وکارش گسترش پیدا کرد و حتی 
پایش به آلاس��کا کشیده شد. در س��ال ۱۹۰8، کسب وکار 
»ویلیام« گس��ترش بیش��تری پیدا کرد و او با مهاجرت به 
سیاتل، شرکت تولید چوب گرینوود تیمبر را تاسیس کرد. 
تقریبا در همین س��ال ها بود ک��ه او برای اولین بار با دنیای 
هواپیماها آش��نا شد. او در س��ال ۱۹۰۹ در کنفرانسی در 
سیاتل برای نخستین بار هواپیمایی را دید که یک سرنشین 
داش��ت. همین مس��ئله علاقه او را به هواپیماها جلب کرد 
و یک س��ال بعد به لس آنجلس رفت ت��ا در اولین نمایش 
مهم صنعت هواپیمایی آمریکا شرکت کند. او در این مراسم 
سراغ همه خلبان ها رفت و از آنها درخواست پرواز کرد. همه 
آنها درخواستش را رد کردند، به غیر از یک خلبان فرانسوی 
به نام »لویی پائولان«. »ویلیام« تقریبا سه روز منتظر این 
پ��رواز ماند اما در نهایت فهمید که خلبان فرانس��وی برای 
ی��ک نمایش در یوتا، لس آنجلس  را ترک کرده اس��ت. به 

نظر بس��یاری از اف��راد، این فرصت ازدس��ت رفته می تواند 
بزرگ ترین حسرت زندگی »لویی پائولان« به شمار برود.

بوئینگ چگونه متولد شد؟
نهایتا در سال های بعد بود که »ویلیام بوئینگ« با مقامات 
نظامی آش��نا ش��د و رفته رفته فنون پرواز با هواپیما را یاد 
گرفت. در س��ال ۱۹۱5 ب��ا ورود به مدرس��ه گلن مارتین 
لس آنجل��س، دوره ویژه خلبانی دی��د و پس از تکمیل این 
 TA دوره، یک هواپیما از خود کارخانه مارتین به نام مدل
سفارش داد. او این اتفاق را اینطور توصیف می کند: »هواپیما 
در اکتبر ۱۹۱5 به من تحویل ش��د و من که مطمئن بودم 
آین��ده ای قطعی برای صنعت هوایی وج��ود دارد، علاوه بر 
پرواز به س��اختن هواپیما هم علاقه مند ش��دم. گروهی از 
متخصصان فنی را جمع کردم که کلا کمتر از ۱۰ نفر بودند 
و روی طراحی اولین هواپیمای بوئینگ کار کردیم.« بدین 
ترتیب، »ویلیام« و گروه کوچکش در یک فضای کارگاهی 
و نگهداری هواپیما در کنار دریاچه یونیون به کار مش��غول 
ش��دند. در روز ۱5 ژوئن ۱۹۱۶، آنها موفق به ساخت اولین 
مدل هواپیمای بوئینگ به نام بلوبیل ش��دند. این هواپیما 
که در واقع یک هواگرد آب نشین دوگانه یا همان سی پلین 
بود، کمتر از هش��ت متر طول داشت و در اولین پرواز خود 
تقریبا ۳۰۰ متر پرواز کرد. شاید خود »ویلیام« در آن روزها 
این مسئله را نمی دانست، اما این رخداد منجر به تولد یکی 
از بزرگ ترین شرکت های هواپیماسازی جهان شد. او خود 
بعدها درباره این مس��ئله چنین گفت: »افتخار می کنم که 
تنها طی ۱۲ سال، کاری که با گروهی کوچک آغاز کردیم، 
منجر به ظهور بزرگ ترین کارخانه هواپیماس��از در آمریکا 

شد که هزار نفر نیروی کار را در خود جا می داد.«
یک ماه پس از پرواز اولین هواپیما، یعنی در ژوئیه ۱۹۱۶، 
»ویلیام بوئینگ« و »کنراد وسترولت«، شرکت محصولات 
پاس��یفیک ایِرو را تاس��یس کردند. در انتهای همان سال، 
ش��ریکش که در نی��روی دریایی آمری��کا خدمت می کرد، 
به س��احل شرقی این کشور منتقل ش��د. »وسترولت« که 
مطمئ��ن بود آمریکا در جنگ جهانی اول ش��رکت خواهد 
ک��رد، »ویلی��ام« را ترغیب کرد تا با دول��ت آمریکا قرارداد 

ببندد و ب��رای این دولت از همین ن��وع هواپیمای دوگانه 
برای اس��تفاده های نظامی تولید کند. او هم این کار را کرد 
اما یک چیز بس��یار مهم را برای تولی��د این هواپیماها کم 

داشت: مهندسان.
فرصت جنگ برای بوئینگ

در اینج��ا بهت��ر می ت��وان با ه��وش نوآوران��ه و تجاری 
»ویلیام بوئینگ« آش��نا شد. او به دانشگاه ایالت واشنگتن، 
پیش��نهاد س��اخت یک تونل باد را داد و در ازای انجام این 
پروژه دانش��گاهی از آنها خواس��ت تا یک دوره مهندس��ی 
هواپیماس��ازی برگزار کنند و بهترین فارغ التحصیلان خود 
را به پاس��یفیک ایرو بفرس��تند. اندکی پس از آنکه ایالات 
متح��ده به ص��ورت رس��می وارد جنگ جهانی اول ش��د، 
»ویلی��ام بوئینگ« در روز ۹ م��ه ۱۹۱۷، نام کمپانی خود 
را تغییر داد و مش��هورترین هواپیماسازی جهان را تاسیس 
کرد: کمپانی هواپیمایی بوئینگ. شرکت بوئینگ در همان 
ابت��دای راه، دو مدل C را به فلوریدا فرس��تاد تا در اختیار 
نیروی دریایی آمریکا قرار گیرد. نیروی دریایی هم آنقدر از 
این محصولات راضی بود که 5۰ هواپیمای دیگر از همین 
مدل را س��فارش داد. این س��طح بالای تقاضا باعث شد تا 
شرکت بوئینگ تاسیسات خود را به فضایی منتقل کند که 
امروزه به نام کارگاه ش��ماره یک بوئینگ شناخته می شود. 
البته ای��ن اوج فروش بوئینگ با پایان یافتن جنگ جهانی 
اول ناگهان متوقف ش��د. دلیل این مس��ئله هم بازگش��ت 
هواپیماهای ارزان جنگی به بازار بود. بوئینگ برای نجات از 
این شرایط بحرانی و جلوگیری از تعطیلی، مجبور به تنوع 
بخشی به کسب وکار خود شد و در طی این سال ها به تولید 
و فروش چیزهای گوناگونی دس��ت زد؛ از مبلمان گرفته تا 

قایق های کف تخت که »سورتمه دریایی« نام داشتند.
البته طولی نکش��ید که »ویلیام بوئین��گ« راهی جدید 
برای ش��رکت خود پیدا کرد. پس��ت هوای��ی در آن دوران 
تازه راه افتاده ب��ود و »ادی هوبارد« که یک خلبان نظامی 
بازنشس��ته بود، به بوئینگ پیش��نهاد راه اندازی خط پست 
هوایی بین المللی بین سیاتل و بریتیش کلمبیای کانادا را 
داد. دول��ت هم با انجام یک دوره آزمایش��ی موافقت کرد و 

این دوره با موفقیت سپری شد. البته پس از این دوره بعضی 
از مشاوران شرکت بوئینگ به »ویلیام« پیشنهاد دادند که 
این کار را ادامه ندهد و روی ساخت هواپیما متمرکز شود، 
ولی او این مسیر را ادامه داد. بدین ترتیب بوئینگ در سال 
۱۹۲۷، خط هوایی دایر کرد که به اس��م حمل ونقل هوایی 
بوئینگ )BAT( نامیده  شد. یک سال بعد BAT به  عنوان 
حمل ونقل هوایی اقیانوس آرام معروف ش��د و با ش��رکت 

هواپیمایی بوئینگ به  صورت یک کمپانی ادغام گشت.
کناره گیری از کمپانی بوئینگ

با گذشت یک دهه از پایان جنگ، شرکت بوئینگ هم در 
زمینه ساخت و هم تعمیر هواپیما به سوددهی رسید. این 
روند رشد با چنان سرعتی ادامه پیدا کرد که دولت آمریکا 
در اوج دوران بحران اقتصادی، ش��رکت بوئینگ را متهم به 
انحصارگرایی و ساختن تراست کرد. همین مسئله باعث شد 
تا شرکت بوئینگ عملیات تولید هواپیمای خود را از عملیات 
هوایی جدا کند. در نهایت شرکت هواپیمایی و حمل ونقل 
بوئینگ به سه بخش تقسیم شد: یونایتد ایرکرفت، یونایتد 
ایرلاینز و بوئینگ ایرپلی��ن. خود »ویلیام بوئینگ« هم در 
سال ۱۹۳۴ از سمت خود استعفا داد و سهامش را فروخت. 
در واقع، قانون پس��ت هوایی مصوب سال ۱۹۳۴ که بودن 
خطوط هوایی و س��ازندگان و تولیدکنندگان را تحت چتر 
یک اتحادیه قدغن می کرد، باعث ش��د تا این ش��رکت به 
سه شرکت کوچک تر )شرکت هواپیمایی بوئینگ، خطوط 
هوایی ایالات و اتحادیه هواپیمایی ایالات و تکنولوژی های 
ایالات( تقس��یم ش��ود. در نتیج��ه این تح��ولات، »ویلیام 
بوئینگ« س��هام خود را فروخت و برای همیشه از صنعت 
هواپیماسازی کناره گرفت. او پس از کناره گیری از بوئینگ، 
باقی عمرش را در مزرعه خصوصی خود به پرورش اس��ب 
و قایقرانی گذراند و س��رانجام در آخرین روزهای تابستان 
۱۹5۶ و در حالی که هنوز س��ه روز تا ۷5 س��الگی فاصله 
داش��ت، بر اثر سکته قلبی در قایق تفریحی اش درگذشت. 
خاکستر این صنعتگر برجسته قرن بیستم در ایالت بریتیش 
کلمبی��ای کانادا پخش ش��د، جایی ک��ه او دو دهه پایانی 

زندگی اش را آنجا گذرانده بود.

بعید اس��ت کس��ی با نام کوکاکولا بیگانه باش��د. این برند 
مطرح و قدیمی نوش��یدنی حدودا ۱۳۴ س��ال قبل )س��ال 
۱88۶ می��لادی( متولد ش��د. جالب اینجاس��ت که فرمول 
تولید نوش��یدنی های کوکاکولا هنوز یک فرمول سری است 
و هیچ اطلاعات دقیقی در مورد فرمول تولید نوش��یدنی های 
این برند آمریکایی وجود ندارد. بدیهی اس��ت که این مسئله 
برای حف��ظ قدرت انحصاری برند کوکاکولا بس��یار ضروری 
اس��ت. دلیل نامگذاری کوکاکولا نیز اینطور گفته شده است: 
ترکیبی فوق العاده از برگ های کوکا و دانه های کولا )منبعی 
از کافئی��ن(. »جان پمبرتون« داروس��از آمریکایی در س��ال 
۱88۶ میلادی، ش��رکت کوکاکولا را در آتالانتا، مرکز ایالت 
جورجیا تاس��یس کرد. او که علاوه بر تحصیلات پزش��کی و 
داروسازی، سال ها در جنگ کلمبوس شرکت کرده بود و یک 
جانباز جنگی بود، داروهای آرامش بخش زیادی برای تسکین 
دردهای جسمی مصرف می کرد و همین امر انگیزه ای برای او 

شد تا به عرضه نوشیدنی های کوکاکولا اقدام نماید.
کوکاکولا بزرگ ترین شرکت تولیدکننده جهان در صنعت 
نوش��یدنی های غیرالکلی اس��ت. کوکاکولا محصولاتی مثل 

نوش��یدنی های بدون الکل، آب میوه و نوشیدنی های ورزشی 
را عرضه می کند. احتمالا با محصولات معروف این ش��رکت 
از جمله »Coke Fanta« و »Sprite« آش��نایی دارید. به 
همین خاطر است که کوکاکولا به عنوان یکی از قدرت های 
اصل��ی در اقتصاد جهان، ایفای نقش می کند. بنابراین صرف 
هزینه های زیاد و هنگفت برای تبلیغات از سوی این شرکت 
به عنوان یک اس��تراتژی برای حفظ اعتبار، امری طبیعی به 

نظر می رسد.
در سال ۱88۶ بود که »جان پمبرتون« داروساز آمریکایی، 
شرکت کوکاکولا را در آتالانتا مرکز ایالت جورجیا در آمریکا 
راه اندازی کرد. موفقیت اولیه ش��رکت ناشی از یک نوشیدنی 
غیرالکلی به صورت ترکیبی از کاکائو، دانه کوال )نوعی قهوه( 
و آب گازدار بود که این ش��رکت را تبدیل به یک نام تجاری 
بس��یار معروف کرد. در ادامه حسابدار و شریک »پمبرتون« 
دریافت که اس��تفاده از دو C در نام تجاری می تواند آهنگین 
و تاثیرگذارت��ر باش��د که این امر منجر به پدیدار ش��دن نام 
کوکاکولا )Cola Coca-( ش��د. این برندس��ازی باعث شد 
تا ارزش س��هام مبادله ش��ده این شرکت در بورس نیویورک 

تا تاریخ ۱۰ آگوس��ت ۲۰۲۱ به ح��دود ۲۶5 میلیارد و ۷۰۰ 
میلیون دلار برس��د. همچنین کوکاکولا درآمد ۳8 میلیارد و 
۷۰۰ میلیون دلاری را در س��ال تج��اری ۲۰۲۱ گزارش داد. 
این رقم نسبت به س��ال ۲۰۲۰ که همزمان با پاندمی کرونا 

بود، رشد ۱۱.5 درصدی را نشان می دهد.
به دلیل ماهیت رقابتی صنعت نوش��یدنی، نام های تجاری 
زیادی مثل کوکاکولا ناگزیر به هزینه برای بازاریابی هستند. 
این یعنی اگر کوکاکولا به طور مداوم به تبلیغات نپردازد، سهم 
بازار را به شرکت های رقیبی نظیر پپسی واگذار می کند. البته 
این روزها مصرف کنندگان آگاهی زیادی نس��بت به مضرات 
نوشیدنی های قندی برای حفظ سلامتی شان پیدا کرده اند. به 
همین خاطر است که نگرانی هایی نسبت به مصرف نوشابه ها 
افزایش یافته و همین مسئله باعث شده است که تبلیغات این 

محصولات با پیچیدگی های بیشتری همراه شود.
تخصیص منابع مالی برای تبلیغات در شرکت کوکاکولا طی 
س��ال های ۲۰۱۷ تا ۲۰۲۱ به استثنای سال ۲۰۲۰ مقداری 
به نس��بت ثابت و س��الانه برابر با ۴ میلیارد دلار بوده است. 
در س��ال تجاری ۲۰۱۹ این شرکت تقریبا ۴ میلیارد و ۲۴۰ 

میلی��ون دلار صرف تبلیغات کرد که عمده این مبلغ مربوط 
به تبلیغات محصولاتی نظی��ر کوک )Coke( بود. کوکاکولا 
در س��ال ۲۰۲۱ نی��ز »WPP« را ش��ریک بازاریابی جهانی 
خود اعلام کرد که س��ازمانی به ن��ام »x open« را به وجود 
آورد. این سازمان به طور ویژه در زمینه تبلیغات محصولات 
کوکاکولا فعالیت دارد. همچنین تعداد دیگری از آژانس های 
تبلیغاتی به منظور ایجاد یک نگرش مثبت جهانی در رابطه 
با تبلیغات انتخاب ش��دند. این بودجه عظیم و پیاده س��ازی 
راهکار بازاریابی جهانی به کوکاکولا این امکان را می دهد که 
منفعت ه��ای رقابتی را از طریق بازاریابی هدفمند به دس��ت 
آورد. هزینه های صرف ش��ده و استراتژی به کار گرفته شده 
باعث معرفی محص��ولات جدید به بازارهای جهانی، افزایش 
آگاهی نس��بت به نام تجاری و عدالت میان مصرف کنندگان 

در سراسر جهان می شود.
سهم بازار کوکاکولا حداقل در آمریکا بالغ بر ۲۶5 میلیارد 
و۶۰۰ میلی��ون دلار بوده ک��ه عمدتا بودج��ه تبلیغاتی این 
شرکت است، اما این رقابت چگونه ارزیابی می شود؟ شرکت 
رقیب کوکاکولا، یعنی پپس��ی را در نظر داشته باشید که از 

تاریخ ۱۴ ژانویه ۲۰۲۲، س��هم ب��ازاری معادل ۲۴۱ میلیارد 
و ۴۰۰ میلیون دلار داش��ته اس��ت. پپس��ی از س��ال ۲۰۱۹ 
س��الانه حدود ۳ میلیارد دلار کمتر از کوکاکولا در تبلیغات 
سرمایه گذاری کرده اس��ت. کوکاکولا بالغ بر ۴ میلیارد یورو 
در س��ال هزین��ه می کند ت��ا محبوبیت خ��ود را حفظ کند. 
همچنین شرکت های بازاریابی جهانی را برای ضمانت تبلیغ 
محصولات خود اس��تخدام می کند. تبلیغات این ش��رکت به 
این دلیل موفقیت آمیز است که مدیران توانسته اند به خوبی 
نشان دهند چگونه این محصولات موجب بهبود زندگی افراد 
می ش��ود، اما آیا تبلیغات کوکاکولا موثر بوده اس��ت؟ میزان 
تاثیرگذاری فراز و نشیب دارد، با این وجود، تبلیغات کوکاکولا 
می��زان محبوبیت و فروش آن را به صورت کلی افزایش داده 
اس��ت. برای مثال، شرکت کوکاکولا در سال ۲۰۲۱، افزایش 
۱۷ درصدی درآمد نس��بت به س��ال ۲۰۲۰ را گزارش داده 
است. کوکاکولا سالیانه میلیاردها دلار صرف تبلیغات می کند. 
بنابراین ادامه حیات این شرکت بزرگ با توجه به تلاش هایش 
برای بهبود و حفظ آگاهی نس��بت به نام تجاری خود، امری 

بدیهی به نظر می رسد.

برند کوکاکولا چگونه شکل گرفت؟
استراتژی تبلیغاتی کوکاکولا

ویلیام بوئینگ چگونه غول صنعت هوایی را پدید آورد؟
رویاپردازی در آسمان به سبک بوئینگ

سوالات کلیدی که قبل از استخدام نیروی کار باید پرسید
اس��تخدام نیروی کار تازه اصلا کار راحتی نیس��ت. اینکه شما دوباره از صفر کارتان را شروع کرده و بی خیال 
کس��انی ش��وید که ماه ها یا حتی س��ال ها کنار تیم تان بوده اند، حس ناامنی به آدم می دهد. انگار که یکهو کل 
سرمایه شرکت بر باد رفته و دیگر قرار نیست کسی به دادمان برسد. در چنین شرایطی معمولا کارآفرینان خیلی 
زود سراغ استخدام های همراه باعجله می روند. خب اینطوری دست کم خیال شان راحت است که فورا نیروی 
کار تازه به شرکت تزریق کرده اند. البته این استراتژی خالی از ایراد نیست. بی شک استخدام های سریع و بدون 
تأمل آنطور که باید و ش��اید نیازهای ش��رکت را رفع نمی کند. درست در چنین شرایطی است که اهمیت یک 
مصاحبه استخدامی درست و حسابی مشخص می شود.  مصاحبه های استخدامی انواع متنوعی دارند. با این حال 
شاید یکی از بخش های ضروری هر مصاحبه ای سوالاتی است که مطرح می شود. ما در این مقاله قصد نداریم از...
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سرانجام کلیات لایحه برنامه هفتم توسعه روز دوشنبه در صحن مجلس 
به تصویب رس��ید. با وجود اختلافات پاس��تور و بهارستان پیرامون میزان 
حذف و اضافه در متن لایحه، کلیات لایحه برنامه هفتم با رأی پایین و به 
اصطلاح ناپلئونی نمایندگان تصویب شد. بیشترین اختلاف دولت و مجلس 
بر سر لایحه برنامه هفتم به تغییرات کمیسیون تلفیق برنامه برمی گردد؛ به 
طوری که تغییرات این کمیسیون روي برنامه هفتم، صداي رئیس سازمان 
برنام��ه و بودج��ه را درآورد و »داود منظور« با انتقاد نس��بت به آنچه در 
کمیسیون تلفیق برنامه به لایحه افزوده شده، گفت که »در آخرین جلسه 
تلفیق، ۱۲۱ حکم به صورت یکجا و بدون مجالی برای بررس��ی مشترک 
با دولت به لایحه الحاق شد و احکام الحاقی زیادی به متن مصوبات قبلی 
کمیس��یون اضافه ش��د. این تغییرات باعث ش��د در فرآیند بررسی لایحه 
برنام��ه، ۱۰۶ حک��م حذف، ۲۴۰ حکم اص��لاح، ۳۷۷ حکم بدون تغییر و 
۹۹۱ حکم جدید در قالب موادی به لایحه الحاق شود.« هرچند »محسن 
زنگنه« س��خنگوی کمیس��یون تلفیق برنامه هفت��م، صحبت های رئیس 
س��ازمان برنامه و افزای��ش ۲۰ هزار همتی منابع را رد ک��رد، اما انتقادات 
او در حض��ور نماین��دگان در حال��ی صورت گرفت که خبرگ��زاری دولت 
)ایرنا( از توافق »ابراهیم رئیس��ی« و »محمد باقر قالیباف« در مورد لایحه 
برنامه هفتم توس��عه خبر داده بود. فارغ از این حواشی، موضوعات مهمی 
در مت��ن برنامه هفتم توس��عه وجود دارد که نیازمند کندوکاو و بررس��ی 
است. از جمله این موضوعات در متن برنامه هفتم، تکلیف مجلس به بانک 
مرکزی برای تأسیس یک شرکت دولتی جدید با عنوان »شرکت مدیریت 
دارایی های بانکی« است. جالب اینجاست که همین موضوع البته با کمی 
تفاوت در طرح ۹۰ ماده ای کمیس��یون اقتصادی مجلس نیز آمده اس��ت. 
حال س��وال این است که چرا برای موضوعات واحد بانکی، قوانین متفاوت 
تصویب می ش��ود؟ پیامدهای قوانین متفاوت در حوزه بانکداری چیست؟ 
آیا سیاس��تگذاری برای یک موضوع یکسان در دو برنامه مختلف به تورم 
مقررات و تعارض قوانین منجر نمی ش��ود؟ »فرصت امروز« این پرسش ها 
را با »علی نظافتیان«، دبیر کمیس��یون حقوقی کانون بانک ها به اشتراک 

گذاشته و نظرات او را جویا شده است.
عیار بانکی برنامه هفتم توسعه

عل��م و منطق طبعا سیاس��تگذاری متف��اوت برای ی��ک موضوع واحد 
و یکس��ان را رد می کن��د؛ چراکه این امر به جای ح��ل چالش ها بر دامنه 
مشکلات و حجم سردرگمی ها خواهد افزود. متاسفانه نظیر این دوگانگی 
این روزها میان لایحه برنامه هفتم توس��عه و طرح بانکداری کمیس��یون 
اقتصادی مجلس به چش��م می خورد. »علی نظافتیان«، دبیر کمیس��یون 
حقوقی کانون بانک ها و موسس��ات اعتباری خصوصی درباره مصادیق این 
دوگانگی ب��ه »فرصت امروز« می گوید: »پس از تصویب بخش��ی از طرح 
بانک��داری که در رفت و آمد بین مجلس و ش��ورای نگهبان نهایتا »قانون 

بانک مرکزی« نام گرفت، در اردیبهشت امسال بخش دیگری از این طرح 
برای نظرخواهی در اختیار شبکه بانکی کشور قرار گرفت. در این طرح  ۹۰ 
ماده ای، مباحث مختلفی از نحوه تاس��یس و فعالیت موسسات اعتباری و 
ساختار سهامداری آنها گرفته تا لزوم اعمال حاکمیت شرکتی در بانک ها 
و نهادهای مکمل صنعت بانکداری نظیر صندوق ضمانت سپرده ها، شرکت 
مدیریت دارایی های بانکی و... مطرح ش��ده اس��ت، اما پس از انتشار متن 
پیش نویس لایحه برنامه هفتم با کمال تعجب مش��خص ش��د که موادی 
از طرح بانکداری بدون حفظ پیوس��تگی محتوای��ی عینا در لایحه برنامه 
هفتم توسعه نیز تکرار شده است. این دوگانگی طبیعتا این سوال را برای 
مخاطبان ایجاد می کند که چه نیازی است مباحث حساس پولی و بانکی، 
ه��م در ط��رح بانکداری و هم در برنامه هفتم تکرار ش��وند؟ قطعا اینگونه 
قانون نویس��ی، مشکلات بانک مرکزی و ش��بکه بانکی را دوچندان خواهد 
ک��رد؛ مثلا وقتی در طرح بانکداری، مق��ررات مربوط به ناترازی بانک ها و 
ش��رایط قانونی قرار گرفتن بانک ها در »وضعیت گزیر« و... به طور مفصل 
آمده اس��ت، آیا منطقی است که همین احکام، آن هم به طور گزینشی و 

ناقص در پیش نویس برنامه هفتم توسعه تکرار شود؟«
او ب��ه عنوان نمونه به دوگانگی مق��ررات مربوط به هیأت انتظامی بانک 
مرکزی و اختیارات نظارتی شورای فقهی بانک مرکزی در طرح بانکداری 
و لایحه برنامه هفتم توس��عه اشاره می کند و می افزاید: »ماده ۲۲ »قانون 
بانک مرکزی«، وظایف و اختیارات هیأت انتظامی بانک مرکزی را به طور 
مفصل تعیین کرده و این قانون هم اکنون در مجمع تش��خیص در دست 
بررس��ی اس��ت. با وجود این قانون در حال تصویب، ماده ۱8 لایحه برنامه 
هفتم نیز مقررات مشابهی راجع به هیأت انتظامی بانک مرکزی پیش بینی 
کرده اس��ت. در مورد اختیارات نظارتی ش��ورای فقهی نیز همین تعارض 

قانونی به چشم می خورد.«
مدیریت دارایی با قوانین متفاوت

یک��ی از مهمتری��ن موضوع��ات بانکی در لایح��ه برنامه هفتم توس��عه، 
تکلیف مجلس به بانک مرکزی برای تأس��یس یک ش��رکت دولتی جدید 
به نام »ش��رکت مدیریت دارایی های بانکی« است. دبیر کمیسیون حقوقی 
کان��ون بانک ها در این ب��اره توضیح می دهد: »در ط��رح بانکداری در مورد 
»شرکت مدیریت دارایی های بانکی« گفته شده که »وظیفه روشمندسازی 
و واگذاری دارایی های موسسات اعتباری را برعهده دارد«؛ درحالی که طبق 
مقررات ماده 8 برنامه هفتم توس��عه، ابتدا بانک مرکزی دارایی های بانک ها 
و موسس��ات اعتباری »ناتراز« را شناسایی می کند و این دارایی ها را در سه  
طبقه دارایی س��الم، دارایی قابل احیا و دارایی غیرقابل احیا جای می دهد و 
سپس نسبت به تأسیس »شرکت مدیریت دارایی های بانکی« اقدام می کند. 
پس از تأسیس این شرکت، نقل وانتقال دارایی ها بدون هیچ قید و شرطی در 
اختیار این شرکت قرارداد می شود؛ یعنی صلاحیت قانونی »شرکت مدیریت 
دارایی های بانکی« محدود به دارایی های غیرقابل احیای بانک ها نشده بلکه 
ظاهرا دارایی های س��الم و قابل احیا را هم دربر می گیرد و این امر معنایی 

جز مسلوب الاختیار شدن مدیران و مجامع عمومی صاحبان سهام بانک ها و 
موسسات اعتباری ناتراز نخواهد داشت. نکته جالب اینجاست که این قسمت 
از ف��راز پایانی ماده 8 برنامه هفتم ضمن س��لب صلاحیت از مراجع قضایی 
تأکید کرده اس��ت که »مراجع قضایی و غیرقضایی نمی توانند با ش��کایت 
مدیران یا سایر اشخاص این اقدامات را متوقف، باطل یا بلااثر نمایند، چنانچه 
اش��خاص نامبرده به  موجب رأی دادگاه متضرر ش��ناخته ش��وند خسارات 
وارده در ح��دود مقرر در قانون و حکم دادگاه صرفا به  صورت مالی توس��ط 
بانک مرکزی جبران خواهد ش��د.« به گفته »نظافتیان«، »به نظر می رسد 
این قس��مت از برنامه هفتم توسعه اساس��ا مغایر با اصل ۳۴ قانون اساسی 
)دادخواهی حق مسلم هر فرد است و هر کس می تواند به  منظور دادخواهی 
به دادگاه های صالح رجوع نماید. همه افراد ملت حق دارند این گونه دادگاه ها 
را در دسترس داشته باشند و هیچ کس را نمی توان از دادگاهی که به موجب 
قان��ون حق مراجعه ب��ه آن را دارد، منع کرد( و اصل ۶۱ )اعِمال قوه قضائیه 
به  وسیله دادگاه های دادگستری است که باید طبق موازین اسلامی تشکیل 
ش��ود و به حل وفص��ل دعاوی و حفظ حقوق عمومی و گس��ترش و اجرای 
عدالت و اقامه حدود الهی بپردازد( و اصل ۱5۶ آن )قوه قضائیه قوه  ای است 
مستقل که پشتیبان حقوق فردی و اجتماعی و مسئول تحقق بخشیدن به 
عدالت است( باشد. پرسش آن است که در کدام کشور، مراجع قضایی را از 

رسیدگی به تظلم خواهی مردم در موضوعات بانکی منع کرده اند؟«
تعارض قوانین در حوزه بانکداری

این پژوهش��گر بانک��ی در بخش پایانی صحبت هایش، نس��بت به تورم 
مق��ررات و تعارض قوانین در حوزه بانکداری هش��دار می دهد و می گوید: 
»در حال حاضر س��ه قانون مهم راجع به مباحث پولی و بانکی در مجمع 
تش��خیص مصلحت نظام و مجلس ش��ورای اس��لامی در دست بررسی و 
تصویب است: طرح قانون بانک مرکزی در مجمع تشخیص، لایحه برنامه 
هفتم توسعه در مجلس )این گفت وگو پیش از تصویب کلیات لایحه برنامه 
هفتم توس��عه در مجلس انجام شد( و ادامه طرح بانکداری در کمیسیون 
اقتص��ادی مجلس. طبعا تصویب قوانین متفاوت یا متعارض، نتیجه ای جز 

سردرگمی سازمان ها و سرگردانی مردم در پی نخواهد داشت.«
»نظافتی��ان« همچنین در م��ورد تکلیف بانک مرکزی برای تأس��یس 
»شرکت مدیریت دارایی های بانکی« می افزاید: »در مورد »شرکت مدیریت 
دارایی های بانکی« به نظر می رسد که موضوع اقتدار موردنظر بانک مرکزی 
در این مورد، صلاحیت قانون��ی مراجع قضایی برای تظلم خواهی مردم را 
تحت الشعاع قرار داده و به نوعی محدود کرده است. علاوه بر آن، مجموعه 
دارایی های سالم و قابل احیا و غیرقابل احیای بانک ها و موسسات اعتباری 
متعلق به سهامداران است. از نظر مبانی حقوقی کشورمان چگونه می توان 
بدون تصویب مجامع بانک ها و موسسات اعتباری، دارایی آنها را به »شرکت 
مدیریت دارایی های بانکی« منتقل کرد؟ فراموش نکنیم که در موضوعات 
و مباحث بانکی نیز رعایت حقوق مردم، اصول قانون اساس��ی و استقلال 

مراجع قضایی، ضروری است.«

چرا برای موضوعات بانکی، قوانین متفاوت تصویب می شود؟

چالش بانکی برنامه هفتم

برنامه هفتم توسعه، برنامه جدیدی را برای بنزین در نظر گرفته و در آن 
اختیاراتی به دولت برای یارانه بنزین داده شده است. به  گزارش »ایسنا«، 
نمایندگان مجلس ش��ورای اسلامی در جلس��ه روز دوشنبه کلیات لایحه 
برنامه هفتم توسعه را به تصویب رساندند و از عصر همین روز وارد بررسی 
جزییات لایحه شدند. لایحه دولت ۲۴ فصل و هر فصل یک جدول دارد که 
آن جدول، اتفاقاتی که در این پنج سال قرار است رخ دهد را بیان می کند. 
جداول یک تا ش��ش جدول اصلی هستند. در مورد بنزین نیز تصمیماتی 
اخذ شده و آنطور که »محسن زنگنه«، سخنگوی کمیسیون تلفیق لایحه 
برنامه هفتم اعلام کرده اس��ت، از آنجا که بعضی ها معتقدند این یارانه به 
خودرو داده می ش��ود، اما بعضی ها خودرو ندارند و یارانه باید به ش��خص 
تخصیص یابد، به دولت این اجازه داده شد که یارانه حامل های سوخت را 
به شخص دهد، اما بلافاصله گفتیم که نباید نرخ این بنزین یارانه ای تغییر 

کند و قیمت را ۳ هزار تومان و ۱5۰۰ تومان قرار دادیم.
ب��ه گفته وی، به دولت اجازه داده ش��ده تصمیم بگیرد که س��همیه به 
خودرو و یا به افراد اختصاص یابد و دوم اینکه میزان سهمیه ۶۰ لیتر، ۱۰۰ 
لیتر و یا ۳۰ لیتر باشد نیز جزو اختیارات دولت است، اما آن بنزینی که به 
عنوان یارانه به کارت ملی فرد یا برای خودرو واریز می شود، باید حفظ شود. 
حالا ممکن اس��ت شما بگویید که دولت در این پنج سال نمی تواند تغییر 
دهد؟ این برنامه پنج ساله است دولت می تواند لایحه بیاورد هر کدام از این 
بندها را در طول این پنج سال تغییر دهد اما تغییر آن سخت می شود، آن 
وقت دیگر رأی دو سوم مجلس را می خواهد و اگر بخواهید بندهای برنامه 

را تغییر دهید باید دو سوم باشد، پس اولین ویژگی ثبات اقتصادی است.
نمایندگان مجلس در روز دوشنبه سوم مهرماه کلیات لایحه برنامه هفتم 
توسعه را به تصویب رساندند و سپس بررسی جزییات لایحه برنامه هفتم 
توس��عه را آغاز کردند. بدین ترتیب س��رانجام پس از نزدیک به سه ماه از 

تقدیم لایحه برنامه هفتم توس��عه از س��وی رئیس جمهور به مجلس، در 
سومین روز مهرماه این برنامه در دستور کار نمایندگان مجلس قرار گرفت 
و نهایت��ا با اظه��ارات موافقان و مخالفان، کلیات آن ب��ا ۱۳۱ رأی موافق، 
8۱ رأی مخالف و پنج رأی ممتنع به تصویب رس��ید و بررس��ی جزییات 
لایحه برنامه ش��روع ش��د. »داوود منظور« رئیس سازمان برنامه و بودجه، 
رفع ناترازی ها و اصلاحات ساختاری به ویژه در نظام مالیاتی و بودجه ای، 
توج��ه ب��ه صندوق های بازنشس��تگی و منابع آب و ان��رژی، تقویت نقش 
پیش��ران های اقتصادی، اقتصاد دریامحور و توسعه فرهنگی و اجتماعی با 
تاکید بر نقش رسانه، خانواده، گردشگری، میراث فرهنگی و نظام آموزشی 
و سیاس��ت خارجی و نظام قضایی را محورهای اصلی لایحه برنامه هفتم 

توسعه می داند.
رئیس س��ازمان برنامه و بودجه همچنین به اصلاحات و تغییرات لایحه 
برنامه هفتم توسعه در مجلس و کمیسیون تلفیق برنامه هفتم انتقاد کرد 
و گفت: در آخرین جلسه تلفیق ۱۲۱ حکم به صورت یکجا و بدون مجالی 
برای بررسی مشترک با دولت به لایحه الحاق شد و احکام الحاقی زیادی 
به متن مصوبات قبلی کمیسیون اضافه شد. این تغییرات باعث شد که در 
فرآیند بررس��ی لایحه برنامه ۱۰۶ حکم ح��ذف، ۲۴۰ حکم اصلاح، ۳۷۷ 
حک��م بدون تغیی��ر و ۹۹۱ حکم جدید در قالب م��وادی به لایحه الحاق 
شود. این در حالی است که در مصوبات تلفیق بار مالی شدیدی در احکام 
الحاقی به دولت تحمیل شده که مغایر اصلاح ساختار بودجه است و باعث 
تشدید ناترازی بودجه می شود و با اصل ۷5 قانون اساسی تعارض دارد. به 
گفته »منظور«، مجموع بدهی دولت های مختلف به بانک ها و پیمانکاران، 
س��ازمان تامین اجتماعی و صندوق های بازنشستگی ۳۰۰۰ هزار میلیارد 

تومان است که دولت باید آن را تا پایان برنامه هفتم توسعه تسویه کند.
البته »محمدباقر قالیباف«، رئیس مجلس شورای اسلامی در جلسه روز 

دوش��نبه گفت که مجموعه گزارش کمیس��یون تلفیق درخصوص لایحه 
برنامه هفتم حتما دارای نقاط قوت و نقاط ضعفی اس��ت. همانطوری که 
لایحه دولت نیز دارای نقاط قوت و ضعف بود. تا جایی که بنده در جریان 
هستم کمیته ای وجود ندارد که درخصوص برنامه هفتم بنده شخصا چند 
ساعتی با آن جلسه نگذاشته باشم. به گفته »قالیباف«، با توجه به دستور 
مقام معظم رهبری مبنی بر اینکه دو قوه با هم هماهنگ باشند و همانطور 
که رئیس س��ازمان برنامه و بودجه به اشکالات اشاره کرد قطعا در رفت و 
برگشتی که بین صحن و کمیسیون تلفیق صورت می گیرد اصلاحات لازم 

انجام می شود.
بدی��ن ترتیب ب��ا تصویب کلیات لایحه برنامه هفتم توس��عه از س��وی 
نمایندگان مردم بالاخره از عصر دوش��نبه بررس��ی جزییات برنامه هفتم 
توسعه در دستور کار مجلس قرار گرفت و نمایندگان قرار است هر روز در 
دو نوبت مفاد و بندهای این برنامه را به تصویب برس��انند. در جلسه صبح 
سه ش��نبه حدود ۱۰ بند از مواد ۳ و ۴ ای��ن لایحه به تصویب نمایندگان 
رس��ید که می توان به مجوز به دولت ب��رای عقد قرارداد فروش و صادرات 
نفت و گاز با صندوق توسعه ملی، تکلیف وزارت اقتصاد برای فراهم کردن 
بستر سرمایه گذاری مردم در طرح های دارای ارزآوری، تکلیف دولت برای 
بازنگری در نرخ س��ود بازرگانی واردات، تکلیف وزارت صمت برای حمایت 
از شرکت های صادراتی، سازوکار مجلس برای جلوگیری از کم اظهاری و یا 
بیش اظهاری در واردات یا صادرات کالاها، تغییر فرآیند دریافت حق بیمه 
سازمان مالیاتی، مشخص ش��دن سازوکار استعلام برخط محکومیت های 
قطعی و اعس��ار اش��خاص در محاکم، تکلیف س��ازمان ثبت اس��ناد برای 
راه اندازی سامانه دفاتر تجاری و ... اشاره کرد. حالا باید منتظر ماند و دید 
برنامه هفتم توسعه در نهایت تا چه اندازه دستخوش تغییر خواهد شد و آیا 
دولت با این تغییرات لایحه از سوی بهارستان موافقت خواهد کرد یا خیر؟

بررسی جزییات لایحه برنامه هفتم در مجلس ادامه دارد

تکلیف بنزین در برنامه هفتم توسعه

نگــــاه

در دومین همایش شورای انجمن های علمی در دانشگاه خاتم بررسی شد
برنامه هفتم از منظر محیط زیست

برنامه هفتم توس��عه در دومین همایش فصلی ش��ورای انجمن های علمی ایران 
در دانش��گاه خاتم نقد و بررس��ی ش��د. »همایش نقد و ارزیابی مواد محیط زیستی 
لایحه برنامه هفتم توسعه« با حمایت بانک پاسارگاد و با حضور دکتر مجید قاسمی، 
مدیرعامل این بانک و رئیس دانشگاه خاتم و همچنین جمعی از اساتید و اندیشمندان 
حوزه محیط زیس��ت، روز چهارشنبه ۱8 امرداد ۱۴۰۲ در محل دانشگاه خاتم برگزار 
شد. این همایش در دو محور »آب و محیط طبیعی« و »بهره  برداری و توسعه محیط 
 زیس��تی« با همکاری اتحادیه انجمن های علوم زیستی )FIrBS(، کشاورزی مدرن، 
منابع طبیعی، گیاه پزشکی و گیاهان داروئی ایران برگزار شد و اساتید و اندیشمندان 
حوزه محیط زیست، از جمله دکتر افشین دانه  کار عضو هیأت علمی گروه محیط  زیست 
دانش��گاه تهران، دکتر زهرا قلیچی  پور عضو هیأت علمی گروه محیط  زیست دانشگاه 
حکیم سبزواری، دکتر حمیدرضا رضایی عضو هیأت علمی گروه محیط  زیست دانشگاه 
علوم کش��اورزی و منابع طبیعی گرگان و عضو هیأت مدیره انجمن حفاظت از تنوع 
زیس��تی، دکتر مریم شهبازی رئیس کارگروه تنوع زیستی اتحادیه انجمن های علوم 
زیستی ایران، دکتر مجید مخدوم عضو شورای عالی حفاظت محیط زیست و رئیس 
انجمن ارزیابی محیط زیست و دکتر رضا انجم شعاع معاون توسعه مدیریت، حقوقی و 

امور مجلس سازمان محیط زیست در آن حضور داشتند.
در ابتدای این مراس��م، دکتر مجید قاس��می سخنرانی خود را با موضوع »بررسی 
لایحه برنامه هفتم توس��عه از منظر آب، انرژی، اقتصاد دریامحور و محیط زیس��ت« 
و بررس��ی اسناد بالادس��تی در این حوزه آغاز کرد. او با اشاره به سابقه حضور هشت 
 س��اله خ��ود در وزارت نی��رو، مقطع فعل��ی را از این منظر، مقطع حساس��ی عنوان 
داش��ت و درخصوص اصل 5۰ قانون اساس��ی جمهوری اسلامی و موضوع حفاظت 
از محیط زیس��ت، سیاس��ت های کل��ی برنامه هفتم و همچنین سیاس��ت های کلی 
محیط زیس��ت، منابع آب، منابع طبیعی و بخش انرژی گفت: »تدوین و تصویب هر 
کدام از این سیاس��ت ها سال ها زمان برده اس��ت. از بین  رفتن جنگل ها، بیابان زایی، 
ازبین رفتن تالاب ها و دریاچه ها، تنش آبی و فرونشست زمین، آلودگی هوا و خسارات 

به تنوع زیستی از مسائل زیست محیطی کشورمان است.«
رئیس دانشگاه خاتم سپس به بررسی لایحه برنامه هفتم توسعه از منظر »مدیریت 
مناب��ع آب« و تعیین هدف های کمی برای ش��اخص های آن پرداخت و اصلاح نظام 
مدیریتی آب را مهم دانس��ت و بر رفع تعارض منافع شرکتی در مدیریت آب تاکید 
کرد. او درخصوص واگذاری مس��ئولیت هماهنگی گفت: »چگونه می شود مسئولیت 
هماهنگی را به ش��ورای عالی آب س��پرد؟ هماهنگی یک امر اجرایی اس��ت. وظیفه 
سیاس��تگذاری را می توان به این ش��ورا محول کرد، ولی وقتی می گوییم هماهنگی، 
یعنی دخالت اعضای ش��ورا در همه اموری که می تواند اتفاق بیفتد که این موضوع 

یکی از نقاط ضعف آن است.«
مدیرعامل بانک پاس��ارگاد همچنین به ل��زوم ایجاد س��ازوکارهای اجرایی برای 
مدیری��ت یکپارچه تالاب ها و دریاچه های کش��ور، تنظیم مقرره ها و س��ازوکار لازم 
ب��رای کاهش صادرات آب مجازی، ایجاد بازار مبادله آب های غیرمتعارف، حمایت و 
تشویق سرمایه گذاران در این حوزه و لحاظ کردن هزینه های احداث، توسعه و تکمیل 
طرح های آب رسانی انجام شده توسط خیرین به  عنوان هزینه قابل قبول مالیاتی اشاره 
کرد. دکتر قاسمی با بیان اینکه این موارد فقط در حد صحبت است، در مورد اهمیت 
آن در کش��ورهای مختلف و همچنین اجرای درس��ت این قوانین در کشور صحبت 
کرد. وی درخصوص ماده ۳۹ با موضوع الگوی بهینه مصرف آب ش��رب و بهداشتی 
خانگی، ش��بکه آبیاری و زهکش��ی، الگوی مصرف آب کش��اورزی، بازتخصیص آب 
مصرفی صنایع و معادن توضیحاتی ارائه داد و گفت: »اگر کسی آلایندگی ایجاد کرد، 
باید هزینه اش را بپردازد. همچنین طبق ماده ۴۰، کلیه دستگاه های اجرایی باید به 
ابزار اندازه گیری هوش��مند استاندارد و استفاده از پساب و سایر آب های غیرمتعارف 
ملزم شوند. زمانی که از پساب استفاده می کنیم و آب آلوده داخل زمین فرو می رود، 
س��فره های زیرزمینی را تغذیه می کند و باعث حفظ آن می شود. حالا می خواهیم از 
این پساب استفاده کنیم، آن را کجا ببریم؟ اگر از آن محیط جغرافیایی خارج شود، 
همان زمین آسیب خواهد دید. این بحث بسیار جدیدی است. تعدیل پروانه چاه ها و 
ممنوعیت بهره برداری و برداشت، غیرمجاز است. ممنوعیت انتقال آب بین حوضه ای 
برای مصارف غیرشرب است. حتی برای شرب هم انتقال آب باید بین حوضه ای باشد؛ 

زیرا درحال حاضر در وضعیت تغییرهای اقلیمی و خشکسالی هستیم.«
رئیس دانشگاه خاتم با اشاره به اینکه تغییرهای اقلیمی و خشکسالی طی سال های 
اخیر به عنوان یکی از عوامل اثرگذار در تش��دید تنش آبی کشور محسوب می شود، 
گفت: »لازم است در برنامه هفتم توسعه، برای مقابله با آثار سوء این عوامل اقدامات 
جدی طراحی و تبیین ش��ود. مدیریت اجرای کشور باید مانند ژیروسکوپ باشد که 
موشک را از نقطه پرش تا نقطه هدف هدایت می کند. ژیروسکوپ اندازه نصف مشت 
یک انسان و از میلیون ها ذره تشکیل است. اگر یک دهم میلی متر دست تان را تکان 
دهید، این ژیروسکوپ شروع می کند به عکس العمل نشان دادن. به همین ترتیب است 
که موشک را از مبدأ در توفان، باد، باران، برف و اکسیژن محدود در ارتفاع بالا می برد 
و به هدف می رساند. مدیریت اجرایی کشور هم باید در مسئله آب و محیط زیست به 
این صورت به قضیه نگاه کند و نباید منتظر لایحه باشد. مسئولان اجرایی کشور باید 

اختیاراتی داشته باشند که بتوانند بلافاصله تصمیمات جدی بگیرند.«
مدیرعامل بانک پاس��ارگاد وضعیت آب کشور را نامطلوب عنوان کرد و ادامه داد: 
»متأس��فانه آمار دقیق منابع مصرف آب را نداریم؛ لذا مانند ورشکستگی بنگاه های 
اقتصادی می ماند. آنها با خود دودوتا چهارتا کرده و با قیمت قابل عرضه تصور می کنند 
که سود کرده اند، ولی فراموش می کنند هزینه تسهیلاتی که از سیستم بانکی گرفتند 
را حس��اب کنند و در آخر سال ترازنامه ش��ان منفی بسته می شود. ما باید اطلاعات 
دقیقی داش��ته  باشیم تا بتوانیم برنامه ریزی کنیم.« به گفته قاسمی، »در فصل های 
مختلف برنامه هفتم به آب، نگاه جزیره ای ش��ده است. هدف کاهش ۱8.۳درصدی 
مصرف آب در بخش کش��اورزی با افزایش ضریب خودکفایی محصولات کشاورزی 
ت��ا ۹۰ درصد، نیازمن��د پیش بینی تمهیده��ای لازم برای اس��تفاده از فناوری های 
صرفه جویی در مصرف آب در کش��اورزی و ارتقای بهره وری آب اس��ت. این دو با هم 
تناق��ض دارند، چگونه می خواهد این دو موضوع را با ه��م حل کند؟ این  موارد باید 
پیش بینی شود. چالش های ما بهره برداری از منابع آب بیش از ظرفیت، بهره  وري نازل، 
نبود سیستم پایش و تشدید مناقشه های آبی محلی است. در کف رودخانه زاینده رود 
یک سیستم توزیع آب برای دو روستا طراحی شده است. این سیستم توزیع را شیخ 
بهایی طراحی و نصب کرده است. در گذشته آنجا سر تقسیم آب آدم کشته می شده. 
بعد از اینکه این سیس��تم طراحی ش��د این اتفاق نیفتاد. بنابراین بحث مناقشه های 

محلی بسیار مهم است.«
او با اش��اره به اینکه تشدید پدیده های هیدرولوژیکی مثل سیل مهم است، گفت: 
»طرح های نیمه تمام متعددی با تأکید بر تأمین اعتبارات وجود دارد که همه تشنه 
منابع مالی هس��تند و نیمه کاره باقی مانده ان��د. راهکار آن بازتخصیص منابع آب در 
بخش های مختلف مصرف با توجه به ظرفیت و میزان آب قابل برنامه ریزی و همچنین 
احداث، تجهیز و توس��عه نظام های پایش منابع آب، ارتقای بهره وری کیفی همراه با 
توس��عه کمّی در کلیه بخش های مصرف آب با تأکید بر بخش کشاورزی، حکمرانی 
آب با تأکید بر پایداری زیس��ت بوم، تس��هیل و رفع موان��ع ورود بخش خصوصی به 

سرمایه گذاری در طرح های نیمه تمام و جدید بخش آب و... است.«
رئیس دانشگاه خاتم، نوآوری فناورانه را یکی از موضوعات مطرح دنیا عنوان کرد 
و افزود: »یکی بحث نوآوری فناورانه است و یکی نوآوری اجتماعی. در بحث نوآوری 
اجتماعی اینکه همه شهروندان مشارکت داشته باشند، به ویژه مشارکت دانشمندان 
حرفه ای و ش��هروندان داوطلب، دانش علمی و کارشناسی بهتر مسائل افزایش پیدا 
می کند. همایش امروز می تواند یکی از آن جلس��اتی باش��د که راجع  به تأمین مالی 
پیام می دهد. اینکه نیاز به یک تریلیون دلار در سال برای تحقق اهداف شماره شش 
توسعه پایدار داریم و باید سرمایه گذاری فعلی را سه  برابر کنیم. این کار نیازمند ارتباط 
بیشتر دولت ها و مؤسسه های مالی توس��عه ای، بانک ها و سرمایه گذاری های نهادی 
اس��ت. متأس��فانه بانک های ما برای اینکه در توسعه کشور مشارکت داشته باشند از 

سرمایه گذاری ها منع می شوند.«
دکتر قاسمی با بیان اینکه سه بحران به هم پیوسته محیط زیست شامل تغییر های 
آب وهوایی، تنوع زیستی و ازدست دادن طبیعت و همچنین آلودگی و زباله هستند، 
گفت: »اگر بخواهیم به ریز احکام مرتبط در لایحه برنامه هفتم نگاهی داشته باشیم، 
اهداف راهبردی و پایداری آب وهوا، زندگی هماهنگ با طبیعت و نه هماهنگ کردن 
طبیعت با خودمان باید موردتوجه قرار بگیرد و سیاره عاری از آلودگی )یکی از اهداف 
راهبردی محیط زیس��ت و سازمان ملل( بشود. بدین منظور باید تحولات دیجیتالی، 

مالی و اقتصادی و همچنین سیاست علمی صورت بگیرد.«
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فرصت امروز: س��ازمان تأمین اجتماعی، ش��رکت ملی پالایش و پخش 
فرآورده های نفتی، سهام عدالت و تأمین اجتماعی نیروهای مسلح )ساتا( 
ب��ه ترتیب ۴5 درصد، ۳5 درصد، ۱۱ درص��د و 8 درصد از حق کنترل و 
مدیریت صنعت پالایش نفت کشور را در اختیار دارند. براساس برآوردهای 
رسمی، صنعت پالایش کش��ور که بخش بزرگي از بازار پرتقاضاي کنوني 
ایران را پوشش مي دهد، در انحصار دولت یا نهادهاي شبه دولتي است و به 
جز پالایشگاه کرمانشاه که 8۰ درصد سهام آن در فرآیند خصوصي سازي 
به بخش خصوصي واگذار شده است، ۹ پالایشگاه دیگر در مالکیت دولت 
و نهاده��اي عمومي غیردولتي قرار دارند. این بازیگران اصلي بازار پالایش 
نفت ایران )دولت و نماینده آن شرکت پالایش و پخش فرآورده هاي نفتي، 
س��ازمان تامین اجتماعي، شرکت هاي سهام عدالت، صندوق بازنشستگي 
بانک ه��اي مل��ي و بانک هاي ادغام ش��ده و وزارت نفت، س��ازمان تامین 
اجتماعي، نیروهاي مسلح و دس��ت آخر هیأت امناي صرفه جویي ارزي(، 
بازاري کاملا انحصاري را ش��کل داده اند که از روغن موتور و فرآورده هاي 

سوختي و نفتي آغاز مي شود و تا انواع حلال ها را دربر می گیرد.
این برآوردها براساس داده هایی به دست آمده که نهاد پژوهشی مجلس 
در گزارش »س��هم نهادهای شبه دولتی در اقتصاد/ صنعت پالایش نفت« 
ارائه داده اس��ت. طبق ارزیابی مرکز پژوهش ها، سازمان تأمین اجتماعی، 
ش��رکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی، س��هام عدالت و تأمین 
اجتماعی نیروهای مسلح )ساتا( به ترتیب ۴5 درصد، ۳5 درصد، ۱۱ درصد 
و 8 درصد از حق کنترل و مدیریت صنعت پالایش نفت کشور را در اختیار 
دارند و سهم بخش خصوصی از مدیریت این صنعت تنها یک درصد است. 
در مورد جریان نقدی نی��ز دولت و نهادهای عمومی غیردولتی مذکور به 
همراه سایر نهادهای عمومی غیردولتی نظیر صندوق بازنشستگی کارکنان 
صنعت نفت، هیأت امنای صرفه جویی ارزی، صندوق بازنشستگی کارکنان 
بانک های ملی و ادغام شده، بیمه اجتماعی روستاییان، عشایر و کشاورزان، 
بنیاد شهید و امور ایثارگران و صندوق بازنشستگی کشوری، منتفعان اصلی 
صنعت پالایش نفت کشور هستند و بخش خصوصی سهمی کمتر از یک 

درصد را داراست.
بازیگران دولتی صنعت پالایش

مرکز پژوهش های مجلس در گزارش »س��هم نهادهای ش��به دولتی در 
اقتص��اد/ صنع��ت پالایش نفت« از بازار انحص��اری صنعت پالایش نفت و 
س��هم یک درصدی بخش خصوصی از مدیریت ای��ن صنعت خبر داده و 
می گوید: بررسی ها نشان می دهد سازمان تأمین اجتماعی، دولت )شرکت 
ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی(، س��هام عدالت و تأمین اجتماعی 
نیروهای مس��لح )س��اتا( به ترتیب ۴5، ۳5، ۱۱ و 8 درصد از حق کنترل 
و مدیریت صنعت پالایش نفت کش��ور را در اختیار دارند و س��هم بخش 
خصوص��ی از مدیریت صنعت مذکور تنها حدود یک درصد اس��ت. طبق 
ارزیابی بازوی کارشناس��ی مجلس، ش��رکت های پالایش نف��ت در گروه 
»فرآورده های نفتی، کک و س��وخت هس��ته ای« بازار بورس دسته بندی 

می ش��وند. از ۱۰ شرکت پالایشی فعال در کشور، چهار شرکت غیربورسی 
هستند. براساس صورت های مالی شش ماهه اول سال ۱۴۰۱، حدود شش 
شرکت بورسی پالایش نفت همگی سودده بوده اند. شرکت پالایشی نفت 
آبادان با ظرفیت اسمی پالایش ۳۹۰ هزار بشکه نفت خام در روز در جایگاه 
اول قرار می گیرد. پالایش نفت کرمانش��اه با پالایش ۲۲ هزار بش��که نفت 

خام، کمترین ظرفیت پالایشی را در بین ۱۰ شرکت پالایشی داراست.
در یک بررس��ی اولیه مشخص می شود که صنعت پالایش کشور عمدتا 
در اختیار دولت و نهادهای عمومی غیردولتی است و بخش خصوصی سهم 
ناچیزی از صنعت مذکور را در اختیار دارد. به غیر از پالایشگاه کرمانشاه که 
8۰ درصد س��هام آن در فرآیند خصوصی سازی به بخش خصوصی واگذار 
ش��د، ۹ پالایش��گاه دیگر در مالکیت دولت و نهادهای عمومی غیردولتی 
اس��ت. دولت از طریق شرکت پالایش و پخش فرآورده های نفتی، سازمان 
تأمین اجتماعی از طریق ش��رکت س��رمایه گذاری نفت، گاز و پتروشیمی 
تأمین )تاپیکو(، س��هام عدالت، س��ازمان تأمین اجتماعی نیروهای مسلح 
)ساتا( از طریق شرکت های سرمایه گذاری تجاری شستان و غدیر، صندوق 
بازنشستگی و از کارافتادگی بانک های ملی و بانک های ادغام شده از طریق 
شرکت سرمایه گذاری غدیر، صندوق بازنشستگی کارکنان صنعت نفت از 
طریق ش��رکت س��رمایه گذاری اهداف و هیأت امنای صرفه جویی ارزی از 
طریق ش��رکت آوای پردیس س��لامت از بازیگران اصلی بازار پالایش نفت 

هستند.
دولت، تامین اجتماعی و سهام عدالت

دولت از طریق ش��رکت پالایش و پخش فرآورده هاي نفتي، س��هامدار 
پالایشگاه هاي نفت آبادان، امام خمیني، کرمانشاه و حتي بخشي از خلیج 
فارس است. دولت ۱۰۰ درصد پالایشگاه نفت آبادان را در اختیار دارد که 
بالاترین ظرفیت اسمي پالایش نفت خام یعني نزدیک به ۴۰۰ هزار بشکه 
در روز را در بین ۱۰ ش��رکت پالایش��ي نفتي دارد. از طرف دیگر، دولت 
به  طور غیرمس��تقیم و از طریق س��هامداري در بانک هاي ملت، صادرات 
و تجارت که س��هامدار ش��رکت هاي پالایش��ي نفت ایران هستند نیز در 
شرکت هاي پالایش نفت سهامدار است. دو بازوي سازمان تامین اجتماعي 
در پالایش��گاه ها نیز شرکت موس��وم به »تاپیکو« و بانک رفاه هستند که 
به  طور غیرمس��تقیم در شرکت هاي نفت س��تاره خلیج فارس، پالایشگاه 
بندرعباس و پالایشگاه اصفهان سهام دارند. شرکت »صباتامین« که خود 
زیرمجموعه تامین اجتماعي اس��ت نیز سهامدار بانک هاي ملت و تجارت 
محسوب مي شود که از این طریق، سهامدار جزو پالایشگاه تبریز و تهران 
شده است. تامین اجتماعي اینگونه بخش عمده سهام دو پالایشگاه لاوان 
و امام را در اختیار دارد. پالایش��گاه امام خمیني در س��ال ۱۴۰۱ در قالب 

مکانیزم رد دیون دولت به سازمان تامین اجتماعي واگذار شده است.
همچنین س��هام عدالت )شرکت هاي س��رمایه پذیر( مالک مستقیم ۶۹ 
درصد س��هام پالایشگاه نفت تهران است و از طریق بانک ها نیز به صورت 
غیرمس��تقیم در پالایشگاه یادشده س��هام دارد. بانک تجارت 5، صادرات 

5 و ملت ۳ درصد س��هام پالایش��گاه نفت تهران را در اختیار دارند و ۴۰ 
درصد س��هام بانک هاي تجارت و صادرات و ۳۰ درصد س��هام بانک ملت 
در اختیار س��هام عدالت است. به این ترتیب، مجموع سهامداري مستقیم 
و غیرمس��تقیم س��هام عدالت در پالایش نفت تهران به حدود ۷۴ درصد 
مي رسد. ترکیب هیأت مدیره این پالایشگاه چهار نفر نماینده سهام عدالت 
و یک نفر نماینده شرکت ملي پالایش و پخش فرآورده هاي نفتي است. از 
طرف دیگر،  ۲۰ درصد س��هام پالایشگاه هاي تبریز، بندرعباس و لاوان در 
اختیار سهام عدالت است. این شرکت ها در پالایشگاه هاي اصفهان و شیراز 
نیز ۱۲ درصد سهم دارند. در واقع، سهام عدالت در شش پالایشگاه کشور 

حداقل یک کرسي هیأت مدیره دارد.
کنترل بازار دست کیست؟

صندوق بازنشس��تگي بان��ک ملي، مالک مس��تقیم ۲۰ درصد س��هام 
پالایش��گاه لاوان و ۱۹ درصد از پالایشگاه ش��یراز است. این صندوق ۲۱ 
درص��د هلدینگ غدیر را در اختی��ار دارد که مالک عمده گروه نفت و گاز 
پارسیان است. صندوق بازنشستگي کارکنان صنعت نفت از طریق شرکت 
س��رمایه گذاري اهداف مالک غیرمستقیم شرکت هاي پالایشي نفت است. 
ش��رکت س��رمایه گذار اهداف،  مالک ۳۳ درصدي نفت ستاره خلیج فارس 
اس��ت که سومین پالایشگاه بزرگ کشور محس��وب مي شود. این شرکت 
۱۰۰ درصد ش��رکت پتروش��یمي ف��ردا را در اختی��ار دارد که ۱۶ درصد 
پتروش��یمي فناوران، ۶۹ درصد نفت سپاهان و ۱۰۰ درصد پالایش نفت 
جي را ش��امل می ش��ود. نفت س��پاهان و پالایش نفت جي، ۳ و 5 درصد 
سهام پالایشگاه نفت اصفهان را در اختیار دارند. هیأت امناي صرفه  جویي 
ارزي نیز از سال ۱۳۷8 فعالیت مي کند که اعضایش توسط وزیر بهداشت 
تعیین مي شوند. این هیأت، مسئولیت اعزام هاي پزشکي و بخشي از واردات 
دارو را در اختیار دارد. عجیب اینکه ۱5 درصد پالایشگاه نفت اصفهان در 
اختیار این هیأت اس��ت و ۱۰۰ درصد شرکت آواي پردیس سلامت را نیز 

در اختیار دارد.
به  طور کل��ي، ۹۹ درصد کنترل و مدیریت صنع��ت پالایش در اختیار 
دول��ت و نهادهاي عمومي اس��ت و بخش خصوصي در ای��ن بازار پرتقاضا 
اصلا به حس��اب نمي آید. تامین اجتماعي ۴5 درصد این بازار را در دست 
دارد. دولت )شرکت ملي پالایش و پخش فرآورده هاي نفتي( ۳5 درصد و 
سهام عدالت ۱۱ درصد بازار را به دست گرفته اند. سازمان تامین اجتماعي 
نیروهاي مسلح نیز با سهم 8 درصدي از میزان پالایش نفت خام در جایگاه 
بعدي اس��ت. در این فرآیند، دولت در رتبه اول سهم از جریان هاي نقدي 
قرار دارد. ۲۷ درصد از جریان هاي نقدي پول حاصل از تولید فرآورده هاي 
پالایش��ي به جیب دولت م��ي رود. ۲۰ درصد از جری��ان نقدي در اختیار 
س��ازمان تامین اجتماعي و ۱5 درصد در اختیار شرکت هاي سهام عدالت 
است. صندوق بازنشستگي نفت 8 درصد از جریان نقدي صنعت پالایشي 
را در دست دارد. تامین اجتماعي نیروهاي مسلح ۳ درصد و مابقي ۲ درصد 

از پول حاصل از محصولات را در اختیار دارند.

سهم بخش خصوصی از مدیریت صنعت پالایش نفت کشور یک درصد است

بازار انحصاری صنعت پالایش

به گفته رئیس  کل بانک مرکزی، بانک ها به زودی در قالب فعالیت های 
تخصصی اعم از تجاری، توس��عه  ای، قرض الحس��نه، جام��ع و انواع دیگر 
بانک های تخصصی، دسته بندی خواهند شد و اساسنامه آنها نیز در همین 
چارچوب تغییر می کند. »محمدرضا فرزین« در جلسه مشترک با مدیران 
عامل بانک ها با اش��اره به مزایای تخصصی ش��دن بانک ها توضیح داد: هر 
بانکی نمی تواند هر فعالیتی داش��ته باشد و بانک های توسعه ای،  تجاری و 
قرض الحس��نه در حوزه فعالیت تخصصی تعریف ش��ده باید فعال باشند و 
حتی تعدادی بانک جامع هم که وجود دارند باید براساس عقود مشخص 

و تفکیک شده در هر یک از این حوزه ها فعال باشند.
او با اش��اره به مهمترین محورهای اصلاح��ی در نظام بانکی خطاب به 
مدیران عامل بانک ها گفت: مدیران ش��بکه بانکی بای��د برای اجرای این 
برنامه اصلاحی به بانک مرکزی کمک کنند تا بحث ناترازی، تقویت کارایی 
و تقویت هدایت سپرده ها به سمت فعالیت های مشخص در سیستم بانکی 

اجرایی شود و قوانین و مقررات هم در این زمینه کمک خواهد کرد.
رئی��س کل بانک مرکزی، مس��ئله ناترازی بانک ه��ا را همچنان یکی از 
مس��ائل مهم ش��بکه بانکی و دس��تور کار جدی بانک مرکزی عنوان کرد 
و گفت : ح��وزه نظارت بانک مرکزی با برنامه و روش های اصلاحی مدون، 
پیگیر رفع ناترازی هاست و از طرف دیگر نیز مشکل کفایت سرمایه برخی 

بانک ها هم در دستور کار اصلاحی قرار دارد.
»فرزین« با تاکید بر تقویت ابعاد مختلف نظارتی در شبکه بانکی افزود: 
لایه های نظارتی باید در درون بانک ها ش��کل بگیرد و نظارت بر بانک ها از 
درون بانک ها آغاز شود. به عبارت دیگر، تمامی ارکان هر بانکی باید نظارت 
فعال داش��ته باش��ند و تک تک اعضای هیأت مدیره باید وظیفه نظارتی 

داشته باشند و به بانک مرکزی پاسخگو باشند.
رئیس کل بانک مرکزی همچنین موضوع بنگاهداری بانک ها را از دیگر 
مشکلات ش��بکه بانکی عنوان کرد و افزود : در این زمینه نمی توان نسخه 

واحدی برای تمامی بانک ها تجویز کرد و باید برای هر بانک متناس��ب با 
حوزه کاری آن، ش��رایط تعریف شود اما در عین حال، فعالیت بنگاهداری 
بانک های تجاری قابل قبول نیست و باید با فروش بنگاه ها، از بنگاهداری 
خارج ش��وند. طبق اعلام بانک مرکزی، وی بانک مرکزی را نماینده حفظ 
حقوق س��پرده گذاران در شبکه بانکی دانست و گفت:  بانک مرکزی علاوه 
ب��ر نظارت ب��ر بانک ها باید از فرآیند اتفاقاتی که در بنگاه های وابس��ته به 
بانک ها حادث می ش��ود نیز مطلع باش��د؛ چراکه بنگاه های بانک ها هم با 
س��پرده های مردمی ایجاد می ش��وند و این پول متعلق به مردم است. به 
اعتقاد وی،  نظارت بر انتصاب مدیران و اعضای هیأت مدیره ش��رکت های 
متعلق به بانک ها و تعیین محدوده برای تعداد شرکت ها در ذیل هر شرکت 
و همچنین پاسخگو بودن مدیران و اعضای هیأت مدیره این شرکت ها در 
کمیته حاکمیتی ش��رکتی، از دیگر مواردی است که در بحث بنگاهداری 

بانک ها حتما باید مورد توجه بخش نظارت قرار گیرد.
او در ادامه این جلسه، نظارت بر مصرف اعتبارات را از دیگر اولویت های 
نظارت بانک ها بر گیرندگان تس��هیلات دانست و افزود:  هم اکنون نظارت 
منسجمی بر مصرف اعتبارات بانک ها وجود ندارد؛ به طوری که در برخی 
موارد تسهیلات دریافتی صرف مواردی غیر از هدف تسهیلات گرفته شده 
می شود و نظارت ها باید به گونه ای باشد که پول در فعالیتی که با آن هدف 

تسهیلات را دریافت می کند صرف شود.
رئی��س  کل بانک مرکزی همچنین با اش��اره به آمار رش��د بخش های 
اقتصادی در س��ه ماهه نخست امسال گفت: رشد بخش های اقتصادی در 
فصل بهار امس��ال رشد خوبی بود؛ به طوری که رشد بخش مسکن که در 
بهار س��ال گذشته منفی 8 درصد بود امسال به مثبت ۲ درصد رسید که 

نشان می دهد امسال وضعیت تولید مسکن بهتر شده است.
»فرزین« با بیان اینکه نرخ رش��د در س��اله گذش��ته به ۴ درصد رسید، 
گفت: این میزان رش��د معادل نرخ رش��د دو سال قبل بود و این امر نشان 

می دهد که برای دس��تیابی به نرخ رش��د بالاتری به سوخت بالاتری نیاز 
است و این امر نیازمند سرمایه گذاری است و باید علاوه بر منابع بانکی به 
س��رمایه گذاری خارجی و سایر روش های تامین مالی در بازار سرمایه نیز 

توجه داشت.
وی نرخ رش��د اقتصادی بدون نفت در س��ه ماهه نخست امسال را 5.۲ 
درص��د و با نفت را ۶.۲ درصد اعلام کرد و افزود: بخش نفت در این مدت 
نرخ رش��د ح��دود ۱۶.5 درصد داش��ت که خیلی وضعی��ت خوبی بود و  
پیش بینی می شود در تابستان هم همین وضعیت در مورد نفت ادامه پیدا 

کند که بر روند رشد موثر است.
رئیس  کل بانک مرکزی س��پس ابراز امیدواری کرد که وضعیت رش��د 
اقتصادی نیز در فصل تابس��تان از ش��رایط خوبی برخوردار باشد؛ چراکه 
بخش های صنعت، خدمات و کشاورزی در تابستان وضعیت خوبی داشتند. 
به گفته »فرزین«، در س��ال گذش��ته به دلیل وضعیت خ��وب ارزی برای 
نخستین بار نرخ رشد تشکیل سرمایه مثبت شد و این امر منجر به ادامه 
رشد بخش های اقتصادی شد و امسال هم نرخ رشد تشکیل سرمایه مثبت 
خواهد شد. شبکه بانکی باید تلاش کند تا با تقویت تامین مالی به تشکیل 
س��رمایه کمک کند؛ چراکه این امر برای تحقق نرخ رش��دهای آتی حائز 

اهمیت است و نرخ رشد مثبت باقی خواهد ماند.
گفتنی است رئیس کل بانک مرکزی روز گذشته در یادداشتی با توجه 
به توس��عه روابط خارجی و همینطور سیاس��ت های مطلوبی که در بانک 
مرک��زی در حوزه کنترل نقدینگی اتفاق افتاده، نس��بت به کنترل تورم و 
آرامش ارزی تا پایان سال ابراز امیدواری کرد. »محمدرضا فرزین« در این 
یادداش��ت ضمن تحلیل آمارهای رشد اقتصادی بهار امسال و متغیرهای 
کلان اقتصادی تأکید کرد: به آینده امیدواریم و ان ش��اءالله تا پایان س��ال 
بتوانیم در جهت تحقق اهداف سال که مهار تورم و رشد تولید است، گام 

برداریم.

نوید رئیس  کل بانک مرکزی برای کنترل تورم و آرامش ارزی

بانک ها به زودی دسته بندی می شوند

یادداشت

قیمت دستوری به اقتصاد کمک می کند؟

فاضل مریدی استاد اقتصاد دانشگاه شهید بهشتی

موض��وع قیمت گذاری هنوز هم یکی از چالش های بخش تولید به ش��مار 
م��ی رود. تقریبا همه تولیدکنندگان به سیاس��ت تعیین دس��توری قیمت ها 
معترض هس��تند و بر این باور هس��تند که این سیاس��ت نه تنها مشکل گشا 
نیست، بلکه زیان اصلی را متوجه مصرف کننده می کند؛ چراکه با اجرای این 
سیاست روند تولید دچار بحران های جدی می شود که در نهایت مصرف کننده 
نهایی است که باید تاوان این سیاست اشتباه را بدهد. این در حالی است که 
هدف سیاس��تگذار از تعیین دستوری قیمت، کنترل تورم و در نهایت کمک 
به قش��ر فقیر جامعه اس��ت. واقعیت این است که هم در آزادترین اقتصادها و 
هم در کنترل ش��ده ترین اقتصادها، قیمت گذاری دس��توری وجود دارد و در 
بخش هایی از این دو اقتصاد، مکانیزم بازار فعال اس��ت. اینطور نیس��ت که در 
اقتصادهای آزاد به صورت ۱۰۰ درصد دولت و نهادهای رگلاتوری دخالتی در 
بازار نداشته باشند و یا در اقتصادهای کنترل شده قیمت ها در همه بخش ها 
دس��توری تعیین ش��وند؛ بنابراین در نظام های اقتصادی دنیا، ترکیبی از این 
دو سیاس��ت وجود دارد. اینکه با ادبیات نگاری، نظریه پردازی و کار رسانه ای، 
یکی از دو طرف را کاملا ضدملی و ضدبشری و غیرعقلانی نشان دهیم، روش 

درستی نیست.
به اینکه متناس��ب با ش��رایط اقتصادی کش��ورها و وضعیت صنعت که در 
چه مرحله ای از رش��د قرار دارد و همچنین متناس��ب با س��هم کالا در سبد 
خان��وار، موقعیت کالا و ی��ا خدمت در زنجیره و عوامل بس��یار دیگر، ممکن 
است سیاستگذاری به سمت قیمت گذاری دستوری و یا به سمت بهره مندی 
از مکانیزم بازار پیش رود. در برخی از کالاها می توان نس��خه قیمت گذاری را 
تجویز کرد. وقتی دایره قیمت گذاری دس��توری خیلی وس��یع می شود، حتی 
برای برخی از کالاها که ارزش اس��تراتژیک و یا تاثیر زیادی بر س��بد خانوار 
ندارند و با توجه به اینکه تورم بالایی هم در کشور وجود دارد، فشار دائمی را به 
بنگاه اقتصادی وارد می شود و تصمیم گیری های سرمایه گذاری را دچار اختلال 
می کند و در نهایت منجر به کاهش تولید، کیفیت، عرضه شود. به طور مثال، 
می توان از قیمت گذاری بر روی نان حمایت کرد؛ چراکه در سبد خانوار نقش 

مهمی دارد، ولی در مورد بلیت هواپیما نمی توان از آن حمایت کرد.
اما آیا تعیین دس��توری قیمت ها در ش��رایط فعلی اثرگ��ذار خواهد بود یا 
خیر؟ باید گفت در شرایط فعلی قطعا سیاست قیمت گذاری آنطور که مدنظر 
سیاستگذار است محق نمی ش��ود. به نظر می رسد باید یک طبقه بندی برای 
کالاها صورت گیرد. اعمال این سیاس��ت بر برخ��ی از کالاها می تواند بازار را 
مخت��ل کند، ولی در برخ��ی از کالاها می تواند اثرگذار باش��د که می توان به 
برخی از داروها و یا لوازم پزش��کی اش��اره کرد. برخی مواق��ع وجود دارد که 
س��مت مصرف کننده دیده می ش��ود و در برخی مواقع نیز بخش تولید مورد 
توجه اس��ت؛ گاهی اوقات ممکن است نهاده ای مورد قیمت گذاری قرار گیرد 
که ضروری اس��ت و در بخش تولید مورد استفاده قرار می گیرد. گاهی اوقات 
سیاس��تگذار به دنبال حمایت از یک صنعت ویژه اس��ت و به مدت چند سال 
اقدام به قیمت گذاری برای نهاده کلیدی می کند که آن بخش از صنعت بتواند 
رشد پیدا کند؛ بنابراین می توان در بخش هایی از تولید با اعمال این سیاست 
موافق��ت کرد. ولی در خارج از این فضا بای��د اجازه داد قیمت در بازار تعیین 
ش��ود که البته این یک زمینه و یا یک پیش فرض می خواهد و آن این اس��ت 
که بازار شرایط رقابت را داشته باشد، به این معنا که تعداد زیادی تولیدکننده 
و مصرف کننده وجود داش��ته باش��د و یا اینکه شفافیت و گردش مالی بالایی 
صورت بگیرد و مقدمات فراهم باش��د که بت��وان به مکانیزم بازار اعتماد کرد؛ 

چراکه نمی توان همیشه و همه جا به قیمت بازار اعتماد کرد.
بای��د به تولیدکنندگان حق داد. ش��اید بتوان روش قیمت گذاری کاس��ت 
پلاس را پیش��نهاد داد که بتوان یک برآوردی از قیمت تمام ش��ده کالاها و 
خدمات به همراه درصد سود مشخصی برای تولیدکنندگان در نظر گرفت. ولی 
اصل ماجرا آنجاس��ت که دولت ها زمانی وارد سیاست قیمت گذاری دستوری 
می شوند که تورم به دلایل مختلف، صعودی و ماندگار باشد. بهترین کار این 
اس��ت که دولت بر روی کنترل تورم متمرکز شود که مجبور به قیمت گذاری 
دس��توری نباش��د. ولی اگر فرض را بر این بگذاریم که راه��ی غیر از کنترل 
تورم طی ش��ود، روش قیمت گذاری کاست پلاس و یا بهره مندی از نهادهای 
خصوصی، مجامع و انجمن ها باشد که بتوانند از تصمیمات خلق الساعه در روند 

تولید و عرضه جلوگیری کنند.

کاهش قیمت اونس جهانی طلا
بازار طلا قبل از زمستان یخ زد

قیمت طلا در روز سه ش��نبه با افزایش بازده��ی دلار و خزانه داری 
کاهش یاف��ت و س��رمایه گذاران منتظر گزارش ت��ورم مصرف کننده 
برای س��رنخ های بیشتر هس��تند که آیا فدرال رزرو یک بار دیگر نرخ 
بهره را در س��ال ج��اری افزایش خواهد داد یا خی��ر. بهای هر اونس 
طلا با ۱.5 درصد کاهش به ۱۹۱۳ دلار و ۶۰ س��نت رس��ید و قیمت 
ط��لای آمریکا نیز با ۰.۰8 درصد کاهش به ۱۹۱۴ دلار و ۶۰ س��نت 
رس��ید. همچنین ارزش دلار به بالاترین حد خود در ۱۰ ماه گذشته 
رس��ید؛ در حالی که بازدهی شاخص ۱۰ س��اله خزانه داری همچنان 
در اوج خود در ۱۶ س��ال اخیر اس��ت. پیش بینی ها نشان می دهد که 
اکثر سیاس��تگذاران فدرال  رزرو ش��اهد افزایش نرخ بهره در س��ه ماه 
آینده هس��تند، اما سرمایه گذاران همچنان به قیمت ها با احتمال 5۰ 
درصدی برای انقباض بیش��تر در سال ۲۰۲۳ ادامه می دهند. نرخ های 
بهره بالاتر بر شمش های بدون بهره که به دلار قیمت گذاری می شوند، 
فشار می آورد. »کریس��تین لاگارد«، رئیس بانک مرکزی اروپا در این 
زمینه گفت که رکورد بالای نرخ س��پرده بانک مرکزی اروپا می تواند 
به کاهش تورم به ۲ درصد کمک کند و دس��تورالعمل بانک را تکرار 

کرد که نه وعده افزایش بیشتر نرخ را می دهد و نه آن را رد می کند.
نتایج یک نظرس��نجی نیز نش��ان می دهد که روحیه تجاری آلمان 
در ماه سپتامبر کاهش یافته است و برای پنجمین ماه متوالی سقوط 
ک��رد و بر ترس از رکود در بزرگ ترین اقتصاد منطقه یورو تأکید کرد. 
اس پی دی آرگلدتراس��ت، بزرگ ترین صندوق س��رمایه گذاری تحت 
پشتوانه طلا در جهان نیز اعلام کرد که دارایی های آن در روز دوشنبه 
۰.۱ درصد کاهش یافت و به پایین ترین س��طح خود از ژانویه ۲۰۲۰ 
رس��ید. به گزارش »رویترز«، در بازار س��ایر فلزات ارزشمند نیز بهای 
هر اونس نقره با ۰.۱ درصد کاهش به ۲۳.۰۹ دلار رسید، پلاتین ۰.۳ 
درصد کاهش یافت و به ۹۰8 دلار و ۶۹ سنت رسید و پالادیوم با ۰.۱ 

درصد کاهش به ۱۲۲8 دلار و ۳۱ سنت رسید.

سیاست بانک مرکزی ژاپن جواب می دهد؟
سیاست پولی در سرزمین آفتاب تابان

رئیس بانک مرکزی ژاپن معتقد است که سیاست کنترل انعطاف پذیر 
منحنی ب��ازده )YCC( مزایایی به همراه دارد. ب��ه گزارش »اکونومی«، 
رئیس بانک مرکزی ژاپن گفت که سیاست های پولی تسهیل شده توسط 
بان��ک مرکزی با کمک کنترل انعطاف پذیر در منحنی بازده اوراق قرضه 
دولتی ژاپن، پایدارتر ش��ده اس��ت. »کازوئو اوئدا« افزود که یک رویکرد 
سخت گیرانه تر می توانست منجر به نوس��انات بازار مالی شود. او خطاب 
ب��ه رهبران تجاری در اوزاکا تکرار کرد که هدف بانک مرکزی ژاپن برای 
دستیابی پایدار و باثبات به هدف ثبات قیمت ۲ درصد، همراه با افزایش 
دستمزد، هنوز مشخص نشده است. رئیس بانک مرکزی ژاپن با بیان این 
موضوع، خواستار صبر و شکیبایی بانک مرکزی و ادامه تسهیل و کنترل 
منحنی بازده شد. »اوئدا« همچنین خاطرنشان کرد که باید بر روی اثرات 
بالقوه جهانی حرکات در سیستم مالی ایالات  متحده نظارت شود و اشاره 

کرد که کاهش سرعت افزایش در اقتصاد چین نیز نگران کننده است.
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در سایه افزایش تورم و بالاتر رفتن نرخ بهره
ترمز تجارت جهانی کشیده شد

گزارش ه��ای جدید نش��ان از آن دارد که تج��ارت جهانی در ماه های 
اخیر کاهش قابل توجهی داش��ته و حجم تجارت با بالاترین س��رعت از 
زمان شروع همه گیری کرونا تاکنون رو به کاهش گذاشته است. افزایش 
تورم، بالاتر رفتن نرخ بهره و تغییر در هزینه های مصرف کننده به سمت 
خدمات داخلی از جمله عواملی است که در کاهش تجارت جهانی مؤثر 
بوده اس��ت. به گزارش »فایننش��ال تایمز«، یکی از عوامل اصلی کاهش 
تجارت جهانی، افزایش نرخ تورم اس��ت. علاوه بر این، بانک های مرکزی 
در سراس��ر جهان برای مب��ارزه با تورم، نرخ های بهره خ��ود را افزایش 
داده اند که باعث کاهش بیشتر هزینه های مصرف کننده و تضعیف تقاضا 
برای صادرات می شود. کاهش حجم تجارت مشاهده شده در ماه جولای 
نشان دهنده تأثیر این عوامل بر تجارت جهانی است. در طول همه گیری 
کرونا، تقاضا برای صادرات کالاهای جهانی افزایش  یافته بود. بااین حال، 
با بازگش��ایی اقتصادها و کاهش محدودیت ه��ا، تغییری در هزینه های 
مصرف کننده به س��مت خدمات داخلی ایجاد ش��ده است. این تغییر به 
کاهش تقاضا برای کالاهای وارداتی و در نتیجه کاهش س��رعت تجارت 

جهانی کمک کرده است.
کاهش حجم تجارت جهانی گسترده بوده است و اقتصادهای بزرگی 
مانن��د چی��ن، منطقه یورو و آمری��کا همگی در ماه ج��ولای از کاهش 
حجم تجارت خود خب��ر داده اند. چین به عنوان بزرگ ترین صادرکننده 
کالا در جهان، س��الانه ۱.5 درصد کاهش صادرات را تجربه کرده است؛ 
درحالی ک��ه منطقه ی��ورو و آمریکا به ترتیب ۲.5 درص��د و ۰.۶ درصد 
کاهش داش��تند. هم اکنون اقتصاددانان انتظار دارند که حجم صادرات 
منطقه یورو در س��ال جاری ثابت بماند و این بدان معناس��ت که حجم 
صادرات این منطقه نس��بت به  پیش بینی اولیه رشد ۲ درصدی کاهش 
قابل توجهی خواهد داش��ت؛ درحالی که انتظار نمی رود نرخ های بهره در 
کوتاه مدت افزایش بیش��تری پیدا کند، بانک ه��ای مرکزی تا زمانی که 
شواهدی مبنی بر مهار فشارهای قیمتی وجود نداشته باشد، بعید است 
هزینه های اس��تقراض را کاهش دهند و درعین حال عدم تسهیل اعتبار 

هم بر صادرات تأثیر خواهد داشت.
علاوه بر عوامل اقتصادی، از سال ۲۰۱8 به بعد تنش های ژئوپلیتیکی 
و محدودیت ه��ای تجاری هم در محدود ک��ردن صادرات جهانی نقش 
داشته اند. سازمان همکاری و توسعه اقتصادی به تازگی هشدار داده است 
که تکه تکه ش��دن ژئواکونومیک و تغییر به سمت سیاست های تجاری 
درون نگرتر می تواند دس��تاوردهای تجارت جهان��ی را کاهش داده و بر 
اس��تانداردهای زندگی، به ویژه در فقیرترین کش��ورها و خانواده ها تأثیر 
منفی بگذارد. همچنین گزارش ماه اوت »وال اس��تریت ژورنال« به طور 
مش��ابه تقصیر کاهش سرعت تجارت جهانی را به محدود کردن تجارت 
با چین و ایجاد تنش های ژئوپلیتیکی با حمله روسیه به اوکراین مرتبط 
دانس��ت. این گزارش، تورم و افزایش نرخ بهره را به عنوان عواملی که بر 
سرمایه گذاری تجاری و هزینه مصرف کننده تأثیر می گذارد، معرفی کرد.

ترمز افزایش قیمت نفت کشیده شد
طلای سیاه در مرز 90 دلاری

قیمت نفت در معاملات روز سه شنبه بازار آسیا در پی نگرانی ها نسبت 
به ضعیف ش��دن تقاضا برای س��وخت، کاهش پیدا کرد. بهای معاملات 
نفت برنت با ۳8 س��نت کاهش به ۹۲ دلار و ۹۱ س��نت در هر بش��که 
رس��ید. بهای معاملات وست تگزاس اینترمدیت آمریکا نیز با ۳۴ سنت 
کاهش، به 8۹ دلار و ۳۴ س��نت در هر بشکه رسید. این در حالی است 
که معاملات نفت برنت در معاملات روز دوش��نبه با دو سنت افزایش و 
ش��اخص نفت آمریکا با ۳5 س��نت کاهش بسته شده بود. »تینا تنِگ«، 
تحلیلگر بازار شرکت »سی ام سی مارکتس« در این باره گفت: با افزایش 
بازده اوراق قرضه که تحت تاثیر موضع فدرال رزرو آمریکا برای افزایش 
نرخ بهره روی داده، نگرانی ها از وقوع رکود اقتصادی دوباره بر روند بازار 

تاثیر گذاشته است.
سیاس��تگذاران بانک مرکزی آمریکا و بان��ک مرکزی اروپا در روزهای 
اخی��ر، تعهد خود برای مبارزه با تورم را تک��رار کرده و به ادامه تحکیم 
سیاس��ت پولی به مدت طولانی تر از انتظارات قبلی اشاره کرده اند. نرخ 
بهره بالاتر، رش��د اقتصادی را آهسته کرده و تقاضا برای نفت را محدود 
می کند. در این بین، آژانس اعتبارس��نجی مودیز هش��دار داد تعطیلی 
دولت آمریکا به اعتبار این کشور ضربه می زند. این هشدار یک ماه پس 
از آن داده ش��د که آژانس اعتبارسنجی فیچ، رتبه اعتبار مالی آمریکا را 
به دلیل بحران س��قف بدهی، تنزل داد. به گفته تحلیلگر »سی ام سی 
مارکتس«، مشکلات املاک چین هم بر فضای بازار تاثیر گذاشته است.

هرچند عرضه نفت با تمدید کاهش تولید اضافی عربستان سعودی و 
روس��یه تا پایان سال ۲۰۲۳، محدود مانده است اما مسکو روز دوشنبه 
ممنوعی��ت موقتی روی ص��ادرات بنزین و دیزل که ب��رای تثبیت بازار 
داخلی وضع کرده اس��ت را تس��هیل کرد. با آغاز تعطیلات هفته طلای 
چی��ن از روز یکش��نبه، قیمت نفت ممکن اس��ت از افزایش س��فرها و 
تقاضای بالاتر برای سوخت در چین، حمایت شود. همچنین بانک جی 
پی مورگان اعلام کرد که قیمت نفت از اواسط سال تحت تاثیر محدودتر 
ش��دن عرضه، حدود ۳۰ درصد رشد کرده و باعث کاهش ۰.5 درصدی 
رش��د تولید ناخالص داخلی جهانی در نیمه دوم امسال می شود، اما این 
شوک به اندازه کافی بزرگ نیست تا توسعه اقتصادی را به خطر بیاندازد. 
به گزارش »رویترز«، »بادن مور«، مدیر بخش کربن و استراتژی کالای 
بانک ملی استرالیا گفت: این بانک قیمت نفت در سه ماهه چهارم سال 

۲۰۲۳ را ۹۴ دلار در هر بشکه پیش بینی می کند.

با کاهش احساسات تجاری آلمان در سپتامبر
اقتصاد آلمان در معرض خطر است

نتایج یک نظرسنجی نش��ان می دهد که روحیه تجاری آلمان در ماه 
سپتامبر اندکی بدتر شد و برای پنجمین ماه متوالی سقوط کرد. موسسه 
تحقیقات آلمانی Ifo اعلام کرد که ش��اخص فضای کسب و کار آن به 
85.۷ رسیده است که نسبت به رقم آگوست )با رقم 85.8( کاهش یافته 
است، اما بالاتر از 85.۲ پیش بینی شده تحلیلگران در نظرسنجی رویترز 
اس��ت. رئیس بررسی های این موسس��ه گفت که به دنبال رکود در سه 
ماهه دوم و انقباض در س��ه ماهه سوم محتمل است. اقتصاد آلمان پس 
از کوچک ش��دن در سه ماهه آخر س��ال ۲۰۲۲ و سه ماهه اول ۲۰۲۳، 
در معرض خطر سقوط به دومین رکود خود در یک سال گذشته است. 
»کارستن برزس��کی«، رئیس بخش کلان جهانی در موسسه اقتصادی 
ING گفت: تجارت های آلمانی و همچنین سیاستمداران و کل اقتصاد 
ب��ه تدریج به این نظریه عادت می کنند که اقتصاد در دوره طولانی تری 
از رشد ضعیف قرار دارد. شرکت ها در ماه سپتامبر نسبت به ماه قبل از 
وضعیت فعلی کس��ب و کار خود رضایت کمتری داشتند، به طوری که 
زیرش��اخص در سپتامبر از 8۹ در ماه آگوست به 88.۷ کاهش یافت. با 
کاهش درآمد واقعی خانوارها در سه ماهه آینده و شرکت های صنعتی و 
ساختمانی که با کاهش شدید سفارش های جدید مواجه هستند، انتظار 
می رود تولید ناخالص داخلی در س��ه ماهه چهارم کاهش بیشتری پیدا 
کند. طبق گزارش »رویترز«، بدبینی شرکت ها نسبت به ماه های آینده 
اندکی کاهش یافت، اما با اندکی بهبود زیرشاخص انتظارات از 8۲.۷ در 
ماه قبل به 8۲.۹ رسید. این نظرسنجی نشان داد که احساسات در میان 
مدیران آلمانی در بخش خدمات و س��اخت و ساز بیشتر تیره تر شد؛ در 

حالی که در بخش تولید و تجارت افزایش یافت.

خبرنــامه

فرصت امروز: اولین نشست هم اندیشی صاحب نظران و فعالان اقتصادی 
درباره چالش ها و موانع نقش آفرینی بخش خصوصی در اقتصاد ایران برگزار 
شد. موضوع این نشست، »پیمان سپاری ارزی؛ ترمز تولید و صادرات« بود 
و فعالان بخش خصوصی در این نشس��ت از سلس��له نشست های توسعه 
و گفت وگ��و، ضمن انتقاد از تداوم نگاه های قهری در حوزه پیمان س��پاری 
ارزی، ب��ر لغ��و این تعهد برای بخ��ش خصوصی تأکید کردن��د. »علیرضا 
کلاهی صمدی« رئیس کمیس��یون صنایع اتاق ای��ران از لزوم برخورد با 
ویژه خ��واری و خروج مواد اولیه از چرخه صنعتی س��خن گفت و به لزوم 
معافیت بخش خصوصی از پیمان سپاری ارزی اشاره کرد؛ »آرش علوی«، 
عضو کمیسیون توسعه صادرات غیرنفتی اتاق ایران از پیمان سپاری ارزی 
ب��ه  عنوان یک بلای اقتصادی یاد کرد و تولد کارت بازرگانی اجاره ای را از 
جمله معلول های رفع تعهد ارزی دانس��ت؛ »مهرداد صابری«، عضو هیأت 
نماین��دگان اتاق تهران نیز پیمان س��پاری ارزی را مای��ه تهدید تاب آوری 
اقتصاد کشور خواند؛ »کیوان کاشفی«، عضو هیأت رئیسه اتاق ایران بر لزوم 

آسیب شناسی کارت های بازرگانی صادرشده در سامانه جامع تاکید کرد.
خروج مواد اولیه از چرخه صنعتی

در ابتدای این نشس��ت، »علیرضا کلاهی صمدی«، رئیس کمیسیون 
صنای��ع اتاق ایران به لزوم برخورد با ویژه خ��واری و خروج مواد اولیه از 
چرخه صنعتی اش��اره ک��رد و گفت: موضوع قیمت گذاری دس��توری و 
نرخ ارز غیرواقعی، مس��ئله ای اس��ت که حوزه تولید را با مشکل روبه رو 
کرده اس��ت. به  عنوان  مثال، زمستان سال قبل در زنجیره ارزش فولاد، 
پتروش��یمی و فل��زات رنگی، موادی که در بورس عرضه می ش��د، دچار 
مش��کلاتی ش��د. به این صورت که اختلاف قابل توجه ن��رخ ارز، انگیزه 
پررنگ��ی ایجاد کرد تا کالا با قیمت دولتی خریده ش��ود و در بازار آزاد 
فروخته و یا به کش��ورهایی مانند ترکیه قاچاق ش��ود. به گفته »کلاهی 
صمدی«، قاچاق شدن این مواد اولیه، آسیب بزرگی برای اقتصاد کشور 
اس��ت. از یک طرف سیاس��تگذار خود ب��ه تولیدکننده ب��ا قیمت گذاری 
دس��توری آس��یب می زند و از طرف دیگر، تولیدکنن��ده کالای خود را 
با نرخ واقعی نمی فروش��د. با شیوه عرضه، صنایع کشور به اجبار به مواد 
اولیه دسترس��ی نداشته و حتی در مواقع زیادی مجبورند کالای خود را 

گران تر تولید کرده و ارزان تر بفروشند.
او ب��ا اش��اره به رقبای ترک در بازار عراق ادام��ه داد: وقتی مواد اولیه به 
ترکیه قاچاق می ش��ود، ما مجبور هس��تیم به زیر قیمت جهانی و قیمت 
منطقه کالای خود را بفروش��یم و این ابزاری در دست رقبای ترک خواهد 
ب��ود که در ب��ازار عراق ما را زمی��ن بزنند. در بازار داخل ه��م هر کدام از 
زنجیره شرایط متفاوت دارند. در هر کدام از زنجیره تعدادی محدود بنگاه 
ویژه خ��واری می کنند. مثلا در زنجیره مس کس��انی که کاتد را ش��رکت 
مل��ی م��س می خرند، با همدیگر هماهنگ هس��تند و کاتد را با ش��رایط 
اعتباری می خرند و قس��متی را در بازار عرضه می کنند و به این ش��یوه به 
مصرف کننده آس��یب می رسد و ممکن اس��ت در ته زنجیره، تولیدکننده 

آسیب جدی ببیند.

لزوم معافیت از پیمان سپاری ارزی
»کلاهی صمدی« درباره پیمان س��پاری ارزی هم گفت: اگر نمی توانید 
قیمت ه��ا را در داخل کنترل کنید، حداقل بخ��ش خصوصی واقعی را از 
پیمان س��پاری ارزی معاف کنید. صادرات بخش خصوصی با پتروشیمی و 
... تفاوت دارد. ما در بهترین حالت 5 الی ۱۰ درصد حاش��یه سود داریم و 
مجبوریم و باید حتم��ا ارز را برگردانیم. معاف کردن این بخش از الزامات 
ارزی، لازم اس��ت. باید تکلیف مش��خص ش��ود که یک کالا از اول تا آخر 
زنجی��ره چه روندی را طی می کند. باید جل��وی ویژه خواری و خروج مواد 
اولیه از چرخه صنعتی کش��ور گرفته ش��ود. مقاصد صادراتی ایران بسیار 
محدود است و این بازار در نتیجه تحریم و تصمیم سیاسی کشورها آسیب 
دیده اس��ت. در این شرایط ش��رکت های کوچک و متوسط به  سختی کار 
می کنند. او س��پس به نرخ بهره ۳۰ درصدی در ایران و صفر درصدی در 
عربس��تان اش��اره کرد و افزود: نرخ بهره در ایران حدود ۳۰ درصد اس��ت 
و در کش��ورهایی مثل عربس��تان س��عودی این نرخ صفر درصد است. در 
ش��رایط تحریم و مشکلات شرکت ها برای خود بازار و برندی ساخته اند و 
در بازار جهانی جایگاهی پیدا کرده اند؛ این جایگاه به  سختی به دست آمده 
است. با حذف چند ماهه این گروه ها از بازار هدف، شرایط برگشت به این 
بازار بسیار دشوار خواهد شد. به گفته رئیس کمیسیون صنایع اتاق ایران، 
راه حل حل مسئله، تک نرخی کردن ارز است تا تقاضاهای کاذب ارز از بین 
برود. راه حل دوم این اس��ت که کنترل کردن سختگیرانه کل زنجیره لازم 
اس��ت تا قاچاق رخ ندهد و راه حل بعدی، مع��اف کردن صادرکنندگان از 

پیمان سپاری ارزی است.
بلای اقتصادی پیمان سپاری ارزی

»آرش علوی«، عضو کمیسیون توسعه صادرات غیرنفتی اتاق ایران نیز از 
پیمان سپاری ارزی به  عنوان یک بلای اقتصادی یاد کرد و گفت: در سال 
۱۳۹۷ برای مقابله با خروج س��رمایه، پیمان س��پاری ارزی شروع شد و با 
توجه به پیامدهایی که داشت به  جای درس گرفتن بر آن پافشاری کردیم. 
در آن دوره اعلام ش��د که پیمان س��پاری اجرا شود و برای واردات مشروع 
کشور، ارز به اندازه کافی با نرخ ۴۲۰۰ تومان وجود دارد که در نهایت این 

سیاست منجر به خروج گسترده ارز از کشور شد.
او نتیجه اصلی پیمان س��پاری ارزی را سرکوب قیمت دانست و تصریح 
کرد: خیلی عجیب است که دولت تنها راه های محدودی برای برگشت ارز 
در نظر بگیرد و در عین حال قیمت عرضه ارز را هم دستوری تعیین کند. 
سیاس��ت های بانک مرکزی در این حوزه اش��تباه است و نتیجه آن مانند 
نتیجه حمله مغول ها به کش��ور است. به عقیده این فعال اقتصادی، تعهد 
ارزی در کش��ور به گونه ای اجرا ش��د که تا مهرماه ۱۳۹۷ قانونی نداشت و 
برخ��لاف نص صریح قوانین دیگر به اج��را درآمد. بعد از این می بینیم که 
موضوع مهم و اثرگذار روی صادرات را در قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز 
ذکر ش��د و به  غیر از بودجه س��نواتی، محکم ترین مهمل قانونی برای آن، 

قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز بوده که جای تأسف دارد.
»علوی« با بیان اینکه تعهد ارزی دو پیش ش��رط لازم نیاز دارد، توضیح 

داد: اولین ش��رط این است که ارز تک نرخی باشد و دومین شرط هم این 
است که انتقال و گردش آزاد پول بین ایران و کشورهای دیگر وجود داشته 
باشد؛ درحالی که الان هیچ کدام از اینها وجود ندارد. نباید فراموش کرد که 

چندنرخی باعث فساد می شود.
تبعات الزام رفع تعهد ارزی

او تول��د کارت بازرگانی اجاره ای را یک��ی از معلول های رفع تعهد ارزی 
دانس��ت و گفت: همچنین قاچاق کالا معلول دیگر آن است؛ چراکه بانک 
مرکزی ثبت س��فارش بسیاری از کالاها را بسته است و تقاضا را سرکوب 
کرده اس��ت. می گویند قیمت دلار ۴۱ هزار تومان است؛ درحالی که هرگز 
امکان خرید به این قیمت وجود ندارد و همه می دانند قیمت اصلی بیش 
از این اس��ت. »علوی« در ادامه تک نرخی شدن ارز را در بازار امروز کشور، 
راهکار مناسبی دانست و تأکید کرد: سختگیری در حوزه ارز فایده ندارد، 
آیا نگاه سختگیرانه اثر مثبت دارد؟ نه و فقط قیمت ها را افزایش می دهد. 
برخورد قهری، راه حل خوبی نیس��ت؛ بلک��ه از بین بردن انگیزه رفتارهای 
رانتی را باید ملاک عمل قرار دهیم. تاکنون شش تن طلا وارد شده است؛ 
صادرات بیش از این اس��ت و نمی توان انتظار داشت ارز صادراتی به شکل 
طلا وارد شود. از طرفی همه صادرکنندگان تخصص واردات طلا ندارند و 

نباید تحریم کنندگان را نسبت به این فلز گران بها حساس کنیم.
این عضو هیأت نمایندگان اتاق ایران در پایان به مسئولان پیشنهاد داد: 
واردات در مقابل صادرات دیگران را تس��هیل کنید. همچنین اجازه دهید 
بدون سقف، عرضه و تقاضا در بازار ارز اتفاق بیفتد. همچنین باید جریمه 
متناس��ب با جرم باشد. بنابراین تعلیق کارت بازرگانی به دلیل عدم تعهد 
ارزی به میزان تعیین شده، مجازات عادلانه ای نیست و این موجب می شود 
که استفاده از کارت های اجاره ای و قاچاق تشویق شود. چون راه جایگزین 

وجود ندارد، پس راه های خلاف قانون مورد استفاده قرار می گیرد.
پیمان سپاری ارزی علیه تاب آوری

»مهرداد صابری«، عضو هیأت نماین��دگان اتاق تهران نیز در ادامه این 
نشست گفت: از اواخر قاجار و دوره رضاشاه قانون انحصار تجارت خارجی 
وضع شده که همان پیمان سپاری ارزی است. ما به  طور تاریخی نتوانسته ایم 
میان بخش خصوصی و دولت گفت وگوی اعتمادس��از داشته باشیم. مثلا 
آقای همتی، رئیس کل بانک مرکزی در س��ال ۱۳۹8 گفت صادرکننده ها 
ارز خود را در ترکیه، خانه می خرند. این نماد نگاه دولت به بخش خصوصی 
اس��ت. در چند دهه گذشته، نرخ رشد سرانه پایین آمده و به زیر متوسط 
جهانی رسیده است. در این چهار دهه جمعیت فقیر دو برابر شده و شرایط 
امروز نتیجه این سیاست هاست. وضعیتی که امروز در صنعت فولاد وجود 
دارد، نتیجه پیمان سپاری ارزی است. پیمان سپاری ارزی، تاب آوری اقتصاد 
را تهدید می کند. باید صدور بخشنامه های خلق الساعه متوقف شود و توزیع 
ارز شفاف باشد. تنها راه این است که به حذف پیمان سپاری ارزی برگردیم. 
»کیوان کاشفی«، عضو هیأت رئیسه اتاق ایران هم در این نشست خواستار 
آسیب شناسی اتاق ایران درباره کارت های بازرگانی شد که از طریق سامانه 

جامع صادر شده اند.

فعالان اقتصادی خواستار معافیت بخش خصوصی از پیمان سپاری ارزی شدند

مصائب پیمان سپاری ارزی

ش��اخص کل بورس ته��ران در چهارمین روز از فصل پاییز، س��طح ۲ 
میلیون و ۱۰۰ هزار واحد را از دست داد. ارزش معاملات خرد بازار سهام 
نیز با کاهش ۹ درصدی بار دیگر به سطح ۳ هزار میلیارد تومانی بازگشت. 
در ششمین روز متوالی فرار سرمایه حقیقی هم ۱۱۳ میلیارد تومان پول 

حقیقی از بازار خارج شد.
بورس تهران در جریان معاملات روز سه شنبه چهارم مهرماه، شاهد افت 
تراز ش��اخص کل در کنار رشد ش��اخص هم وزن بود. شاخص کل بورس 
تهران ۳ هزار و ۳۲۳ واحد نس��بت به روز کاری قبل پایین تر ایستاد و به 
سطح ۲ میلیون و ۹۷ هزار و ۷۱۱ واحد رسید. شاخص کل هم وزن نیز با 
5 هزار و ۱۹۲ واحد در تراز ۷۱۶ هزار و 5۹5 واحدی ایستاد. در آن سوی 
بازار نیز شاخص کل فرابورس با افت ۱۰ صدم واحدی به رقم ۲۶ هزار و 
۶ واحد رس��ید. شاخص هم وزن فرابورس هم با افزایش تراز ۲8۶ واحدی 

به سطح ۱۲8 هزار و ۴5۲ واحد رسید.
برای شش��مین روز معاملاتی متوالی، خروج س��رمایه حقیقی از بورس 
تهران به ثبت رس��ید. در انتهای معاملات روز گذشته، برآیند جریان پول 
حقیق��ی منفی ۱۱۳ میلیارد تومان بود که به نس��بت روند روز معاملاتی 
قبل با کاهش ش��دت همراه بود. نماد فولاد بیشترین خروج پول حقیقی 
را داش��ت ک��ه ارزش آن ۲۳ میلیارد تومان بود. پ��س از فولاد، نمادهای 
وپاس��ار، وشهر، فملی و شپنا بیشترین خروج پول حقیقی را داشتند. در 

س��وی دیگر نیز بیش��ترین ورود پول حقیقی به نمادهای خزامیا و بکابل 
تعلق داش��ت و پس از این دو، نمادهای ثعمرا، فس��وژ و وآیند بیش��ترین 
ورود پول حقیقی را داش��تند. نمادهای رمپنا، خزامیا و وتجارت نمادهای 
سبزپوش بورس بودند که بیش��ترین اثر را در رشد شاخص کل داشتند. 
در مقاب��ل فمل��ی، کگل و فولاد از نمادهای قرمز بودن��د که اثر منفی بر 
شاخص کل داشتند. در فرابورس نیز نمادهای آریا، خاور و پارتا بیشترین 
اثر افزایشی را بر شاخص کل داشتند و نمادهای وسپهر شگویا و زاگرس 
با بیش��ترین اثر کاهنده بر ش��اخص کل فرابورس همراه ش��دند. در بین 
نمادهای پرتراکنش بورس نماد تکاردان بیش��ترین تراکنش را داش��ت و 
خزامیا، خودرو و شس��تا در رتبه های بعدی قرار گرفتند. در فرابورس نیز 

دی، بمولد و خاور بیشترین تراکنش را داشتند.
ارزش معاملات کل بازار سهام به ۱8 هزار و ۹۲۳ میلیارد تومان رسید. 
ارزش معاملات اوراق بدهی در بازار ثانویه ۱۱ هزار و ۱۰۹ میلیارد تومان 
بود که 5۹ درصد از ارزش کل معاملات بازار را در این روز شامل می شود. 
ارزش معاملات خرد نیز با کاهش ۹ درصدی به نسبت روز معاملاتی قبل 
به رقم ۳ هزار و 8۶5 میلیارد تومان رسید. در معاملات روز سه شنبه نماد 
فملی بیش��ترین ارزش معاملات بازار س��هام را به خود اختصاص داد که 
ارزش معاملات آن ۷5۶ میلیارد تومان بود. پس از فملی، افران بیشترین 
ارزش معاملات را داش��ت و وغدیر رتبه سوم بیشترین ارزش معاملات را 

ب��ه خود اختص��اص داد و پس از آن، دو نماد یاقوت و همای در رتبه های 
بعدی بیشترین ارزش معاملات قرار گرفتند. در جدول حجم معاملات نیز 
س��هام فملی با تعداد یک میلیارد و ۴۲ میلیون سهم در صدر قرار گرفته 
است. شستا در رتبه دوم بیشترین حجم معاملات بازار قرار گرفت و رتبه 
س��وم به خودرو تعلق داش��ت. دو نماد وتجارت و کمند نیز در رتبه های 
بعدی بیش��ترین حجم معاملات بازار قرار داشتند. در پایان معاملات روز 
سه ش��نبه، ۶۳ نماد صف خرید داش��تند و 5۲  نماد با صف  فروش مواجه 
ش��دند. مجموع ارزش صف های خرید با رشد ۱۶ درصدی نسبت به روز 
کاری قبل به ۲۲۶ میلیارد تومان افزایش یافت و مجموع ارزش صف های 

فروش نیز با کاهش ۱۴ درصدی به ۴5۷ میلیارد تومان رسید.
س��طح ۲ میلیون و ۱۰۰ هزار واحد در معاملات روز گذش��ته در حالی 
از دس��ت رفت که برخی گمانه زنی  ها از تغییر ریل بورس به مدار تعادلی 
هم��گام با فرا رس��یدن فصل پاییز به واس��طه گزارش های ش��ش ماهه 
ش��رکت ها حکایت داشت، اما آنچه در روز سه ش��نبه اتفاق افتاد نشانگر 
حاکمی��ت فضای مأیوس کننده توأم با تردید در جریان دادوس��تدها بود. 
بازار س��هام این روزها با شیب ملایمی در حال کاهش است و در صورتی 
که نیروی محرکه قوی پشت آن نباشد توان صعود چشمگیر را به دست 
نمی   آورد. بنابراین احتمال م��ی   رود این روند نزولی خود را تا پایان هفته 

جاری حفظ کند.

ارزش معاملات خرد به سطح 3 همت بازگشت

عملکرد معکوس نمادهای بازار سهام
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نویسنده: علی آل علی
صنع��ت گیم یکی از پررونق تری��ن حوزه های کاری در دنیا محس��وب 
می ش��ود. استقبال گس��ترده مردم از بازی های ویدئویی اتفاقی نیست که 
در طول چند س��ال اخیر افتاده باش��د. در عوض از دهه ۷۰ و 8۰ میلادی 
کم کم کنس��ول های بازی روانه بازار ش��دند و مردم را پ��ای تلویزیون ها 
میخکوب کردند. این روزها با عرضه نسل جدید کنسول های خانگی مثل 
پلی استیش��ن و ایکس باکس خیلی از مردم بی وقفه مشغول بازی کردن 
هس��تند. اگر در این میان وضعی��ت کامپیوترهای گیمینگ را هم در نظر 

بگیریم، آن وقت پازل مان تکمیل خواهد شد. 
جذابی��ت صنعت گیم برای اس��تودیوها و کارآفرین��ان فقط مربوط به 
درآمدزایی بی چون و چرا نیست. خب هر حوزه کاری در این دنیا مشکلات 
خاص خودش را ه��م دارد. در این میان کارآفرینان برای اینکه اثرگذاری 
لازم بر روی مخاطب را داش��ته باش��ند، باید بر چالش های مختلفی غلبه 
کنند. نکته جالب اینکه خیلی از کارآفرینان این حوزه حتی با چالش های 
کوچک در این رابطه آشنایی هم ندارند، چه برسد به اینکه برنامه ای برای 
مدیریت با کنترل آنها داش��ته باشند. این دقیقا همان مسئله ای است که 

خیلی از استودیوها را از ماراتن رقابت خارج می کند. 
م��ا در این مقاله قصد داریم نگاهی دقیق به مس��ائل و چالش هایی که 
کمپانی های بزرگ و کوچک تولید گیم با آن رو به رو هس��تند، بیندازیم. 
شما در این میان یاد می گیرید چطور به عنوان کارآفرینی کارکشته یا تازه 
کار در این حوزه گلیم تان را از آب بیرون بکشید. پس با ما همراه باشید تا 

بدل به یک کارآفرین حرفه ای در صنعت گیم شوید.
چالش های صنعت گیم

دنی��ای بازی ه��ای ویدئوی��ی فقط ش��امل س��کانس های بی پای��ان از 
درگیری های اکش��ن میان کاراکترهای مختلف نیست. افزایش انتظارات 
گیمرها از یکس��و و پیچیدگی ه��ای طراحی بازی های مناس��ب اوضاع را 
برای اس��تودیوها پیچیده کرده اس��ت. در این میان کمتر برندی توانایی 
اثرگذاری بر روی مخاطب هدف به طور درست را دارد. کافی است نگاهی 
به لیست بلندبالای بازی هایی که بلافاصله پس از عرضه با شکست رو به رو 
شده اند بیندازید تا حساب کار دست تان بیاید. در چنین شرایطی آشنایی 
با چالش های صنعت گیم نقشی کلیدی برای کسب و کارها ایفا می کند. 
پس شش دانگ حواس تان را جمع کنید تا یک وقت سرتان بی کلاه نماند. 
م��ا در این بخش برخی از مهمترین چالش های��ی که پیش روی اهالی 
صنعت گیم قرار دارد، بررسی خواهیم کرد. پس با ما همراه باشید تا درکی 

درست و عمیق از این چالش ها به دست بیاورید. 
افزایش هزینه های تولید بازی

به نظر ش��ما هزینه تولید بازی برای یک اس��تودیو چقدر خواهد بود؟ 
ش��اید فکر کنید طراحی بازی های رایانه ای از آن دس��ت کارهاست که نه 
تنها هزینه زیادی روی دست کسب و کارها نمی گذارد، بلکه به راحتی هم 
هزینه های آن تامین ش��ده و همه چیز به خوبی و خوش��ی تمام می شود. 
خ��ب در این صورت باید کاملا ناامیدت��ان کنیم؛ چراکه هزینه های تولید 

بازی برای بسیاری از کسب و کارها کمرشکن است. 
اجازه دهید از یک مثال س��اده برای هزینه ه��ای مربوط به تولید بازی 
اس��تفاده کنیم. بازی ویدئویی س��ایبر پانک )Cyber Punk( که س��ال 
۲۰۲۰ روانه بازار ش��د، هزینه ای معادل ۳5۷ میلیون دلار برای تولید نیاز 
داشت. این یعنی استودیو سی دی پراجکت برای توسعه و آماده سازی این 
بازی باید حسابی دست به جیب می شد. شاید فکر کنید چنین هزینه های 
گزافی برای بازی های ویدئویی خیلی عجیب یا حتی بی منطق است. خب 

در این صورت باید شما را با بازار پرسود این صنعت آشنا کنیم. 
س��ود ناش��ی از فروش بازی ه��ای ویدئویی در طول س��ال های اخیر به 
طور ش��گفت انگیزی افزایش یافته است. ماجرا از آنجایی جالب تر می شود 
که تمهی��دات کمپانی های بزرگ برای جلوگی��ری از هک بازی ها عرضه 
غیرقانونی شان را متوجه شویم. با این حساب دنیای گیم حالا دیگر یکی از 
امن ترین محل ها برای سرمایه گذاری محسوب می شود. به طوری که شما 

می توانید بدون هیچ نگرانی کارتان در این بخش را دنبال نمایید. 
نکته ای که باید در این رابطه مدنظر داش��ت، سختی های تامین بودجه 
برای اس��تودیوهای تازه کار اس��ت. خ��ب همه کمپانی ها ک��ه از روز اول 
بودجه های چند صد میلیون دلاری ندارند تا کارشان را بی هیچ دردسری 
ش��روع کنند. از طرف دیگر، خیلی از سرمایه گذارها هنوز اطلاعات زیادی 
درب��اره صنعت گیم ندارند. به همی��ن خاطر ترجیح می دهند بدون اینکه 

وارد حوزه ای ناشناخته شوند، به کارشان ادامه دهند. بنابراین سختی های 
مربوط به متقاعدس��ازی س��رمایه گذارها به طور کامل بر روی دوش شما 
خواه��د بود. تازه اگر ش��انس بیاورید و یک س��رمایه گذار مش��تاق به تور 

استودیو شما بخورد!
افزایش رقابت میان استودیوها

صنعت گیم تقریبا وضعیتی مثل لیگ برتر انگلستان دارد که در آن کلی 
تیم مختلف برای قهرمانی تا هفته آخر با هم رقابت می کنند. در این میان 
جا برای همه استودیوهای بازی سازی نیست. به همین خاطر هر سال برخی 
از استودیوها به خاطر شرایط مالی ناگوار از بازار کنار رفته و جای خود را به 
دیگران می دهند. این اتفاقی است که خیلی وقت ها برای تیم های فوتبال 
هم رخ می دهد. ش��اید فکر کنید چنین اتفاقی خیلی غیرمنصفانه است. 
خب در این صورت باید بگوییم سخت در اشتباهید؛ چراکه اوضاع همیشه 
اینط��ور باقی نمی ماند. در عوض هر اس��تودیو که بازی های باکیفیت تری 

روانه بازار کند، شانس بیشتری برای موفقیت خواهد داشت. 
رقابت میان استودیوهای بازی سازی شاید برای برخی از کسب و کارها 
بی نهایت جذاب باش��د، اما ش��رایط دش��واری پیش روی کارآفرینان قرار 
می دهد. به طوری که ش��ما برای اثرگذاری بر روی مخاطب تان روز به روز 
چالش های بزرگ تری را پیش روی خواهید داش��ت. خب وقتی فقط چند 
عنوان بازی س��اده در بازار بود، موفقیت خیلی راحت تر به نظر می رسید. 
حالا اما ش��رایط به طور کامل فرق کرده اس��ت. به طوری که ش��ما دیگر 

نمی توانید به این سادگی ها مشتریان را میخکوب کنید. 
افزایش رقابت میان شرکت های طراحی بازی در نهایت به سود مشتریان 
خواه��د بود. آنها امکان بهره مندی از بازی های باکیفیت با س��طح قیمت 
پایین تر از حد معمول را خواهند داشت. با این حال کمپانی های تولید بازی 
شاید شرایط سخت تری را دنبال کنند. یک مثال دم دستی در این رابطه 
وضعیت کمپانی کونامی )Konami( است. این شرکت که زمانی با بازی 
فوتبالش دل همه را برده بود، در طول یک دهه اخیر روز به روز نسبت به 
رقبا وضعیت بدتری پیدا کرده است. حالا فیفا به جای این کمپانی قدیمی 

کلی از مردم دنیا را میخکوب کرده است. وضعیت پیچیده ای شد، نه؟
کپی رایت و مسئله حق پخش

کپی رایت قانونی است که در اغلب کشورهای دنیا خیلی سفت و سخت 
دنبال می ش��ود. درس��ت به همین خاطر هر کمپان��ی نمی تواند در عین 
بی خیالی کارش را جلو برده و بازی اش را با هر ش��رایطی روانه بازار کند. 
مثلا همین مثال بازی های شبیه ساز فوتبال را در نظر بگیرید. شرکتی مثل 
EA با خرید حق کپی رایت تمام تیم های دنیا عملا کار را برای شرکت های 
دیگر سخت کرده است؛ چراکه آنها نمی توانند پا به پای EA رقابت کرده 

و کپی رایت بقیه را دریافت کنند. 
مس��ئله کپی رای��ت برای خیلی از کس��ب و کارها هن��وز جدی به نظر 
نمی رسد. باور کنید یا نه، اگر با دقت جزییات مربوط به این حوزه را رعایت 
نکنید، دیر یا زود سر و کله یک عالمه مشکل پیدا می شود. آن وقت شما 

می مانید و اعتباری که دیگر هیچ وقت قرار نیست به دست بیاورید. 
نکته ای که در این میان اهمیت ویژه ای دارد، تلاش شما برای حفاظت 
از آثار کمپانی تان است. خب مگر کارآفرینی هم در دنیا هست که دوست 
داشته باش��د حاصل سال ها تلاش��ش به راحتی آب خوردن در دسترس 
دیگران قرار بگیرد؟ اگر شما تک تک آثار مربوط به برندتان را به طور کامل 
تحت پوش��ش کپی رایت قرار ندهید، به س��ختی امکان اثرگذاری بر روی 
مخاطب تان را خواهید داشت. این وضعیت نه تنها برای شما چالش برانگیز 
خواهد بود، بلکه مشتریان تان را هم به شک و تردید می اندازد. خب چطور 
بای��د به برندی ک��ه حتی نمی تواند گلیم خودش را از آب بیرون بکش��د، 

اعتماد کرد؟
یادتان باشد، گاهی اوقات تقلید شما از بازی های دیگر نیز کار دست تان 
می دهد. در چنین وضعیتی بسیاری از کسب و کارها برای اینکه وضعیت 
بهتری در بازار پیدا کنند، حس��ابی از شما شکایت خواهند کرد. پس باید 
حواس تان کاملا جمع باش��د. وگرنه خیلی زود دم به تله داده و اعتبارتان 

بر باد می رود. 
مسائل اجتماعی و فرهنگی

آیا همه بازی هایی که در دنیا س��اخته می ش��ود، مناسب فرهنگ های 
مختلف هست؟ اگرچه بسیاری از دانشمندان درباره جهانی شدن صحبت 
می کنند، اما بعید اس��ت به ای��ن زودی ها تاثیر فرهنگ بر زندگی مردم از 
بین برود. کافی است از شهر خودتان به شهری دیگر سفر کنید تا متوجه 

تفاوت های فرهنگی شوید. این امر به شما سرنخ های مهمی درباره وضعیت 
بازی های رایانه ای خواهد داد. خب اگر وضعیت بازی شما برای بسیاری از 

مردم دنیا غیر قابل تحمل باشد، آن وقت چه اتفاقی خواهد افتاد؟ 
یکی از چالش های مهم پیش روی اس��تودیوهای بازی س��ازی توجه به 
سلیقه مشتریان است. این سلیقه از منطقه ای به منطقه دیگر متفاوت بوده 
و شما را در ش��رایط دشواری قرار می دهد. درست به همین خاطر گاهی 
اوقات از روی یک بازی واحد چند نسخه متفاوت تولید می شود. اینطوری 

استودیوی سازنده نسبت به جلب نظر تمام گیمرها مطمئن خواهد شد. 
همانطور که دوس��تداران سینما از کارگردان های بزرگ انتظار توجه به 
مس��ائل اجتماعی در آثارش��ان را دارند، دنیای گیم هم شرایطی مشابه را 
تجربه می کند. بسیاری از کسب و کارها در این حوزه به دنبال سود بیشتر 
هستند و در این میان هیچ توجهی به مسائل اجتماعی ندارند. اگر در این 
وضعیت ش��ما به این نکات توجه کنید، حسابی در بین مشتریان محبوب 
خواهید ش��د. خب چه کس��ی دوس��ت ندارد علاوه بر هیج��ان بازی های 
ویدئویی کمی هم درباره مسائل اجتماعی محتوا مشاهده کند؟ این دقیقا 
همان نکته ای است که در صورت بی توجهی شما دردسرساز خواهد شد. 

اعتیاد به گیم
کنس��ول هایی مثل پلی استیش��ن محبوبیت زیادی در دنی��ا دارند، اما 
بس��یاری از کارش��ناس ها نس��بت به خطر اعتیاد به این ابزارهای بازی و 
گیم های مختلف هش��دار داده اند. از نظر آنها بس��یاری از مردم دنیا نکات 
ایمنی درباره بازی کردن را رعایت نمی کنند. فکر می کنم ش��ما هم چند 
باری اخباری مبنی بر مرگ گیمرها به خاطر بی خوابی یا س��بک زندگی 
افتضاح را شنیده باشید. خب در این صورت استودیوهای طراحی بازی باید 

کمی به خودشان بیایند، مگر نه؟
صرف نظر از قوانین س��فت و س��ختی که در برخی از کش��ورها درباره 
بازی های رایانه ای اعمال می  شود، خودِ مردم هم علاقه مند به تعیین برخی 
از محدودیت ها درباره زمان بازی کردن هس��تند. این نکته به طور ویژه ای 
درباره والدین کودکان مصداق دارد. فکر می کنم شما هم از بچگی با پدر و 
مادرتان بر سر اینکه چند ساعت در روز از کنسول تان استفاده کنید، دعوا 
داشته اید. البته آن زمان خبری از بازی هایی با کیفیت ۴K نبود و همه چیز 

به یک آتاری ساده محدود می شد!
اعتیاد به گیم فاجعه ای اس��ت که خیلی از کس��ب و کارها را در کانون 
اتهامات بزرگ قرار داده است. اگر قرار است گیمرها با استفاده از بازی های 
مختلف شرایط سختی را تجربه کنند، اصلا چرا این صنعت باید به حیاتش 
ادامه دهد؟ این س��والی اس��ت که خیلی از فعالان مدنی در کش��ورهای 
مختلف مطرح می کنند. بنابراین ش��ما باید جواب هایی درست و حسابی 

برای مقابله با این مشکلات داشته باشید. 
توصی��ه ما در روزنامه فرص��ت امروز دو بخش مج��زا دارد. اول از همه 
شما باید نکات ایمنی شامل رعایت محدودیت زمانی بازی کردن در طول 
روز را به خریداران بازی گوش��زد کنید. اینط��وری خود به خود خیلی از 
اعتراضات را حل کرده و دیگر لازم نیست دائما نگران اوضاع باشید. نکته 
دیگر اما صرف نظر از تولید برخی از عنوان های بازی اس��ت که پتانس��یل 
اعتیاد بالا دارند. مثلا حوزه هایی مثل پوکر یا شرط بندی را در نظر بگیرید. 
بی شک صنعت شرط بندی در دنیا سود زیادی به جیب گردانندگانش واریز 
می کند، اما راه اندازی چنین کس��ب و کاری از نظر اخلاقی درست نیست؛ 
چراکه اعتیاد شدید برخی از مردم را به همراه داشته و انتقادات زیادی از 
شما به عنوان یک کمپانی تولید بازی های رایانه ای به همراه خواهد داشت. 
یادتان باش��د، شما در قبال مشکلات مشتریان تان مسئولیت تام دارید. 
بنابراین اگر فکر کرده اید به راحتی می توانید از شر این اعتراضات خلاص 
شوید، سخت در اشتباهید. این نکته نه تنها شما را در شرایط سختی قرار 
می دهد، بلکه نیاز به پاسخگویی مداوم تان هم خواهد داشت. بنابراین نباید 

خیلی راحت از کنار مسئولیت تان در قبال مشتریان خود عبور کنید.
این روزها مردم برندهایی را دوست دارند که واکنش های سفت و سختی 
در قبال مشکلات و دغدغه های مشتریان نشان می دهند. بنابراین شما هم 
باید چنین رویکردی در قبال مش��تریان تان داشته باشید. وگرنه برندهای 

دیگری این کار را انجام داده و سرتان بی کلاه می ماند. 
افزایش انتظارات گیمرها

گیمره��ا در طول س��ال های اخیر ب��ا افزایش کیفی��ت بازی ها و بهبود 
تکنولوژی استفاده شده در آنها انتظارات بیشتری پیدا کرده اند. اگر زمانی 
نه چندان دور یک هوش مصنوعی دست و پا شکسته دل کلی از گیمرها 

را می ب��رد، ح��الا همه انتظار هوش مصنوعی بی عی��ب و نقص را دارند. از 
طرف دیگر بخش بازی آنلاین هم به اغلب عنوان های گیم دنیا اضافه شده 
و همین امر فش��ار انتظارات از استودیوهای تازه کار را دوچندان می کند. 
اگر ش��ما دوست دارید در چنین ش��رایطی رنگ موفقیت را ببینید، باید 
تجدیدنظر اساسی در نحوه کارتان انجام دهید. وگرنه کلاه تان پس معرکه 
خواهد بود. این یعنی در طول سال های اخیر هر برندی که وارد دنیای گیم 

شده باید انتظار توقع رو به رشد گیمرها را داشته باشد. 
شاید استودیو شما در طول سال های اخیر عملکرد خوبی در بازار داشته 
و حالا کمی به موقعیت تان افتخار می کنید. در این صورت اگر دس��ت از 
ت��لاش بردارید، خیلی زود برندی دیگر جای تان در بازار را خواهد گرفت. 
این منطق دنیای کس��ب و کار در طول سال های اخیر محسوب می شود. 
درست به همین خاطر اگر فکر کرده اید بدون در نظر گرفتن موقعیت دیگر 
رقبا در بازار امکان دستیابی به موفقیت های بلندمدت را دارید، سخت در 

اشتباهید. 
افزایش انتظارات گیمرها اتفاقی نیس��ت که ش��ما به این سادگی آن را 
مدیریت کنید. نکته کلیدی در این میان تلاش برای افزایش مداوم کیفیت 
بازی ها در طول س��ال اس��ت. خب انتظار ندارید که با یک کیفیت واحد 

مشتریان دائما تعریف برندتان را بکنند؟
استفاده از هوش مصنوعی

هوش مصنوعی عامل مهمی در توسعه بازی ها محسوب می شود. خیلی 
از گیمرها دوست دارند در تجربه بازی های آفلاین با رقبای سفت و سختی 
رو به رو شوند. مسئولیت این رقابت به طور کامل برعهده هوش مصنوعی 
خواهد بود. نکته جالب اینکه بسیاری از افراد با توسعه هرچه سریع تر هوش 
مصنوعی در طول س��ال های اخیر انتظار دارند کیفیت بازی های رایانه ای 
به طور سرس��ام آوری رشد پیدا کند. این نکته ای است که خیلی از دست 

اندرکاران صنعت گیم با آن مشکل دارند. 
اس��تفاده از هوش مصنوعی همیشه برای گیمرها جذاب نیست. گاهی 
اوق��ات هوش مصنوعی کاملا عکس آنچ��ه انتظار داریم، عمل می کند. در 
چنین شرایطی آدم دوست دارد از حرص سرش را به دیوار بکوبد. البته نباید 
همه تقصیرها را گردن اس��تودیوهای بازی سازی انداخت. هوش مصنوعی 
اگرچه جذابیت زیادی برای مردم دنیا دارد، اما هنوز باگ های اساس��ی اش 
رفع نشده است. درست به همین خاطر باید کمی صبر و شکیبایی بیشتر 

برای موفقیت این فناوری در حوزه های مختلف داشته باشیم. 
اطلاع رسانی اس��تودیوهای بازی س��ازی در رابطه با واقعیت های هوش 
مصنوعی وظیفه ای خدش��ه ناپذیر است. اگر ش��ما در این زمینه عملکرد 
خوبی از خودتان نشان ندهید، خیلی زود با چالش های بزرگ و اساسی رو 
به رو خواهید ش��د. آن وقت دیگر هیچ چیز جلودار انتظارات رو به رو شد 

مشتریان تان نخواهد بود. 
سخن پایانی

صنعت گیم با چالش های ریز و درش��ت زیادی رو به روست. بسیاری 
از کارآفرینان��ی که از بی��رون این صنعت را نظاره می کنند، نس��بت به 
کس��ب درآمد در این ح��وزه خوش خیالی زیادی دارن��د. خب حالا که 
شما در این مقاله با ما همراه بودید، دیگر چنین رویاپردازی های خامی 
نخواهید داش��ت. ما در روزنامه فرصت ام��روز معتقدیم هر حوزه کاری 
در این دنیا س��ختی های خاص خودش را دارد. البته گاهی اوقات مثل 
صنعت گیم برخی از چالش های اضافی هم سر و کله شان پیدا می شود. 
در این صورت ش��ما باید وسواس بیش��تری برای حل و فصل مشکلات 

به خرج دهید. 
ما در این مقاله س��عی کردیم برخی از مهمترین چالش ها و مش��کلات 
پی��ش روی کارآفرین��ان در زمینه طراحی و تولید بازی ه��ای رایانه ای را 
بررس��ی کنیم. اگر شما هم در این حوزه فعالیت دارید یا در صدد ورود به 
آن هستید، نکات این مقاله به کارتان می آید. البته نباید خودتان را به این 
حد قانع کنید؛ چراکه هر روز چالش های تازه ای در دنیای کس��ب و کار 

پیدا می شود و اگر حواس تان نباشد، حسابی از قافله جا می مانید. 
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اخبار

آیین رونمایی از 120 کتاب دفاع مقدس در خوزستان برگزار شد
اهواز - شبنم قجاوند: آئین رونمایی از 120 عنوان کتاب دفاع 
مقدس استان خوزستان در تالار مهتاب کتابخانه مرکزی اهواز برگزار 
شــد. آئین رونمایی از 120 کتاب دفاع مقدس استان خوزستان با 
مشارکت بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس، اداره کل 
فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان، نهاد کتابخانه های عمومی استان،  
شهرداری اهواز، صداوســیمای خوزستان و حوزه هنری استان در 
تالار مهتاب کتابخانه مرکزی اهواز برگزار شد. در این مراسم نماینده 
ولی فقیه در خوزستان و امام جمعه اهواز، فرمانده سپاه ولی عصر 
)عج( خوزستان، رئیس سازمان ادبیات و تاریخ دفاع مقدس کشور، 

مدیرکل حفظ آثار ونشر ارزش های دفاع مقدس، مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان، مدیرعامل شرکت ملی حفاری 
ایران، رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی خوزستان و تنی چند از مسئولین و مدیران نهادهای فرهنگی استان برگزار شد از 
43 نویسنده فعال حوزه دفاع مقدس نیز تجلیل به عمل آمد. سرهنگ عباس بایرامی، رئیس سازمان ادبیات و تاریخ دفاع مقدس 
کشور، با بیان اینکه خوزستان، استان خاطره ها است اظهار کرد: استان خوزستان مرکز دفاع مقدس است که بیشترین حجم 
حملات و هجمه ها را داشت، اینجا میدانی است که سوژه های بسیاری برای نویسندگان حوزه دفاع مقدس دارد. وی با بیان 
اینکه هنوز نقش  خوزستان در جامع دفاع مقدس نوشته نشده است عنوان کرد: همه ی زوایای دفاع مقدس را در این استان 
می توانیم ببینیم و در واقع برجسته تر از این 8 سال در تاریخ خوزستان نداشته ایم، در زمینه دفاع هر چقدر سرمایه گذاری 
کرده و به نکات ریز  بپردازیم ، قطعا می توانیم به روایت های بیشتری دسترسی پیدا کنیم و درخواست من به مسئولان استان 
تشکیل قرارگاه ترویج دفاع و نهضت کارگاهی در استان است. بایرامی خوزستان را سرزمین مشترک همه رزمندگان دانست و 
اظهار داشت: خوشحالم که در هفته دفاع مقدس مهمان اهالی پایتخت دفاع مقدس هستم. وی به فرمایشات اخیر رهبر معظم 
انقلاب اشاره کرد و افزود: محقق شدن دستور فرماندهی کل قوا در باب صد برابر شدن فعالیت های حوزه دفاع مقدس نیاز به 
عزم و اراده ای از جنس دفاع مقدس دارد. رئیس سازمان ادبیات و تاریخ دفاع مقدس گفت: اگر در دیگر استان ها توقع چاپ ده 
کتاب داشته باشیم این انتظار در خوزستان چند برابر است چون این جغرافیا لبریز از سوژه و بهانه هایی است که بتوان در مورد 
آن ها تولید محتوا کرد. وی با بیان اینکه امروز از 100 عنوان کتاب مکتوب و 20 کتاب صوتی رونمایی خواهد شد، تصریح کرد: 
در حال حاضر حدود 28 تا 32 هزار عنوان کتاب دفاع مقدس وجود دارد که اگر اینها نوشته نمی شد، چیزی در اختیار آیندگان 
نبود. لازم است تلاش کنیم تا این کتاب ها به کارهایی مثل فیلمنامه، تئاتر، انیمیشن، موشن و فیلم بلند تبدیل شوند. رئیس 
سازمان ادبیات و تاریخ دفاع مقدس کشور با اشاره به اینکه در حوزه کودک و نوجوان بسیار عقب هستیم، اظهار کرد: اینگونه 
نیست که بگوییم کاری صورت نگرفته زیرا در حال حاضر سالانه بین 180 تا 200 عنوان کتاب در این حوزه کار می شود اما آن 
کتاب جانداری که با تصویرگری خوب باشد و کودک را جذب کند، نبوده و لازم است در این زمینه کار شود؛ همچنین کتاب های 
صوتی تبدیل به کتاب های موبایلی کوتاه شوند تا کودک و نوجوان در حین کارهای روزانه خود یک موسیقی، داستان و خاطره ای 
از زندگی شهدا، رزمندگان و ایثارگران بشنوند. سردار بایرامی گفت: به دلیل نزدیکی خوزستان به کشور عراق، مسئولیت شما در 
کار ترجمه بیشتر است، باید کتاب هایی کار شود که موجب تحکیم ملی و استحکام بین ایران و عراق شود؛ در ایام اربعین یکی 
از خواسته های مردم عراق کتاب های دفاع مقدس بوده و این معجزه انقلاب اسلامی است که طرف مقابل ما در جنگ اکنون به 

دنبال کتاب های دفاع مقدس ایران است. 

 تاکید معاون مرکز جهاد آبرسانی وزارت نیرو بر تدبیر و تسریع 
در اجرای تاسیسات آب شرب روستاهای کشور

اصفهان – فایزه مرادیان: معاون مرکز جهاد آبرســانی وزارت 
نیرو در بازدید از روند اجرای طرح جهاد آبرسانی در استان اصفهان 
به منظور برخورداری هر چه گسترده تر روستاییان ازآب شرب سالم 
و بهداشتی، بر تدبیر  و تســریع در اجرای تاسیسات آب شرب در 
روستاها تاکید کرد.  مهدی خان احمدی گفت: در حال حاضر 1۶ 
هزار روســتای کشور در برنامه جهاد آبرسانی قرار گرفته اند. وی با 
بیان اینکه این طرح به  عنوان بزرگترین عملیات آبرسانی کشور در 
استان ها و با هدف برخورداری روستاهای محروم از آب شرب سالم 
و پایدار درحال اجرا اســت اظهار کرد: از زمــان اجرای این طرح، 

تأسیســات آبرســانی بیش از2 هزار و ۵00 روستا تکمیل شده و در مدار بهره برداری قرار گرفته است. وی با اشاره به اهمیت 
آبرسانی به مناطق محروم و فاقد تأسیسات آب گفت: از مهمترین برنامه های وزارت نیرو در دولت مردمی، آبرسانی به روستاهای 
فاقد آب آشــامیدنی یا مواجه با تنش آبی است که برای انجام این طرح، استفاده از ظرفیت های موجود در بسیج سازندگی و 
گروه های جهادی و خیرین آبرسان در دستور کار قرار گرفته است. معاون مرکز جهاد آب رسانی وزارت نیرو اضافه کرد: با تلاش 
آبفا و مجموعه قرارگاه امام حسن مجتبی )علیه السلام( و پس از اتمام عملیات آبرسانی، تحول مثبتی در آبرسانی به روستاها در 
کشور ایجاد خواهد شد. در ادامه این بازدید مدیر آبفای فریدونشهر با بیان اینکه 104 روستا در این منطقه وجود داردگفت:در 
شهرستان فریدونشهر  24 روستا  با جمعیت 7271 نفر با اجرای این طرح، از آبرسانی پایدار بهره مند می شوند. عباس رحیمی 
افزود: کل طول شــبکه توزیع و خط انتقال در روســتاهای محرومیت زدایی در منطقه فریدونشهر 11۵ کیلومتر است که تا 
کنون 4۶ کیلومتر آن حفاری و لوله گذاری شده است. وی اعلام کرد: هم اکنون نیز عملیات حفاری و لوله گذاری درمجتمع 
های روســتایی برف انبار و پیشــکوه فریدونشهر حدود 40 درصد پیشرفت داشته  است و احداث 800 متر مکعب مخزن و 3 
باب ایستگاه پمپاژ و حفر و تجهیز یک حلقه چاه  نیزدر دستور کار قرار دارد. گفتنی است: با اجرای طرح جهاد آبرسانی در 3 
شهرستان نایین، فریدونشهر و سمیرم در استان اصفهان،  بیش از 21 هزار نفر در 97 روستای استان) ۶۵ روستای اصلی و 32 
روستای مسیر طرح ( از آبرسانی پایدار بهره مند می شوند و این طرح با همکاری قرارگاه سازندگی امام حسن مجتبی )ع( و با 

مبلغ قرارداد بالغ بر 1۶40 میلیارد ریال در حال اجرا است.

کاهش آسیب های اجتماعی با تعامل دستگاه ها با شهرداری 
یزد - سید محمد جواد عرفان فر: عضو شورای اسلامی شهر 
یزد به ضرورت توجه هرچه بیشــتر دســتگاه ها و نهادها با هدف 
کاهش آســیب های اجتماعی تاکید کرد. ترکمانی عضو شــورای 
اسلامی شهر یزد گفت: تعامل بیشتر دستگاه های دولتی با سازمان 
های مردم نهاد و فعالان اجتماعی، تشــکیل کارگروه های مرتبط، 
شناسایی آسیب ها و تهدیدات اجتماعی از جمله راهکارهای موثر 
برای کاهش آسیب های اجتماعی است. وی افزود: موضوع مهمی 
که می بایست در نگاه حاکمیت به حوزه آسیب های اجتماعی وجود 
داشته باشد، بحث مسئولیت پذیری همه دستگاه ها است، همه ما 

در حوزه آسیب های اجتماعی مسئول هستیم و باید پاسخگویی لازم و ارائه راهکارها و استفاده از ظرفیت های موجود را در 
دســتور کار خود قرار دهیم، امیدواریم جلساتی این چنینی و بهره گیری از خرد جمعی تمامی دستگاه ها و کارشناسان این 
حوزه و نیز بکارگیری ظرفیت های مدیریتی تمامی نهادها به کاهش آسیب های اجتماعی موجود بیانجامد، آسیب شناسی های 
کارشناسانه و جدی در این زمینه صورت گرفته است. ترکمانی در پایان خاطرنشان کرد: در خصوص دانش آموزان نیز ضرورت 

دارد دارد آموزش و پرورش با شهرداری و شورای شهر جلسات مکرری را برای راهکار موثر برگزار کند.

برگزاری مراسم هفته دفاع مقدس در مخابرات منطقه مرکزی
اراک- فرناز امیدی:  به مناســبت گرامیداشت هفته دفاع مقدس و 
یاد و خاطره ســرو قامتان همیشه جاوید تاریخ مراسمی به همت پایگاه 
مقاومت بســیج شهید پاگلی روز چهارشنبه 29 شهریور ماه در محوطه 
اداره کل مخابرات منطقه مرکزی برگزار شــد. به گزارش روابط عمومی 
مخابرات منطقه مرکزی دکتر یاری عضو معاونت سیاسی سپاه روح الله 
بیان داشت: دفاع مقدس بخش اعظمی از هویت ملی مردم شریف و مقاوم 
ایران اسلامی را تشکیل می دهد و گویای این واقعیت است که ملت بزرگ 
ایران دارای هویتی غنی هستند. وی در ادامه افزود: اگر به گذشته و تاریخ 
این مرز و بوم نگاه کنیم، درمی یابیم که هویت ما متشکل از رشادت، ایثار 

و مقاومت مردان این سرزمین است که در طول تاریخ برای حفظ عزت و اقتدار این مرز بوم از جان خود مایه گذاشتند تا این کشور در برابر 
تهدیدات و مخاطرات حفظ شود.  یاری اظهار داشت: امروزه دشمن با دنبال کردن جنگ شناختی می خواهد حس ناامیدی در بین جوانان 
ایجاد کند . ولازم است جهاد تبیین ایجاد شود و مردم را قانع کرد که بدانند پشت این جنگ شناختی دسیسه های دشمنان وجود دارد.

استاندار گلستان:
خانواده باز تولید کننده سبک زندگی در جامعه است

گرگان-نادر کرمی: اســتاندار گلستان در نخستین روز آغاز ســال تحصیلی با حضور در شهرستان آق قلا زنگ هنرستان دخترانه امام 
صادق)ع( را به صدا درآورد. به گزارش پایگاه اطلاع رسانی استانداری گلستان، دکتر علی محمد زنگانه استاندار گلستان صبح امروز در مراسم 
نواختن زنگ آغاز سال تحصیلی در هنرستان امام صادق)ع( شهرستان آق قلا، نقش خانواده را در رشد و تربیت جامعه، کلیدی برشمرد و تصریح 
کرد: دشمن در جنگ ترکیبی خانواده را هدف گذاری کرده است.وی افزود: خانواده بعنوان اصلی ترین باز تولید کننده سبک زندگی می تواند با 
همکاری مدرسه به تربیت صحیح نسل های جوان جامعه بپردازد.دکتر زنگانه همچنین با تاکید بر افزایش همگرایی و وحدت در تمامی سطوح 
و مراحل زندگی اظهار داشت: وجود اتحاد برای رشد و تقویت جامعه امری ضروری است و این امر باعث ارتقا هرچه بیشتر و سرعت بخشیدن 
به پیشرفت جامعه است.استاندار گلستان ادامه داد: داشتن چشم اندازی با افق روشن و برنامه ریزی درست برای رسیدن به آن در کنار اتحاد 
و همدلی رمز پیروزی و موفقیتی بوده که در همه مراحل زندگی و جامعه ضروری است.وی همچنین با اشاره به نمونه های بارز این اتحاد، 
برنامه ریزی در توسعه استان خاطرنشان کرد: گلستان جزء سه استان دارای رشد مثبت در حوزه صنعت، معدن، کشاورزی و خدمات است که 
در دولت قبل منفی ۵.9 بوده و اکنون به مثبت 3 رسیده است.دکتر زنگانه بیان داشت: استان گلستان با »شعار گلستان سرزمین هوشمند« 
در راستای اجرای کامل دولت الکترونیک و تسهیل امور مردم در حوزه فناوری اطلاعات قدم های مناسبی برداشته و با هزینه 83۵ میلیارد 
تومانی تمام شهر های استان به شبکه فیبر نوری متصل شده اند.این مقام مسئول همچنین به سهم بانوان گلستانی در مدیریت استان گفت: 
در 23 ماه گذشته 20 درصد مدیران استان از بانوان و بیش از 94 درصد آنان بومی گلستان منصوب شده اند.وی افزود: طبق سند چشم انداز 
گلستان از ابتدای دولت تا سال 1404 میزان 112 هزار میلیارد تومان برای توسعه استان هدفگذاری شده بود که اکنون تنها از هفته دولت 
تا سفر هیئت دولت به استان 110 هزار میلیارد تومان اعتبار پروژه هایی است که افتتاح یا کلنگ زنی خواهد شد.دکتر زنگانه اظهار داشت: 
حرکت با برنامه ریزی درست و با مشارکت جوانان و نخبگان منجر به بن بست شکنی در انجام امور و پیشرفت استان خواهد شد که نمونه آن 

را می توان در به نتیجه رساندن پروژه های پتروشیمی گلستان و طرح گردشگری آشوراده دید.

دیدار اعضای انجمن نمایش خوزستان با مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان
اهواز - شــبنم قجاوند:  اعضای انجمن نمایش خوزستان با 
مدیرکل فرهنگ و ارشــاد اسلامی اســتان دیدار و گفتگو کردند.  
اعضای انجمن نمایش اســتان خوزســتان با حضــور در اداره کل 
فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان با مجید منادی، مدیرکل، دیدار و 
گفتگو کردند در این دیدار اعضای انجمن نمایش به بیان دغدغه ها 
و دیدگاه های حوزه کاری خود پرداختند. مدیر کل فرهنگ و ارشاد 
اسلامی خوزستان ضمن قدردانی از فعالیت های انجمن هنرهای 
نمایشی از آن ها خواست که با فعالیت مستمر خود در جهت ارتقای 

کمی و کیفی تئاتر استان تلاش نمایند.

تبدیل کابل هوایی به زمینی در شهرستان علی آباد کتول به منظور پیشگیری از سرقت
گرگان-نادر کرمی اجرای عملیات حفاری تبدیل کابل هوایی به زمینی در شهرستان علی آباد کتول آغاز شد.به گزارش اداره 
روابط عمومی مخابرات منطقه گلستان اجرای عملیات حفاری جهت تبدیل کابل هوایی به زمینی در خیابان طالقانی جنوبی 
شهرستان علی اباد کتول آغاز شد . مهندس کوروش مزیدی رئیس مخابرات شهرستان علی آباد کتول با تاکید بر اینکه تمامی 
فعالیتهای انجام شده در جهت تامین درخواست های مردم و جلب رضایت آنهاست گفت : سرقت کابل های مخابراتی در برخی 
از مناطق شهرستان چندین بار رخ داده و در واقع این موضوع تبدیل به یک رویه شده است وبخش زیادی از هزینه تعمیر و 

نگهداری مربوط به همین سرقت ها است .

شماره 2326
چهار شنبه
5 مهر 1402

آذربایجان شرقی - فلاح: استاندار آذربایجان شرقی بر لزوم بهره گیری از
همه ظرفیت های موجود اســتان برای تســریع و تسهیل در اجرای طرح 

نهضت ملی مسکن و خانه دار کردن مردم تاکید کرد.
عابدین خرّم در جلســه شورای عالی مسکن که با حضور رئیس جمهور به 
صورت ویدئو کنفرانس برگزار شــد، با بیان اینکه در حوزه طرح نهضت ملی 
مسکن نیاز به جدیت و پیگیری بیشتری است؛ گفت: الحاق اراضی روستایی 
مساله مهمی در ارتقای سطح مســکن روستایی و همچنین جذب مردم به 
مناطق و جلوگیری از مهاجرت می باشــد که نهادهای مربوطه باید گزارش 

دقیقی از پیشرفت این حوزه ارائه دهند.
استاندار آذربایجان شرقی همچنین بر لزوم نظارت بیشتر بر عملکرد بانک 
های استان در حوزه مسکن تاکید کرد و افزود: باید همانند سایر استان های 
کشور، عملکرد بانک های استان در پرداخت تسهیلات برای طرح نهضت ملی 

مسکن مورد ارزیابی قرار گیرد تا بتوانیم بر اساس آن تصمیم گیری کنیم.
خرّم اظهار کرد: بانک ها باید در پرداخت تسهیلات آن تعداد از طرح های 
مسکن که به شکل خودمالکی، شرکت عمران سهند، ستاد اجرایی و شهرداری 

در حال ساخت اســت و بالای ۶0 درصد پیشرفت دارند، تسریع کنند و این 
پروژه ها تعیین تکلیف شوند.

استاندار آذربایجان شرقی همچنین بر لزوم صدور سریع پروانه ساخت توسط 
شهردای تاکید کرد و ادامه داد: در سال 1400 تعداد ۵410 پنج هزار و 410 

فقره پروانه ساخت توسط شهرداری در صادر شده است که این عدد در سال 
گذشته به پنج هزار و 30۵ مورد رسیده و نشان می دهد که پروانه ها توسط 
شهرداری باید به صورت جدی، سریع و بدون معطلی صادر شوند تا این موضوع 

عامل کندی یا توقف در ساخت مسکن نباشد.
خرّم به موضوع خانه های خالی در اســتان اشاره کرد و گفت: این موضوع 
بایدتوسط ادارات کل تعزیرات و مسکن و شهرسازی مورد پیگیری قرار گیرد 
تا روند افزایش مسکن خالی معکوس شده و به بازار عرضه شوند؛ همچنین از 
خانه های خالی مالیات اخذ شود تا از تورمی که از این حوزه به جامعه تحمیل 

می شود، جلوگیری شود.
استاندار آذربایجان شرقی با تاکید بر اینکه بافت فرسوده یکی از اصلی ترین 
بسترهای ساخت مسکن است، گفت: تکلیف بافت تاریخی تبریز هم باید به 
سرعت مشخص و پیگیری های لازم انجام شود. وی ادامه داد: بسترسازی برای 
ساخت مسکن در بافت فرسوده هم باید با جدیت مورد پیگیری قرار گیرد، زیرا 
زیرساخت های لازم از قبیل برق، آب و گاز در این مناطق وجود دارد و هزینه 

ساخت مسکن به نسبت مناطق دیگر پایین تر است.

رشت- خبرنگار فرصت امروز: شرکت برق منطقه ای گیلان در جشنواره 
شهید رجایی برای چهارمین سال متوالی موفق به کسب رتبه نخست شد.

در آیین تجلیل از دستگاه های اجرایی برتر استان گیلان در جشنواره شهید 
رجایی سال 1402 که به منظور گرامیداشت هفته دولت و تقدیر از تلاشگران 
عرصه خدمت به مردم شریف ایران اسلامی با حضور استاندار گیلان، معاونین 
استاندار و مدیران دستگاه های اجرایی در استانداری گیلان برگزار شد، شرکت 
برق منطقه ای گیلان برای چهارمین ســال پیاپی به عنوان دســتگاه برتر و 

برگزیده معرفی شد.
در این جشــنواره استانی، شرکت برق منطقه ای گیلان در ارزیابی عملکرد 
سال 1401 دستگاه های اجرایی استان گیلان، در میان ۵8 دستگاه اجرایی، 

رتبــه اول را در مجموع امتیازات شــاخص های عمومی و اختصاصی ارزیابی 
عملکرد به خود اختصاص داد.    

همچنین در این جشنواره، از شرکت برق منطقه ای گیلان به علت کسب 
رتبه اول در گروه »زیربنایی و توسعه زیرساخت« و همچنین کسب رتبه اول 
در شــاخص »تبیین دستاوردها و اقناع افکار عمومی« توسط استاندار گیلان 

تقدیر گردید.
شایان ذکر است که ارزیابی عملکرد دستگاه های اجرایی کشور هر ساله بر 
اساس قانون مدیریت خدمات کشوری و آیین نامه و دستورالعمل های تدوین 
شده در دو بعد عمومی و اختصاصی از سوی سازمان اداری و استخدامی کشور 

انجام و از دستگاه های برگزیده توسط استاندار تقدیر می شود.

اراک- فرناز امیدی:  به منظور تامین آب شهرک صنعتی خمین جلسه 
هماهنگی به ریاست کمانکش فرماندار شهرستان خمین ، عباسی مدیرعامل 
شــرکت آب و فاضلاب استان ، خوشنویسان مدیرعامل شرکت شهرک های 

صنعتی استان و قدبیگی معاون شرکت آب منطقه ای برگزار شد.
در این جلسه حشمت الله عباسی مدیرعامل این شرکت با بیان اینکه اولویت 
وزارت نیرو تامین آب شُــرب برای استفاده مردم و استفاده از پساب فاضلاب 
برای صنایع است اظهار داشت : شرکت آب و فاضلاب استان مرکزی آمادگی 
کامل برای تامین آب مورد نیاز شهرک صنعتی خمین از پساب فاضلاب را دارد 

و این نیازمند همکاری صنایع این شهرک می باشد.

در این جلسه فرماندار شهرستان، پساب فاضلاب را پایدارترین منبع تامین 
آب مورد نیاز واحدهای صنعتی و تولیدی شهرک صنعتی این شهرستان است 
بیان نمود و افزود : تامین آب مورد نیاز شــهرک صنعتی خمین نیازمند نگاه 
جامع و پرهیز از تفکر جزیره ای دستگاه های اجرایی متولی است وی ادامه داد: 
شهرک صنعتی خمین در تابستان امسال برای تامین آب مورد نیاز واحدهای 
صنعتی و تولیدی با مشــکل مواجه شد و موجب نارضایتی این واحدها شده 
است. فرماندار شهرستان خمین با اشاره به اینکه اجرای 17 کیلومتر از فاضلاب 
خمین باقی مانده است، اظهار داشت : با تکمیل فاضلاب خمین ظرفیت خوبی 

برای صنایع شهرستان فراهم می شود.

آذربایجان شرقی - فلاح: شرکت آب و فاضلاب استان آذربایجان شرقی 
مقام ممتاز دوم کشوری را کسب کرد.

مدیر امور فرهنگی و دینی شــرکت آب و فاضلاب استان آذربایجان شرقی 
با اعلام این خبر گفت: در مســابقات سراسری قرآن و نماز فرزندان کارکنان 
شرکت های تابعه و زیرمجموعه وزارت نیرو، قاریان شرکت آبفا با کسب عناوین 

برتر، افتخار آفریدند.
صمد شــکری افزود: منتخبان و شرکت کنندگان آبفا آذربایجان شرقی در 
این رویداد ملی و سراسری موفق شدند مقام دوم کشوری رشته قرائت ترتیل 

مسابقات قرآن و نماز فرزندان کارکنان وزارت نیرو را از آن خود کنند. 
به گفته وی، هفدهمین دوره مسابقات سراسری قرآن کریم و نماز با حضور 
معاونان و مدیران ارشــد وزارت نیرو و با شرکت دانش آموزان منتخب پسر و 

دختر سراسر کشور در تهران برگزار گردید.
شکری اضافه کرد: در این دوره از مسابقات، پنج نفر از فرزندان شرکت آب 

و فاضلاب استان به نام های؛ سیدمحمد علی سجادی در رشته قرائت ترتیل، 
سیامک سوزنده در رشته حفظ، متین حیدری در رشته احکام، محمد امین 

عالی شاملو و اسرا جوانی در رشته حفظ جزء به عنواننفرات اول و برتر به مرحله 
کشوری راه یافته بودند.

این مقام مسوول فرهنگی در شــرکت آبفا آذربایجان شرقی ادامه داد: در 
مراسم اختتامیه و اعلام نتایج مرحله کشوری  جشنواره مسابقات قرآن و نماز 
وزارت نیرو که روز پنجشنبه سی ام شهریورماه در شرکت برق منطقه ای تهران 
برگزار گردید، ســید محمد علی سجادی فرزند آفتخار آفرین همکار محترم 
ســید ایوب سجادی از آبفای شهرستان مرند مقام دوم کشوری رشته قرائت 
ترتیل مسابقات را کســب کرد. وی ضمن ابلاغ پیام تبریک مهندس محمد 
خانی، رییس هیئت مدیره و مدیرعامل شرکت آبفا آذربایجان شرقی به خانواده 
فرهنگی و فرهیخته سجادی و نیز همکاران و کارکنان آبفا آذربایجان شرقی، 
ابراز امیدواری کرد با توجه به بسترهای جاری، شاهد استمرار و تداوم توفیقات 
و همچنین اعتلای بیش از پیش نام شرکت آب و فاضلاب استان آذربایجان 

شرقی در کلیه زمینه ها باشیم.

آدربایجان شــرقی - فلاح: مدیر امور باغبانی سازمان جهادکشاورزی 
آذربایجان شــرقی از صادرات سیب درختی در سال زراعی 1402 ـ 1401 به 

بیش از 10 کشور از آذربایجان شرقی خبر داد.
محمدباقر بی پروا با اعلام اینکه در سال زراعی 1402 ـ 1401 حدود 200 
هزار تن ســیب سرخ و زرد به کشــورهای حوزه خلیج فارس، آسیای میانه، 
هندوســتان و پاکستان از آذربایجان شرقی صادر شد، گفت: سطح زیرکشت 
باغات سیب آذربایجان شرقی 43 هزار و 90۵ هکتار است که در سال جاری 
پیش بینی می شود 34۵ هزار تن تولید سیب از سطح باغات استان برداشت 
شود. وی با بیان اینکه پارسال ۶00 هزار تن سیب در آذربایجان شرقی تولید 
شده بود، ادامه داد: امسال به علت سرمازدگی در اوایل اردیبهشت و خشکسالی 
در استان تولید این محصول به خصوص در شهرستان اهر کاهش دارد. مدیر 
امور باغبانی سازمان جهادکشاورزی آذربایجان شرقی اضافه کرد: امسال تاکنون 
برداشت سیب با 142 هزار و 941 تن در میانه، 8۵ هزار تن در مراغه، ۵4 هزار 
و 9۶4 تن در هشترود، و 4۵هزار و 2۶۵ تن در مرند بیشترین تولید سیب را 
در آذربایجان شرقی داشتند در حالی که همه ساله مراغه در جایگاه اول قرار 
می گرفت و اهر نیز جزو ســه شهرســتان جایگاه داشت و تولید در مرند نیز 

بیش از اینها بود.
بی پروا با بیان اینکه آذربایجان شــرقی به لحاظ کمی در تولید سیب بعد 
از آذربایجان غربی در جایگاه دوم کشــور قرار دارد، بیان کرد: قیمت محصول 

عرضه شده باغداران 200 تا 2۵0 هزار ریال است .
وی با اشاره به اشتغال قابل توجه در تولید سیب، ادامه داد: ۶۵ هزار نفر

اشتغال دایم در تولید سیب در آذربایجان شرقی دارند البته اشتغال فصلی 
یا موقت بالای یک میلیون و ۵00 هزار نفر روز در باغ های ســیب آذربایجان 

شــرقی نیز وجود دارد. مدیر امور باغبانی سازمان جهادکشاورزی آذربایجان 
شرقی هزینه تمام شده هر کیلوگرم سیب را در استان آذربایجان شرقی 130 
هزار ریال دانست و افزود: هزینه مدیریت باغ اعم از هرس، آبیاری، کود دهی، 
تغذیه و محلول پاشی و برداشت است. بی پروا همچنین ادامه داد: 12 شرکت 
تعاونی باغداران شهرستان و یک واحد اتحادیه باغداران آذربایجان شرقی در 

حوزه خرید، فروش و تجارت سیب در استان فعالیت می کنند.
وی با اشاره به برخی از مشکلات باغداران سیب استان، گفت: نبود تسهیلات 
کم بهره به عنوان ســرمایه گردش برای مدیریت و نگهداری باغات، بالا بودن 
قیمت نهاده های کشاورزی اعم از کود، سم، رغبت نداشتن باغداران برای بیمه 
باغات به دلیل پایین بودن غرامت پرداختی از جمله مشکلات پرورش سیب 

در آذربایجان شرقی است.
بی پــروا افزود: برگزاری کارگاه های تخصصــی در زمینه مدیریت باغات، 

نظارت بر تولید نهال های مثمره رویشی و کشت بافتی برچسب دار و گواهی 
شده و توزیع به موقع در بین باغداران، برگزاری کارگاه های آموزشی در زمینه 
مدیریت تولید محصولات باغی از جمله اقدامات انجام شده برای رفع مشکلات 

باغداران استان است.
وی اضافه کرد: ایجاد باغات الگویی با ژنوتیب اصلاح شده و پربار برای احداث 
باغات مدرن و متراکم، پرداخت تســهیلات از محل کمکهای فنی و اعتباری 
برای احداث و مدیریت باغات، تسریع و تسهیل در موضوع صادرات محصولات 
باغی با گمرکات آذربایجان شــرقی از جمله تدابیر جهاد کشاورزی برای رفع 

مشکلات و کمک به باغداران استان است.
معاون رئیس سازمان و مدیر جهاد کشاورزی شهرستان ویژه مراغه نیز گفت: 
سطح کل باغات این شهرســتان 22هزار هکتار است که از این سطح حدود 
1۵هزار هکتار باغات ســیب است. سعید خیراندیش با اشاره به برآورد تولید 
سیب در سال جاری، اظهار کرد: تولید سیب در سطح شهرستان مراغه در سال 
زراعی جاری حدود 8۵ هزار تن برآورد می شود. وی افزود: در حالی که تولید 
سیب در سطح باغات این شهرستان در سال گذشته که درصد خسارت نسبت 
به ســال جاری کم بوده اســت حدود 170 هزار تن بوده است ولی امسال به 
دلیل خسارت سرمای دیررس بهاره میزان تولید محصول سیب بسیار کاهش 
یافته اســت. وی ادامه داد: ســهم این بخش از اقتصاد در اشتغال زایی دائم و 
موقت بخش باغداری سیب 2۵ درصد از سهم اقتصاد در اشتغال زایی دائم و 
موقت شهرســتان را شامل می شود. وی در خصوص دیگر خدمات ارایه شده 
توسط دولت به باغداران، گفت: سرکشی کارشناسان پهنه به باغات روستاها، 
ارائه توصیه های فنی و نظارت بر انجام به موقع عملیات باغی، برگزاری کلاس 

ها و دوره های آموزشی تخصصی در این زمینه به باغداران انجام شده است.

اصفهان – فایزه مرادیان: سومین همایش سرمایه گذاری »فولادی شو« با 
حضور جمعی از مدیران گروه فولاد مبارکه و شرکت های دانش بنیان در پارک 
علم و فناوری تهران برگزار شــد و در جریان این همایش، تفاهم نامه ای میان 
شرکت پشتیبانی و توسعه فناوری و نوآوری فولاد مبارکه MSTID(( و پارک 

علم و فناوری دانشگاه تهران در جهت گسترش همکاری ها به امضا رسید.
در این همایش که در دانشگاه تهران برگزار شد، ایرج الله دادی، معاون توسعه 
فناوری پارک علم و فناوری تهران، با اشاره به اینکه همکاری های متنوعی میان 
گروه فولاد مبارکه و پارک علم و فناوری دانشــگاه تهران در حال انجام است، 
گفت: گروه فولاد مبارکه با برگزاری همایش فولادی شــو در دانشگاه تهران، 
تمام قد پای کار ایستاده است. علی اسدی، مدیر پارک علم و فناوری دانشگاه 
تهران نیز خاطرنشــان کرد: گروه فولاد مبارکه با محوریت MSTID، شعار 

ارتباط دانشگاه با صنعت را به منصه ظهور رسانده است.
یحیی پالیزدار، مدیرعامل شرکت پشتیبانی و توسعه فناوری و نوآوری فولاد 
مبارکه )MSTID( در سومین همایش سرمایه گذاری فولادی شو خاطرنشان 
کرد: گروه فولاد مبارکه به طور جدی به دنبال توســعه زیســت بوم فناوری و 
نوآوری کشور اســت. وی افزود: بیش از 90 درصد قطعات، تجهیزات و مواد 
اولیه در فولاد مبارکه بومی ســازی شده و این شرکت امروز در حال پیگیری 

کلان روندهای صنعت فولاد و سرمایه گذاری در آن است.
پالیزدار بیان کرد: فولاد مبارکه با اعتماد به توان جوانان ایرانی، چیزی حدود 
۵ هزار میلیارد تومان در ســال گذشته از شــرکت های دانش بنیان قطعات، 
تجهیزات و مواد اولیه خریداری کرده و به دنبال توســعه بازار شــرکت های 

دانش بنیان است.

تاکید استاندار آذربایجان شرقی بر سرعت بخشی در اجرای طرح نهضت ملی مسکن؛

خرم: بافت فرسوده یکی از اصلی ترین بسترهای ساخت مسکن است

افتخاری دیگر برای شرکت برق منطقه ای گیلان؛

کسب رتبه اول در جشنواره شهید رجایی برای چهارمین سال متوالی

مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب استان مرکزی:

برای تامین آب مورد نیاز شهرک صنعتی خمین از پساب فاضلاب ، آمادگی داریم

با افتخار آفرینی فرزندان کارکنان در مسابقات قرآن و نماز محقق شد؛

احراز مقام ممتاز کشوری برای شرکت آب و فاضلاب آذربایجان شرقی

اشتغال ۶۵هزار نفر در فرآیند تولید سیب در آذربایجان شرقی؛

صادرات سیب آذربایجان شرقی به بیش از 10 کشور جهان

امضای تفاهم نامه میان شرکت پشتیبانی و توسعه فناوری و نوآوری فولاد مبارکه و پارک علم و فناوری دانشگاه تهران

قزوین - زارع: مدیرعامل شــرکت شــهرک های 
صنعتی قزوین گفت: در شــش ماهه اول سالجاری 81 
ســرمایه گذار در شهرک ها و نواحی صنعتی این استان 
جذب و برای ســاخت واحدهای تولیدی زمین دریافت 
کردند. مدیرعامل شــرکت شهرک های صنعتی قزوین 
گفت: در شــش ماهه اول ســالجاری 81 سرمایه گذار 
در شــهرک ها و نواحی صنعتی این استان جذب و برای 
ساخت واحدهای تولیدی زمین دریافت کردند. به گزارش 
روابط عمومی شرکت شهرک های صنعتی استان قزوین، 
رضا صفاری در حاشــیه بازدید اقبالی بازرس کل استان 
قزوین از چند واحد تولیدی در شهرک صنعتی خرمدشت 
با اعلام این خبر افزود: 81 هکتار زمین در شــهرک ها 
و نواحی صنعتی استان قزوین به سرمایه گذاران جدید 
واگذار شــد که نشــان از رونق تولید و اشــتیاق بخش 
خصوصی برای سرمایه گذاری در سال مهار تورم و رشد 
تولید و با وجود تحریم های ظالمانه این مهم محقق شده 

است . مدیرعامل شرکت شــهرک های صنعتی استان 
قزوین گفت: میزان سرمایه گذاری مربوط به این سرمایه 
گذاران۶۵ هزار میلیارد ریال است. این مسوول همچنین 
به میزان اشــتغالزایی مربوط به این سرمایه گذاران نیز 
اشــاره کرد و گفت: با راه انــدازی و بهره برداری از طرح 
های تولیدی مربوط به این سرمایه گذاران برای سه هزار 
و 200 نفر به طور مستقیم اشتغالزایی خواهد شد. صفاری 
در مورد بیشترین جذب سرمایه گذار و میزان زمین های 
واگذار شده گفت: شهرک های صنعتی قزوین) کوهین(، 
حکیمیه و خرمدشت به ترتیب بیشترین میزان استقبال 
را دارا بودند. رئیس هیئت مدیره شــرکت شــهرکهای 
صنعتی اســتان در پایان تصریح کرد: در کمترین زمان 
در راستای تسهیل گری و کم کردن بروکراسی اداری در 
برداشتن موانع پیش روی تولید کنندگان و صنعتگران و 
تلاش مضاعف همکاران این مجموعه با همت بالا تمامی 

امکانات را برای متقاضیان سرمایه گذاری فراهم کنیم

جذب 81 سرمایه گذار در شهرک های صنعتی قزوین
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نویسنده: علی آل علی
اس��تخدام نیروی کار تازه اصلا کار راحتی نیست. اینکه 
شما دوباره از صفر کارتان را شروع کرده و بی خیال کسانی 
ش��وید ک��ه ماه ها یا حتی س��ال ها کنار تیم ت��ان بوده اند، 
ح��س ناامنی به آدم می دهد. انگار که یکهو کل س��رمایه 
ش��رکت بر باد رفته و دیگر قرار نیس��ت کسی به دادمان 
برس��د. در چنین ش��رایطی معمولا کارآفرینان خیلی زود 
سراغ استخدام های همراه باعجله می روند. خب اینطوری 
دست کم خیال ش��ان راحت است که فورا نیروی کار تازه 
به شرکت تزریق کرده اند. البته این استراتژی خالی از ایراد 
نیست. بی شک استخدام های سریع و بدون تأمل آنطور که 
باید و ش��اید نیازهای ش��رکت را رفع نمی کند. درست در 
چنین شرایطی است که اهمیت یک مصاحبه استخدامی 

درست و حسابی مشخص می شود. 
مصاحبه های استخدامی انواع متنوعی دارند. با این حال 
ش��اید یکی از بخش های ضروری هر مصاحبه ای سوالاتی 
اس��ت که مطرح می ش��ود. ما در این مقاله قصد نداریم از 
ن��گاه فردی جویای کار ماج��را را زیر و رو کنیم. در عوض 
سراغ طرف دیگر قضیه رفته ایم. خب هرچه باشد معمولا 
در اینطور مس��ائل کمتر کس��ی به فکر صاحبان کسب و 
کار اس��ت. انگار که این دسته از افراد باید به طور خودکار 
جلس��ات اس��تخدامی را بدون هیچ عیب و نقصی برگزار 
کنند.  اگر ش��ما هم چند باری از زیر مسئولیت برگزاری 
جلسات اس��تخدامی در رفته اید، احتمالا نکات این مقاله 
کمی هم که شده ترس تان را از بین خواهد برد. خب وقتی 
شما دقیقا بدانید چه سوالاتی در طول جلسه باید بپرسید، 
کارتان خیلی راحت تر می ش��ود، مگر نه؟ پس با ما همراه 
باشید تا نگاهی دقیق به سوالات کلیدی قبل از استخدام 

نیروی کار بیندازیم. 
سوال اول: کمی درباره خودتان حرف می زنید؟

این سوال یک سوال کلی است که به شما کمک می کند 
ت��ا یک تصویر کلی از کارجو به دس��ت آورید. پاس��خ فرد 
مقابل تان باید ش��امل اش��اره به س��وابق تحصیلی، تجربه 
کاری و اهداف شغلی اش باشد. پس اگر فقط با سرگذشت 
س��اده ای از زندگی افراد رو به رو ش��دید، باید تجدیدنظر 
اساسی در انتخاب تان داشته باشید. خب هرچه باشد این 
دس��ته از افراد نمی توانند در ساختار شرکت به خوبی جا 

افتاده و شما را راضی کنند. 
مهارت ه��ای ارتباط��ی یک��ی از معیارهای مه��م برای 
کارآفرینان امروزی محس��وب می ش��ود. اصلا دلیل اصلی 
ط��رح چنی��ن س��والی در جلس��ات اس��تخدامی ارزیابی 
مهارت های ارتباطی افراد اس��ت. کس��ی ک��ه مهارت های 
بالایی در این حوزه داشته باشد، نه تنها زمانش را به خوبی 
مدیریت می کند، بلکه اشاره ای گذرا به تمام نکات برجسته 

کاری اش خواهد کرد. 
یادتان باشد، شما اینجا با یک سوال باز رو به رو هستید 
که جواب کوتاهی ندارد.  به طور کلی جوابی که کارجو به 

شما می دهد، باید شامل اشاره به موارد زیر باشد:
• سوابق تحصیلی: کارجو باید در مورد مدارک تحصیلی 
خود، دانش��گاه  هایی که در آنها تحصیل کرده و رشته های 

تحصیلی خود توضیح دهد.
• تجرب��ه کاری: کارجو باید در مورد موقعیت های کاری 
قبلی خود، مسئولیت  ها و دستاوردهای خود توضیح دهد. 
اینط��وری مطمئن می ش��وید گزینه درس��تی را انتخاب 

کرده اید که اتفاقا تجربه کاری هم دارد.
• اهداف ش��غلی: کارجو باید در مورد اینکه در آینده چه 

برنامه و اهدافی دارد، توضیح دهد.
یک مث��ال ایده آل از جوابی که داوطلب اس��تخدام در 

شرکت شما باید تحویل تان دهد، به این صورت است:
»من یک مهندس نرم افزار با پنج سال سابقه کار هستم. 
مدرک لیسانس��م در رشته مهندسی نرم افزار را از دانشگاه 
ته��ران گرفته ام و در حال حاضر در یک ش��رکت فناوری 
اطلاعات مشغول به کار هستم. من به دنبال یک موقعیت 
ش��غلی در یک شرکت نوآور هستم که به من امکان دهد 
از مهارت های فنی خودم برای حل مشکلات دنیای واقعی 
اس��تفاده کنم. این دلیل اصلی تمایل من برای همکاری با 

کسب و کار شماست.«
همانط��ور که می بینید، مثال ب��الا توضیحی کوتاه و در 
عین حال قانع کننده درباره جزییات فعالیت قبلی کارمند 
موردنظر به دست می دهد. به علاوه، او دقیقا دلیل تمایلش 
برای همکاری با شما را هم توضیح می دهد. بنابراین شما 
در موقعی��ت خوبی ب��رای ارزیابی کارمن��د موردنظر قرار 

خواهید گرفت. 
سوال دوم: چرا دوست دارید این کار را به دست 

بیاورید؟
این س��وال به ش��ما کمک می کند تا انگیزه کارمندان 
داوطلب برای موقعیت ش��غلی ش��رکت تان را درک کنید. 
پاس��خ کارجو باید ش��امل اطلاعاتی در م��ورد اینکه چرا 
او به این ش��غل علاقه دارد و چگونه این ش��غل با اهداف 

بلندمدتش مطابقت دارد، باشد.
یادتان باش��د، در این بخش شما نباید کلیشه های رایج 
را قبول کنید. در عوض کس��ی که کمی خلاقیت به خرج 
داده و نکات تازه ای مطرح کند، بهترین گزینه خواهد بود. 
خب هر کس��ی که چند بار در مصاحبه های اس��تخدامی 

ش��رکت کرده باشد، کلی کلیش��ه در این رابطه دارد و تا 
صب��ح می تواند برای تان حرف بزند. با این حال اش��اره به 
نکات کلیدی نکته ای است که باید دنبالش بگردید. قبول 
دارم این کار مثل یافتن سوزن در انبار کاه است، اما برای 
یک استخدام بی دردسر گاهی اوقات باید کمی سختی به 

خودتان بدهید. 
نکات اساسی که کارمندان باید به آنها اشاره کنند، شامل 

موارد زیر است:
• علاقه کارجو به صنعت یا ش��رکت: کارجو باید توضیح 
دهد که چرا به صنعت یا شرکت شما علاقه دارد. مثلا اگر 
فرد موردنظر در حوزه عکاسی تحصیل کرده و شما به یک 
بازاریاب نیاز دارید، او باید استدلال های قانع کنند ه ای برای 
علاقه ای به حوزه بازاریابی داش��ته باشد. وگرنه حتی یک 

لحظه هم نباید وقت تان را با او تلف کنید.
• مطابقت ش��غل با اه��داف کارجو: کارمن��د موردنظر 

باید توضیح دهد که چگونه این ش��غل با اهداف کلی اش 
هماهنگی دارد. مثلا کس��ی که چند سالی به عنوان طراح 
مد فعالیت داش��ته، یکهو نمی تواند وارد دنیای موس��یقی 
شود. چراکه هیچ کس دلیل هماهنگی صنعت موسیقی با 
مد را درک نمی کند. بنابراین طبیعی است که استودیوهای 

ضبط و انتشار موسیقی به چنین کسی بها ندهند.
مثل بخش قبل، در اینجا هم قصد داریم یک مثال دقیق 
و کاربردی درباره جواب اس��تاندارد به سوال این بخش را 
مرور کنیم. پس لطفا شش دانگ حواس تان را جمع کرده 

و به این مثال دقت کنید:

»م��ن ب��ه فن��اوری علاق��ه زی��ادی دارم و همیش��ه 
دنب��ال راه  هایی برای بهب��ود زندگی مردم با اس��تفاده از 
تکنولوژی های تازه هس��تم. ب��ه همین خاطر فکر می کنم 
ش��رکت ش��ما فرصتی عالی برای من فراهم می  کند تا از 
مهارت های فنی ام برای س��اخت محصولاتی استفاده کنم 

که به درد مردم می خورد.«
همانطور ک��ه می  بینید، مثال بالا توضیح جامعی درباره 
اینکه چرا کارمند مورد بحث علاقه زیادی برای همکاری با 
شما دارد، بیان می کند. اجازه دهید با هم روراست باشیم، 
جواب هایی که بلندپروازی زیاد داش��ته باشند، معمولا تو 
زرد از آب درمی آیند. پس سعی کنید فقط به جواب هایی 

دل خوش کنید که رنگ و بوی واقعیت دارند. 
سوال سوم: نقاط قوت و ضعف شما چیست؟

همه افراد در کار و زندگی شان نقاط ضعفی دارند که در 
طول زمان خودش را نشان می دهد. در حالی که خیلی از 

آدم ها دوست دارند خودش��ان را بدون عیب و ایراد نشان 
دهند، در مصاحبه های استخدامی اگر کسی نقاط ضعفش 

را بیان کند، امتیاز مهمی می گیرد. 
برخی از مدیران در طول مصاحبه اس��تخدامی دوست 
دارن��د فقط کارجوها از خودش��ان تعریف و تمجید کنند. 
خب اگر ش��ما هم چنین روحیه ای دارید، باید تجدیدنظر 
اساس��ی در اوضاع برندتان داشته باشید؛ چراکه اصلا بعید 
نیس��ت یک ع��ده از خودراضی را دور ه��م جمع کرده و 

تشکیل کسب و کار دهید. 
فرمول ما در روزنامه فرصت امروز بسیار ساده است؛ شما 
باید دنبال جوابی باشید که علاوه بر نقاط قوت، اشاره ای به 
نقاط ضعف کارجوها نیز داشته باشد. کسی به خوبی نقاط 
قوت و ضعف خود را بداند، احتمالا خیلی راحت تر با شما 
درب��اره نکات مختلف کنار می آید. ب��ه علاوه، در مدیریت 

پروژه ها هم معمولا چشم انداز دقیق تری خواهد داشت.
خب اجازه دهید با بررس��ی یک پاس��خ دقیق و مناسب 
این بخش را به سرانجام برسانیم. فرض کنید طرف مقابل 
شما کسی است که چهار سال سابقه همکاری با برند اپل 
را داشته و حالا قصد دارد با شما به عنوان مدیر یک کسب 
و کار میان رده همکاری داشته باشد. در این صورت جواب 
مناس��بی که از او انتظار می رود، یک چنین چیزی خواهد 

بود:
»نقاط قوت من بیشتر در ارتباط با مهارت های اجتماعی 
و توانای��ی ام برای برق��راری ارتباط با هر ف��ردی، هرچند 
سختگیر، اس��ت. البته من هم مثل بقیه ایراداتی در کارم 
دارد که س��عی می کنم به مرور زمان کمرنگ ش��ان کنم. 
مثلا وقتی فش��ار کاری زیاد می شود، کیفیت کارم بیشتر 
از حد معمول کاهش پیدا می کند. درست به همین خاطر 
همکاری ام با برند اپل دوام زیادی نداشت. با این حال من 
مشتاقم تا با شرکت در دوره های مهارت افزایی این مشکل 

را حل کنم.«
سوال چهارم: تجربیات کاری قبلی تان چطور بوده؟

این س��وال به ش��ما کمک می کند تا مهارت ها و تجربه 
کارجو در زمینه های مرتبط را ارزیابی کنید. پاس��خ طرف 
مقابل باید شامل اطلاعات در مورد مسئولیت ها، چالش  ها و 
موفقیت  های او در موقعیت های قبلی کاری باشد. خب اگر 
کسی قبلا هیچ موفقیت کاری نداشته، اصلا چرا باید به او 

اعتماد کرده و سرنوشت کسب و کارتان را به او بسپارید؟
برخ��ی از مهمترین نکاتی که کارمندان جویای کار باید 
در جواب این سوال تحویل شما دهند، به این شرح است:

• مس��ئولیت های کاری: کارجو باید توضیح دهد که در 
موقعیت های قبلی کاری خود چه کارهایی را انجام داده و 
چطور از پس مسئولیت های مختلف برآمده است. یادتان 
باش��د، در این بخش پاس��خ های خیلی کلی اصلا به درد 
نمی خورد. پس سعی کنید آنهایی را مورد توجه قرار دهید 

که جواب هایی تا حد ممکن شخصی تر می دهند.
• چالش های کاری: کارج��و باید توضیح دهد که با چه 
چالش هایی در موقعیت های قبلی کاری خود روبه رو شده 
است. نکته مهمتر در این میان توضیح فرد موردنظر درباره 
نحوه غلبه بر چالش ها و مشکلات موردنظر است. اینطوری 
خیال شما راحت می شود که احتمالا فرد موردنظر از پس 
چالش های کاری پیش روی در شرکت شما هم برمی آید.

• موفقیت ه��ای کاری: دنیای کس��ب و کار همه اش در 
شکس��ت خلاصه نمی شود. ش��ما به عنوان یک کارآفرین 
باید توضیحات جامعی درباره موفقیت های قبلی کارجوها 
دریافت کنید. خب اگر کسی تا حالا در بازار هیچ موفقیتی 
نداش��ته، چه تضمینی دارد آینده و اعتبار برند ش��ما را بر 

باد ندهد؟
اجازه دهید به رس��م بخش های قبلی، در اینجا هم یک 

پاسخ درست و درمان را با هم بررسی کنیم:
»در موقعی��ت قبلی کاری خود به عنوان مدیر بازاریابی، 
مس��ئولیت رهبری یک تیم مارکتینگ را برعهده داشتم. 
یک��ی از چالش ه��ای اصل��ی م��ن طراحی چند نس��خه 
شخصی سازی شده از یک کمپین بازاریابی برای محصولی 
واح��د بود. هدف اصلی از این کار جلب نظر مش��تریان با 
س��لیقه های گوناگون بود. به طوری ک��ه هیچ دامنه ای از 
مشتریان از زیر دست شرکت در نروند. من این چالش را با 
تحقیق و برنامه ریزی دقیق حل کردم. یکی از موفقیت های 
اصلی م��ن این بود که این کمپین منج��ر به افزایش ۲۰ 

درصدی فروش محصول جدید شد.«
همانطور که می بینی��د، توضیحات کارجوی قصه ما در 
ب��الا به اندازه کاف��ی دقیق و قابل اتکا هس��ت که دل هر 
مدیری را ببرد. فکر می کنم ش��ما هم قبول داشته باشید 
با چنین توضیحی کس��ب موقعیت ش��غلی جای اما و اگر 

نخواهد داشت، مگر نه؟
سوال پنجم: درباره تجربه همکاری تان با یک تیم 

جدید توضیح دهید
این سوال به شما کمک می کند تا توانایی کارجو در کار 
تیمی را ارزیابی کنید. پاس��خ کارجو باید شامل اطلاعاتی 
در م��ورد نق��ش او در تیم، نحوه هم��کاری او با دیگران و 
نتیجه تلاش های تیم باش��د. وضعیت ش��ما در این بخش 
مثل مربی فوتبالی است که قصد دارد بهترین بازیکنان را 
روانه زمین مسابقه کند. بنابراین باید مهارت های تک تک 
بازیکن��ان را با دقت ارزیابی کرده و بهترین ترکیب ممکن 

را انتخاب کند.
ج��واب احتمالی کارمن��دان موردنظر ش��ما باید دارای 

بخش های زیر باشد:
• نق��ش کارجو در تیم: کارج��و باید توضیح دهد که در 
تیم چه نقشی داشته و چطور با آن نقش آشنا شده است.

• نح��وه همکاری کارجو با دیگ��ران: کارجو باید توضیح 
دهد ک��ه چگونه با دیگران در تیم همکاری کرده و چقدر 
طول کش��یده با جو تازه تیم هماهنگ شود. خب شما که 
دوس��ت ندارید کسی را اس��تخدام کنید و بعد از چند ماه 

هنوز شاهد ناتوانی او در مدیریت اوضاع باشید؟
• نتیجه تلاش های تیم: هر کاری باید نتیجه درس��ت و 
درمانی به همراه داشته باشد. بنابراین بد نیست کارجوی 
قصه ما کمی درباره نتیجه این هماهنگی و همکاری حرف 
بزند. اگر کس��ی این بخش را کامل جا انداخت، می توانید 
مطمئن باشید که اوضاعش در شرکت قبلی چنگی به دل 

نمی زند. 
ی��ک جواب ایده آل برای س��وال بالا باید چنین س��ر و 

شکلی داشته باشد:
»من به عنوان یک گرافیس��ت قبلا در موسسه بازاریابی 
فلان به عنوان نیروی کار تازه وارد اس��تخدام شدم. مدت 
زمان کار آزمایشی من تقریبا شش ماه بود و در این میان 
خیلی زود متوجه اهمیت ارتباط نزدیک میان بخش های 
مختلف شرکت با هم شدم. به طوری که حتی کوچک ترین 
کارها هم بدون هماهنگی با مدیران میانی انجام نمی شد. 
به همین خاطر خیلی زود در کارم نظرات مدیران ارش��د 
را جویا می ش��دم تا یک وقت احساس نکنند به خاطر تازه 

واردی من کیفیت کارم خیلی افتضاح است.«
ج��واب بالا علاوه بر اینکه تا حد زیادی صادقانه اس��ت، 
نش��ان دهنده ع��زم کارج��وی موردنظر ب��رای هماهنگی 
سریع با جو تازه ش��رکت است. اینطوری خیال تان راحت 
می ش��ود که لازم نیس��ت ماه ها وقت تان را به کارمند تازه 
وارد اختصاص داده و س��رد و گرم شرکت را به او آموزش 
دهید. خب اگر کارآفرینی را س��راغ دارید که دوست ندارد 

در وقتش صرفه جویی کند، ما را هم بی خبر نگذارید.
سوال ششم: چگونه با فشار و استرس کنار 

می آیید؟
فشار و استرس کاری بخش جدایی ناپذیر زندگی روزمره 
محسوب می شود. حتی موفق ترین کارآفرینان دنیا هم در 
طول یک روز عادی بارها و بارها با استرس های عجیب رو 
به رو می شوند. کسانی که توانایی مدیریت استرس ندارند، 
خیل��ی زود در محیط کاری اعصاب ش��ان به هم ریخته و 
خس��ته می شوند. درست به همین خاطر برخی از مدیران 
جوان تنها بعد از چند ماه قید همکاری با برندهای بزرگ 

را می زنند!
اگر شما مطمئن شدید که کارجوی مورد نظرتان توانایی 
کنار آمدن با اس��ترس و فش��ار کاری را ندارد، باید همان 
لحظه عذرش را بخواهید. البته این به معنای این نیس��ت 
که دائما شرایطی پرفشار برای نیروی کار ایجاد کنید. خب 
چه کسی دوست دارد هر روز با کلی دردسر و فشار روحی 

ریز و درشت مواجه شود؟
ی��ک مثال خوب درباره جواب احتم��ال که کارجو باید 

تحویل تان دهد، به این ترتیب است:
»م��ن در گذش��ته در موقعیت های پرفش��ار زیادی کار 
کرده  ام. بنابراین یاد گرفته  ام چطور استرس را مدیریت کنم 
و عملکرد خود را بالا نگه دارم. من معمولا از تکنیک  های 
آرامش  بخشی مانند تنفس عمیق و ورزش استفاده می کنم. 
اگر دوست داشته باشید می توانم تجربیات و مهارتم در این 

حوزه را با بقیه کارمندان تان یاد دهم.«
پاسخ بالا نه تنها جذابیت زیادی برای کارآفرینان دارد، 
بلکه نش��ان دهنده روحیه کار تیمی کارمند موردنظر هم 
هس��ت. خب هرچه باش��د کارمند قصه ما نه تنها به فکر 
خودش است، بلکه نیم نگاهی هم به هماهنگی با همکاران 

آینده اش دارد. 
سوال هفتم: آیا سوالی درباره ما دارید؟

شما همیش��ه نباید در جلسه استخدامی سوالات پشت 
س��رهم ردیف کرده و س��ر کاجو را درد بیاورید. بد نیست 
به عنوان س��وال پایانی از او بخواهید درباره اوضاع شرکت 
و ابهام��ات مختلف س��وال کند. اینطوری ن��ه تنها درک 
مشترکی پیدا می کنید، بلکه به طور غیرمستقیم ایرادات 
مصاحبه تان را هم متوجه خواهید شد. خب اگر شما خیلی 
خوب جلس��ه را مدیریت کرده بودید، نباید سوال جانبی 

برای مخاطب تان ایجاد می شد. 
م��ا در روزنامه فرص��ت امروز معتقدی��م کار بی عیب و 
نقص اصلا وجود خارجی ندارد. بنابراین اگر مصاحبه شما 
ایراداتی دارد، لازم نیست خیلی خودتان را نگران کنید. ما 
در روزنامه فرصت امروز معتقدیم کارآفرینان به مرور زمان 
باید ایرادات کارش��ان را رفع کنند و این مسیر هیچ وقت 
تمام شدنی نیست. بنابراین اگر یک وقت به سرتان زد که 
دیگر دور بهبود کارتان را خط بکشید، باید فورا تصمیم تان 

را عوض کنید. وگرنه سقوط آزادتان شروع می شود.
توصی��ه کلیدی ما در این بخش ایجاد فضایی خودمانی 
برای طرف مقابل به منظور بیان نقطه نظراتش است. خب 
ش��ما که نباید دائما درباره جزیی��ات برنامه تان با دیگران 
حرف بزنید. در عوض بد نیس��ت کارجوی موردنظر کمی 

درباره جزییات کار حرف زده و سوالاتش را مطرح کند. 
یادتان باش��د، شما قرار نیست جواب های سربالا تحویل 
کارجوه��ا بدهید. در عوض س��عی کنید ب��ا حوصله تمام 
مسئله را بررسی کرده و اطلاعات لازم را تحویل شان دهید. 
خب کارمندان درجه یک وقتی جواب های س��ربالای شما 
را مشاهده کنند، کم کم انگیزه شان برای همکاری با شما 
از بین می رود. آن وقت حتی اگر ش��ما هم مایل باش��ید، 
دیگر انگیزه ای برای همکاری با شما نخواهند داشت. ماجرا 

خیلی تیره و تار شد، نه؟
سخن پایانی

جلس��ات اس��تخدامی همیشه جو س��اده و دوستانه ای 
ندارن��د. به همین خاطر ما در این مقاله س��راغ س��والاتی 
رفتی��م که فضا را به حرفه ای ترین ش��کل ممکن مدیریت 
کرده و به ش��ما اجازه دهد بهترین نی��روی کار ممکن را 
جذب کنید. یادتان باش��د، گاهی اوقات سوالات تازه ای به 
س��رتان می رسد که بد نیست در جلسات مطرح کنید. در 
چنین مواردی باید از قبل یکس��ری ج��واب ایده آل برای 
خودتان آماده کرده و ج��واب کارجوهای مختلف را با آن 
مقایس��ه کنید. وگرنه احس��اس س��ردرگمی فراوان برای 

انتخاب بهترین گزینه ممکن خواهید داشت. 
من و همکارانم در روزنامه فرصت امروز امیدواریم نکات 
مورد بحث در این مقاله کمکی هرچند اندک به شما برای 
آش��نایی با سوالات کلیدی در جلس��ات استخدامی کرده 
باشد. مثل همیشه اگر سوال اضافی داشتید، کارشناس های 
ما همیش��ه آماده پاسخگویی به شما هستند، پس با ما در 

ارتباط باشید. 
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